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ОРТАЛЫҚ АЗИЯ – 
ОРТАҚ МҮДДЕ ОРТАЛЫҒЫ 

КЕДЕННЕН АДАЛ ӨТПЕСЕ, 
ТАУАР ДА «АРАМ»...

АГРОСАЛА ЦИФРЛАНСА, 
АУЫЛ ДАМИДЫ

Билік б�рын кеден за�намасын б�з�андар�а аса �атал �арайтын. Кәсіпкер ж�гін кеденнен 
декларацияламай немесе д�рыс ресімдемей алып �тсе және сол �ылмысы әшкереленсе, 
��рыды: барлы� тауары дереу кәмпескеленетін. Осыдан бес жыл б�рын б�л сала 
ізгілендірілді, мемлекет за�сыз әкелген тауарларды тәркілемейтін болды. Салдарынан 
мамандар тауарды декларацияламай алып �ту проблемасы ушы��анына ша�ымданады. 
Бизнесті� бір б�лігіне салы� т�легеннен, �сталып �алса аз�антай айып т�леген о�ай. 

Душанбе қаласында Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев Тәжікстан Президенті Эмо-
мали Рахмонмен кездесті. Мемлекет басшысы дә с-
түр лі қонақжайлық к$рсеткені және тәжік жерінде 
зор құрметпен қарсы алғаны үшін Эмомали Рахмон-
ға алғыс айтты.

Қазақстан мен Тәжікстан президенттері екі жақ-
ты қатынастардың қазіргі жағдайы мен перс пек ти-
ва сын, сондай-ақ бұған дейін жоғары деңгейде қол 
жет кізілген уағдаластықтардың жүзеге асырылу 
ба  рысын талқылады. Кездесуде сауда-эконо ми ка-
лық, к$лік-логистикалық және мәдени-гуманитар-

лық салалардағы ынтымақтастыққа баса мән берілді. 
Екі ел басшылары стратегиялық серіктестік пен 
одақ тастықты одан әрі нығайтуға $зара ниетті екенін 
растады. Сонымен қатар президенттер $ңірлік күн 
тәр тібіндегі $зекті мәселелерді қарастырды.

Одан соң Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Ор талық Азия мемлекеттері басшыларының V Кон-
су ль   тативтік кездесуіне қатысты. Мемлекет бас-
шысы саммиттің, шын мәнінде, маңызды жиын 
бо латынына, Орталық Азия мемлекеттері ара сын-
дағы к$пжақты ынтымақтастықтың даму қар қынын 
айқындайтынына сенім білдірді.

– 5зара тиімді сауда-экономикалық ынты мақ-
тас тық дәйекті түрде кеңейіп келеді. Бизнес ара-
сын дағы байланыстар жанданып, бірлескен кәсіп-
орын дар саны арта түсті. Ірі аймақтық жобалар 
бәрімізге ай тарлықтай пайда әкеліп қана қоймай, 
сонымен қа тар Орталық Азия экономикасының 

бүкіл құры лы мын $згертеді. Соңғы бес жылда 
$ңірі шілік тауар ай налымы 80 пайыздан астам 
$сіп, 10,6 миллиард дол ларға жетті, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Президенттің айтуынша, Орталық Азия сауда, 
ин  вестиция, бизнес, ғылым және инновация сала-
лары бойынша жаңа экономикалық мүмкіндіктер 
кеңістігіне айналмақ. Бұл ретте ол ең алдымен Ор-
талық Азия елдері арасындағы сауда-саттық ау қы-
мын дәйекті түрде ұлғайту керек деп санайды.

– Елдеріміздің $зара тауар айналымын алдағы 
уа қытта 15 миллиард долларға дейін жеткізу үшін 
мол мүмкіндік бар. Ол үшін кедергілерді жою, ша-
мадан тыс протекционизмнен бас тарту және сауда-
саттықтың ашық әрі тұрақты болуына жағдай жасау 
маңызды, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)
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Президент 'асым-Жомарт То�аев осы аптада Тәжікстан Республикасына ж�мыс 
са парымен барып �айтты. Сапары аясында Мемлекет басшысы V Консультативтік 
кез десуге, «ЭКСПО Орталы� Азия – 2023» к�рмесіне, Халы�аралы� Аралды ��т�ару 
�о рыны� отырысына �атысты.

БАЛАЛАР ҚАУІПСІЗДІГІ – 
БАСТЫ НАЗАРДА

«AMANAT» партиясыны� 
Т�ра�асы Ерлан 'ошанов 
Пар ламент Мәжілісінде 
пар тия фракциясыны� жи-
на лысын �ткізді. Отырыста 
елі міздегі отбасы, ана мен 
ба ла ���ы�ын �ор �ауды� 
�а зіргі жа�дайы тал  �ы лан-
ды. Сондай-а� фракция 
ж�рт шылы�пен бірлесіп 
әзір леген балаларды� 
�ауіп сіздігін �ам та масыз 
ету ж�ніндегі жа�а за� жо-
басы таныстырылды.

Осыдан шамамен 10 жылдай уа�ыт б�рын бізді� елге ауыл шаруашылы�ы саласын 
цифр лан дыру деген ��ым енді енгізіле бас та�ан болатын. Ол ша�та саланы� 
толы�тай санды� ж�йеге �туі �те тиімді болады дегенге ілеуде біреу болмаса, к�бі 
сене бермеген. Тіпті, шаруасын әжептәуір де�гейде д��гелетіп отыр�ан фермерлер 
де цифрлы ауыл шаруашылы�ына �ырын �ара�аны жасырын емес.

Мұнымен күресудің жаңа ша ра лары пысықта-
лып жатыр. Aйт песе, ке ден қылмыс пен кор руп -
цияның мәң гілік қайнарына ай налып кетеді. 

Бұрынғы билік тұсында қылмыс тық заң нама 
жұмсартылды. Мысалы, эко номикалық қылмыстар 
үшін биз нес мендер жаппай түрмеге қамал май  тын 

бол ды. Мұның теріс жағы да бар: эко номикалық 
қылмыстар $р шіді. Со  дан құқық қорғау органдары 
да, Үкі  мет те бірқатар экономикалық қыл мыс үшін 
жазаны күшейту бас та ма сын жиі к$тере бастады. 
Оның ал ды қабылданып, заңды күшіне енді.   



Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен �ткен палата отыры сын да 
депутаттар �ш халы�аралы� ке лі сімді рати-
фикациялау туралы за�дар ды �арап, ма�$л-
дады. Сондай-а� сена торлар �здеріні� депу-
татты� сауал дарын жолдады.

Күн тәртібіне сәйкес, отырыс барысында «2007 
жылғы 6 қазандағы Ұжымдық қауіпсіздік туралы 
шарт ұйымының бітімгершілік қызметі ту ралы 
келісімге �згерістер енгізу туралы хат таманы 
ратификациялау туралы», «Ұжымдық қауіпсіздік 
туралы шарт ұйымына мүше мем лекеттердің 
аумағында ұжымдық қауіпсіздік жүйесінің күштері 
мен құралдары құралым дарының уақытша болуына 
байланысты істер бойынша юрисдикция және 
құқықтық к�мек к�рсету мәселелері ж�ніндегі 
келісімді рати фикациялау туралы» және «Ұжымдық 
қауіп сіздік туралы шарт ұйымының әскерлерін 
(Ұжымдық күштерін) бірлескен материалдық-
техникалық және медициналық қамтамасыз ету 
туралы келісімді ратификациялау туралы» заңдар 
қаралды.

Аталған заңдардың бірінде «үйлестіруші 
мемлекеттің» болуын к�здейтін норма бар. Бұл 
ҰҚШҰ-ның бітімгершілік контингентінің БҰҰ 

аясындағы бітімгершілік операцияларға қа тысуы 
үшін қоятын Біріккен Ұлттар Ұйымының талабы 
екенін атап �ткен ж�н. Мұндай мем лекет логистика, 
контингентті тасымалдау және қаржы мәселелері 
бойынша БҰҰ-мен �зара іс-қимыл жасау үшін 
айқындалады. 3з кезегінде, ҰҚШҰ-ға мүше әр 
мемлекет бітім гершілік операцияларға қатысу 
дәрежесі ту ра лы шешімді дербес және ерікті түрде 
қабыл дайды.

«Қаралған заңдар Ұжымдық қауіпсіздік туралы 
шарт ұйымының қызметіне қатысты жекелеген 
мәселелерді реттеуге бағытталған. Атап айтқанда, 
ұйымның бітімгершілік әлеуетін Біріккен Ұлттар 
Ұ й ы м ы  ш е ң б е р і н д е  қ о л д а н у  м ү м к і н д і г і 
қарастырылды. Сонымен қатар заңдар аясында 
мүше-мемлекеттердің құқықтық к�мек к�рсету, 
материалдық-техни калық және медициналық 
қамтамасыз ету саласындағы �зара іс-қимылдың 
негіздері мен шарттары анықталады. Осы заңдар 
ұйым ның бейбiтшілік пен тұрақтылықты нығайту 
жо лын дағы іс- шараларының тиімділігін арт тыруға 
он үлесін қосады деп сенеміз», – деді Мәулен 
8шімбаев.

Сонымен қатар палата отырысында сена торлар 
депутаттық сауалдарын жолдады.
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(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысының пікірінше, 
аймақтағы елдер импортталатын �німнің 
к�птеген түрін �зара тиімді негізде алмас-
тыра алады. Атап айтқанда, бұл жерде ауыл 
шаруашылығы, құрылыс, химия және 
тоқыма �неркәсібі салаларындағы тауар-
лар туралы с�з болып отыр.

– Сауда номенклатурасын кеңейту 
есе  бі нен экспортты ұлғайту – басым 
міндет. Қазақстан �ңірдегі елдерге �з экс-
портын 175 шикізаттық емес тауар түрі 
бо йынша ұлғайта алар еді. Ол үшін елде-
ріміздің іскер топтары сауда айналымын 
кеңейтетін негізгі жетекші күш болуға 
тиіс. Кәсіпорындар арасында тікелей 
байланыс орнату үшін тауар �ндірушілердің 
бірыңғай электронды базасын құруды 
ұсынамыз. Мысалы, оны Central Asia 
Gateway порталы аясында іске асыруға 
болады, – деді Мемлекет басшысы.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев 
тауарлардың жекелеген түрлерін �ндірудің 
тұйық циклін қалыптастырып, алдағы 
уақытта үшінші елдердің нарықтарына 
экспорттауға бағытталған Орталық Азия 
мемлекеттерінің �неркәсіптік коопера-
циясын дамыту ж�ніндегі іс-қимыл 
жоспарын әзірлеуді ұсынды. Бұдан б�лек, 
Президент аймақтағы елдердің к�лік-
логистикалық әлеуетін толыққанды іске 
асыру мәселелеріне тоқталып, Қазақ-
станның к�лік-логистика саласындағы 
негізгі жобалары туралы мәлімет берді.

– 8лемдік жетекші операторларды 
тарта отырып, Ақтау портының базасында 
контейнерлік хаб құруды жоспарлап 
отырмыз. Бізге бауырлас мемлекеттермен 
бірлесіп, �ңірішілік сауда-саттыққа 
кедергі келтіретін «осал тұстарды» реттеу 
үшін к�лік және логистика инфра-
құрылымын дамыту жұмысын жалғастыру 
�те маңызды. Қазақстан жақын серік-
тестерімен экономикалық байланыстарға 
ықпал ететін бірқатар ірі жобаны жедел 
жүзеге асыруды к�здейді. Бұл жерде «Дос-
тық – Мойынты», «Бақты – Аяг�з», «Дар-
база – Мақтаарал» теміржол жобалары, 
сондай-ақ «Жаңа�зен  – Түрікменстан 
шекарасы» автомобиль жолы туралы с�з 

болып отыр. Жалпы, Қазақстан Еура-
зияның  транзиттік хабы ретінде �з р�лін 
күшейтуге ниетті, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы цифрлық шешім-
дердің Орталық Азияда қолданылу аясын 
жоспарлы түрде кеңейтуді басым бағыт 
ретінде атап �тті.

– Қазақстан цифрлық шешімдерді  
экономиканың барлық саласына белсенді 
енгізіп жатыр. Мысалы, еліміздегі қолма-
қол ақшасыз транзакциялардың үлесі 82 
пайызға жетті. Мемлекеттік қызметтердің 
90 пайызы электронды түрде к�рсетіледі. 
Отандық IT саласының экспорт к�лемі тек 
былтырдың �зінде бес есе �сті. Біз 2026 
жылға қарай бұл к�рсеткішті бір миллиард 
долларға дейін жеткізуге ниеттіміз. Қазақ-
стан аталған стратегиялық салада жақын 
к�ршілерімен арадағы жан-жақты байла-
ныстарды нығайтуды к�здейді, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев Достық, тату 
к�р шілік және ынтымақтастық туралы 
шарттың тез арада күшіне енуін қамтама-
сыз ету маңызды екеніне назар аударды. 
Сонымен қатар Президент �зара ықпал-
дастықтың бесжақты форматын одан әрі 
жетілдіру �зекті деп санайды. Соның 
ішінде нақты алдын алу шараларын 
әзірлеу үшін Президент қауіпсіздік 
кеңестерінің хатшылары деңгейінде 
Орталық Азиядағы қауіпсіздік және 
ынтымақтастық ж�ніндегі диалогті келесі 
жылы Қазақстанда �ткізуді ұсынды.

Мемлекет басшысы с�йлеген с�зінде 
мәдени-гуманитарлық ынтымақтастықты, 
соның ішінде университеттер арасындағы 
байланыстарды дамыту мәселелеріне 
айрықша назар аударды. Бұдан б�лек, 
Қасым-Жомарт Тоқаев Орталық Азия 
елдері тарихшыларының тұңғыш форумын 
�ткізу ж�нінде бастама к�терді. Оның 
айтуынша, мұндай шара бірлескен зерттеу 
жұмыстарын жүргізуге және түрлі ғылыми 
еңбектің жарық к�руіне негіз болады. 
С�зін қорытындылай келе ол әріптестерін 
Қазақстанда �тетін Орталық Азия мем-
лекеттері басшыларының VI Консуль-
тативтік кездесуіне шақырды.

Президент Душанбеге жұмыс сапары 
аясында  аймақ мемлекеттері басшылары-
ның V Консультативтік кездесуіне орай 
ұйымдастырылған Орталық Азия тауар 
�ндірушілерінің «ЭКСПО Орталық Азия 
– 2023» атты к�рмесіне барды. Қазақстан, 
Тәжікстан, Түрікменстан, 3збекстан және 
8зербайжан президенттері қатысушы 
мемлекеттердің экономикалық жетістік-
терін танытатын ұлттық павильондарды 
аралап к�рді.

Қазақстан алаңында металлургия, хи-
мия, жеңіл �неркәсіп және фармацевтика, 
құрылыс индустриясы, авток�лік құрас-
тыру, ауыл шаруашылығы машиналарын 
жасау және басқа да салалар бойынша 
130-дан астам кәсіпорынның �німдері 
қойылған. Қазақстан экспозициясын 
к�руге келгендер тыңайтқыш, алюминий 
және зергерлік бұйымдар, медициналық 
жабдықтар, космос аппаратының ма-
кеттері, компьютерлер, телекоммуни-
кациялық қондырғылар, ұшқышсыз 
басқарылатын ұшу аппараттары, құрылыс 
ма териалдары, киім-кешек, дәрі-дәрмек-
тер, медициналық бұйымдар және басқа 
да к�птеген отандық �нім түрімен та-
нысты.

К�рме қонақтары отандық BARK 
Technology компаниясы әзірлеген жиілігі 
20-320 Гц виброакустикалық толқын 
арқылы �кпені емдеуге арналған VibroL-
UNG бірегей қазақстандық медициналық 
аппаратына ерекше назар аударды. Бүгінде 
бұл аппаратты Қазақстанның, Ресейдің, 
3збекстанның, Беларусьтің, Панаманың, 
Біріккен Араб 8мірліктерінің және 
Сингапурдың жетекші клиникалары 
сатып алған.

Сонымен қатар к�рмеге отандық �нім 
�ндірушілер шығарған 40-тан астам к�лік, 
оның ішінде 20 жеңіл авток�лік, 10 ауыл 
шаруашылығы техникасы, 7 арнаулы 
техника, 2 автобус және бронды әскери 
машиналар қойылды. Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев ұлттық павильон 
экспозицияларымен танысу барысында 
Тәжікстан Президенті Эмомали Рахмонға 
Қазақстанның атынан отандық QazTechna 
компаниясы құрастырған мектеп оқушы-
ларына арналған автобус және  VibroL-

UNG медициналық жабдығының 3 жиын-
тығын сыйға тартты.

Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев 
Тәжікстанға жұмыс сапары барысында 
Халықаралық Аралды құтқару қорының 
құрылтайшы мемлекеттері басшылары 
кеңесінің отырысына қатысты. Мемлекет 
басшысы, ең алдымен, құрмет к�рсеткені 
әрі іс-шараны жоғары деңгейде ұйымдас-
тырғаны үшін тәжік тарапына және 
Президент Эмомали Рахмонға алғыс 
айтты, сондай-ақ форумға қатысып 
отырған БҰҰ Бас хатшысының арнаулы 
�кілі Кахи Имнадзеге ілтипат білдірді. 
Президент Халықаралық Арал ды құтқару 
қорының 30 жылдығы қар саңында 
�ткізіліп отырған мерейтойлық саммиттің 
символдық мәні бар екенін атап �тті.

– Қор құрылғаннан бергі уақыт ара-
лығында трансшекаралық су ресурстарын 
бірлесіп пайдалану, Арал теңізі бас-
сейніндегі экологиялық және әлеуметтік-
экономикалық проблемаларды шешу 
мә селелері бойынша аймақтық ынтымақ-
тастықтың маңызды институтына айнал-
ды. Орталық Азияның қауіпсіздігін, тұрақ-
тылығын және орнықты дамуын қамта-
масыз ету ісінде қор зор р�л атқарады. 
Бұған қоса, ХАҚҚ – халықаралық аренада 
Орталық Азияның субъектілігін таны та-
тын аймақтық ынтымақтастықтың санау-
лы әрі табысты механизмдерінің бірі, – 
деді Президент.

Мемлекет басшысы Тәжікстанның 
т�рағалығын жоғары бағалап, осы кезеңде 
қордың ұйымдық құрылымы мен 
шарттық-құқықтық базасын жетілдіру 
процесі белсенді жүргізілгенін атап �тті. 
Одан б�лек, саммитке қатысушылардың 
назарын аймақ алдында тұрған бірқатар 
сын-қатер мен проблемаларға аударды. 
Бұдан соң Мемлекет басшысы суды 
тиімсіз пайдалану мәселесіне тоқталды.

– Біздің �ңірдегі Сырдария мен Аму-
дария секілді екі негізгі �зен су арна-
ларының реттелу дәрежесі тым жоғары. 
Бұл �зендердің бассейндерінде жалпы 
к�лемі шамамен 65 текше шақырымға 
жететін 80-нен астам су қоймасы салынған. 
Осылайша, антропогендік жүктеме артып, 
табиғатты экстенсивті пайдалану жал-

ғасады және әртүрлі әлеуметтік-эко-
логиялық проблема ушығады деген бол-
жам жасалуда. Мұның бәрі аймақтық 
қауіпсіздікке айтарлықтай қатер т�ндіреді. 
Қазақ халқында «Су – ырыстың к�зі» 
деген мақал бар. Мемлекеттеріміз су 
саясатын қалыптастыру кезінде судың 
шектеулі табиғи ресурс екенін ескеруге 
тиіс деп санаймын. Себебі бүкіл аймақтың 
әл-ауқаты мен тұрақты дамуы суға тікелей 
байланысты. Цифрлық технологияларды 
енгізу арқылы суды барынша үнемдеу 
мәселесі �те �зекті. Бұл біздің су ре сурс-
тары ж�ніндегі ынтымақтас тығымыздың 
не гізгі бағыты бола алады. Жуырдағы 
Жол  дауымда су мәселесіне ерекше назар 
аудардым. Менің тапсырмам бойынша 
Қазақстанда осы саланың �зекті мәселеле-
рімен тікелей айналысатын жеке ве-
домство – Су ресурстары және ирри гация 
министрлігі құрылды, – деді Президент.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев 
қорды одан әрі дамытуға қатысты 
ұсыныстарын ортаға салды. Президент 
Халықаралық Аралды құтқару қорының 
ұйымдық құрылымы мен шарттық-
құқықтық базасын жетілдіру процесін 
тезірек аяқтауға шақырды. Бұдан б�лек, 
Мемлекет басшысы Орталық Азия 
елдерінің климат мәселелері ж�ніндегі 
жобалық кеңсесін құру қажет екеніне 
назар аударды. Бұл бастама климаттың 
�згеруіне бейімделу және оның салдарын 
азайту үшін пәрменді шаралар әзірлеуге 
мүмкіндік береді.

Президент с�зін қорытындылай келе, 
тығыз ынтымақтастық, �зара тиімді 
серіктестік жасау және бір-біріміздің 
мүдделерімізді құрметтеу арқылы ғана 
аймақтың тұрақты дамуы, қауіпсіздігі мен 
экономикалық әл-ауқаты қамтамасыз 
етілетінін атап �тті. Мемлекет басшысы 
Халықаралық Аралды құтқару қорының 
аясындағы жоғары деңгейдегі келесі 
кездесуді еліміз бастамашы болған БҰҰ 
шеңберіндегі Аймақтық климаттық 
саммитпен біріктіре отырып, 2026 жылы 
Қазақстанда �ткізуді ұсынды.

ОТАНДЫҚ КИНОИНДУСТРИЯНЫ 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

Жалпы отырыста депутаттарға түркі мемле-
кеттері құрған алғашқы және негізгі бірлескен 
қаржы ин сти туты – Түркі инвестициялық қо рын 
құру туралы келісімді рати фикациялау туралы заң 
жобасын талқылау ұсынылады. Онда кәсіп кер-
лікке қол ұшын беру, шағын және орта бизнесті 
қаржыландыру, сондай-ақ жұмыс орындарының 
�суі мен құрылуына жәрдем десуге басымдық 
берілген.

Сонымен қатар депутаттар Қазақстан мен 
Қы тай үкіметтері арасындағы екі ел азамат тары-
на қатысты ақпарат алмасу туралы келісім ді 
ратификациялау туралы заң жобасын қарай ды. 
Келісім к�ші-қон саласындағы ақпарат алмасу, 
қос азаматтыққа қарсы кү рес жүргізу үшін 
ынтымақтастықты нығайтуға қолайлы жағдайлар 
жасайды.

Алдағы жалпы отырыста Ұлттық қордан бала-
ларға т�лем жасау  мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы заң жобасы 
екінші оқылымда қаралады. Бұл Мем ле кет 
басшысының «Ұлт тық қор – балаларға» жобасын 
2024 жылғы 1 қаңтардан бастап іске қосу мақ -
сатымен Парламент депутат тарының бастамасы 
негізінде әзірленіп, 2023 жылғы 23 мамырда Мә-
жіліске енгізілді. Негізгі мақсат – балалардың 18 
жасқа толғанға дейін нысаналы жинақтаушы 
шот тарында ақшалай жинақ түрінде сақтап, 
тұрғын үй жағдайын жақ сар туға немесе білім 
алуға мүмкіндік беру. 

Сондай-ақ бюро отырысында VIII сай лан ған 
Қазақстан Респуб ликасы Парламенті Мә жі лісі 
жанындағы Қоғамдық палатаның құ ра мына жаңа 
мүшелерді қосу туралы мәселе қаралды. 

«ҰЛТТЫҚ ҚОР – 
БАЛАЛАРҒА» ЗАҢ ЖОБАСЫ 
ҚАРАЛАДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан (ошановты� т�ра�алы�ымен бюро отырысы �тіп, алда�ы жалпы 
отырысты� к�н тәртібі на� тыланды.
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БАЛАЛАР ҚАУІПСІЗДІГІ – 
БАСТЫ НАЗАРДА

«AMANAT» партиясыны� Тра�асы Ерлан �ошанов Парламент Мәжілісінде партия фракциясыны� жи налысын 
ткізді. Отырыста еліміздегі отбасы, ана мен бала %&%ы�ын %ор�ауды� %азіргі жа�дайы тал  %ыланды. Сондай-а% 
фракция ж&ртшылы%пен бірлесіп әзірлеген балаларды� %ауіпсіздігін %ам та масыз ету жніндегі жа�а за� жобасы 
таныстырылды.

Жиынды ашқан Ерлан Қошанов жас 
ұр пақтың балалық шағының барынша 
қауіп сіз әрі бақытты болуына жағдай жа-
сау – Мемлекет басшысы саясатының 
жә  не «AMANAT» партиясы басымды ғы-
ның бірі екенін атап #тті. Инклюзивті 
бі   лім беру жолға қойылып келеді, «Жайлы 
мек  теп» жобасы жүзеге асырылып жатыр, 
бар  лық бастауыш сынып оқушылары те-
гін тамақпен қамтамасыз етілді, балаларға 
ар  нал ған әлеуметтік т#лемдер ұлғаюда. 
Ке лер жылдан бастап бұған дейін болма-
ған «Ұлттық қор – балаларға» жаңа бағ-
дар ламасы іске қосылады.

«Балалардың толыққанды әрі бақытты 
ба лалық шағы үшін мемлекеттік деңгейде 
бар лық жағдай жасалып жатыр. Дегенмен 
әлі де шешімін күтіп отырған мәселелер 
бар. Солардың бірі – балаларды зорлық-
зом  былықтан қорғау. Сондықтан Пре зи-

дент Қасым-Жомарт Тоқаев Жолдауда 
ба  лалардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
бойынша жаңа заң жобасын әзірлеуді 
тап сырды. «AMANAT» партиясы жұрт-
шы  лықпен бірге осы заң жобасын дайын-
дады», – деді партия Т#рағасы.

Ерлан Қошанов бұған дейін партия 
әлеу  меттік желілерде балаларды қорлау-
мен күресуге мүмкіндік беретін кибер бул-
лингке қарсы заң шығару бастамасын 
к#    тергенін еске салды. Сондай-ақ бала-
лар ға психологиялық және #зге де к#мек 
к#рсету үшін партия жанынан «111» сенім 
те лефоны ұйымдастырылды. Бүгінге 
дейін «АМАNАТ – 111 жедел қызметін» 
47 мыңнан астам адам пайдаланды. Бұл 
жұ  мысты жаңа деңгейде жалғастыру үшін 
осы жобаны Үкіметке беру ұйғарылды. 

Жиын барысында Бала құқықтары 
ж# ніндегі уәкіл, «AMANAT» партиясы 

жа  нындағы Отбасы және халықты әлеу-
меттік қорғау мәселелері ж#ніндегі рес-
пуб ликалық кеңестің жетекшісі Динара 
Зә киева балалардың қауіпсіздігін қам та-
масыз ету ж#ніндегі заң жобасын та ныс-
тыр ды. Құжатта зорлық-зомбылықтан 
зар дап шеккен балаларға к#мек к#рсетудің 
бірыңғай бағдарламасын енгізу, балалар 
инф рақұрылымының қауіпсіздігін қам-
та  масыз ету, кәмелетке толмағандарға 
қа   тысты жасалған қылмыс үшін жазаны 
қа таңдату, озбырлық жасаған адамға пси-
хологиялық к#мек к#рсету курсын енгізу 
бойынша нормалар әзірленді. Сондай-ақ 
кәмелетке толмағандарға қатысты жасал-
ған қатыгездікке, физикалық зорлық-
зом былыққа байланысты қылмыстар 
үшін тараптардың татуласуына мүмкіндік 
берілмейді.

Жаңа заң жобасында ұсынылған #з-
герістердің #зектілігі мен маңыздылығын 
Оқу-ағарту министрі Ғани Бейсембаев 
атап #тті. Іс-шара барысында «AMANAT» 
пар тиясының Хатшысы Шолпан Ка-
ринова, Мәжіліс депутаты Еділ Жаңбыр-
шин, «Балалар қорғауында» қорының 
ди ректоры Жанар Ахметова, Түркістан 
об  лысы бойынша Бала құқықтары ж# нін-
дегі уәкіл Гүлжан Вероцкая, «Қорғау-
Астана» ҚБ басшысы Анна Рыль және 
жиын ға қатысқан #зге де тұлғалар заң 
жо басын қолдап, пікір білдірді.

Фракция отырысын қорытындылай 
ке ле, партия Т#рағасы Ерлан Қошанов 
заң жобасын жұртшылықпен және мүд-
делі мемлекеттік құрылымдармен кеңінен 
тал қылануының, құжатты тезірек қабыл-
дау дың аса маңызды екенін атап #тті. 
Жаңа заң жобасы елімізде балаларға қа-
тыс ты жасалатын зорлық-зомбылықпен 
күре судің мемлекет үшін жаңа тиімді 
құра лы болуы керек.

Премьер-Министрдің орынбасары 
Тамара Дүйсенова барлық #ңірде «Ауыл 
аманаты» жобалық кеңсесін құруды 
тап  сырды. Оған агро#неркәсіптік ке-
шен немесе экономика салаларына 
же тек шілік ететін облыс әкімдерінің 
орын басарлары басшылық жасайды. 

«Облыстық жобалау кеңсесіне #ңір-
дегі «Ауыл аманаты» жобасының жұ мы-
сын үйлестіруді, даму бағытын бел гі леу-
ді, сондай-ақ скрининг нәтижелеріне 
жә не #ңірдегі ауылдық округтердің 
бейі міне қарай 2024 жылға арналған 
не сиелеу к#лемін айқындауды бекіту 
ке рек. Сондай-ақ мәслихат депутат та-
ры ның, «Атамекен» ҰКП #кілдерінің, 
«AMANAT» партиясы #ңірлік кеңестері 
мү шелерінің және сарапшылардың 
ауыл дық округтерге шығу кестесін әзір-
лей отырып, ақпараттық-түсіндіру то бы-
ның жұмысын ұйымдастыру қажет», – 
деді Премьер-Министрдің орынбасары.

Осындай жобалық кеңселер еліміз-
дің әрбір ауданында және ауылдық ок-
ру гінде ашылады. Жеңілдікпен берілген 
несиенің #з мақсатында жұмсалуын 
қа дағалау, сондай-ақ «Ауыл аманаты» 

жо басының жүйелі жүзеге асырылуына 
жал пы мониторинг жүргізу үшін бірың-
ғай цифрлық платформа құрылады.

Айта кетейік, Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастама сы-
мен ауыл тұрғындарының табысын 
арт тыру бойынша ауқымды «Ауыл ама-
наты» жобасы жүзеге асырылуда. Пре-
зи денттің «Iділетті Қазақстан: бәріміз 
және әрқайсымыз үшін. Қазір және 
әр дайым» сайлауалды бағдарламасы 
ая    сында бұл мақсатқа 1 трлн теңге, 
оның ішінде биыл 100 млрд теңге б#-
ліне ді.

Биылғы 31 тамыздағы жағдай бойын-
ша, 29 млрд теңге сомасына 5,3 мың 
мик рокредит беріліп, соның есебінен 4,5 
мың нан астам жаңа жұмыс орны құрыл-
ды.

«AMANAT» партия сы ның Хатшысы 
Эльдар Жұмағазиев #н дірілетін ет және 
сүт  #німдері  к#лемінің де  рег ін 
салыстыру үшін ауылдық округ терде 
сауалнама жүргізу қажет екенін атап 
#тті. Бұған қоса, қымбатшылықты 
ескере отырып, аграрлық техниканы 
сатып алуға да қаражат қарастыру қажет.

ҚҰМАР ОЙЫН МЕН ЛУДОМАНИЯ 
ЖАСТАР САНАСЫН УЛАМАСЫН

«AMANAT» партиясы жанында�ы Жастарды %олдау жніндегі респуб ли-
калы% ке�ес тті. Ке�есті� кезекті отырысында за�сыз ойын бизнесіне 
%ар сы іс-%имыл және %аза%станды% жастар арасында�ы лудомания мә се-
лесі тал%ыланды.

Іс-шараға Мәжіліс депутаттары, са-
рап шылар, құзырлы органдардың және 
үкі меттік емес ұйымдардың #кілдері, 
кеңес пен «Жастар Рухы» жастар қана ты-
ның мүшелері және аймақтық филиал 
#кіл дері қатысты. 

Отырыс барысында с#з бастаған 
Туризм және спорт вице-министрі 
Құранбек Сәрсен заң талаптарын 
о р ы н д а м а й т ы н  о й ы н  б и з  н е с і 
ұйымдастырушыларының лицен зия лары 
сот арқылы және түсіндіру жұ мыс т-
арының нәтижесімен тоқтатылып жат қа-
нын атап #тті.

«Биылдың #зінде министрліктің ұсы-
нысы бойынша сот шешімдерінің не гі зін-
де 6 букмекерлік кеңселердің, 5 то та ли за-
торлардың және 1 ойын автоматтары за-
лы ның лицензиялары тоқтатылды. Қазір 
та ғы 2 букмекерлік кеңсені сот арқылы 
ли цензиядан айыру жұмыстары жүріп 
жа тыр. Біз де тез арада осындай шара қа-
был дауымыз қажет. 2021 жылдан бастап 
бү гінге дейін ойын бизнесі субъектілерінің 
са ны екі еседен артық қысқарды (71-ден 
31-ге дейін). Қазір ойын бизнесі және 
ло терея қызметі саласындағы мемлекеттік 
реттеуді, сондай-ақ лудоманияның про-
филактикасын жетілдіру ж#ніндегі ке-
шенді жоспар әзірленді. Жоспар шең бе-
рін де «AMANAT» партиясымен бірле сіп, 
халықтың қаржылық сауаттылығын арт-
тыру ж#ніндегі «Қарызсыз қоғам» жо басы 
іске асуда», – деді Сәрсен Құран бек.

Ал Қар жы лық мониторинг агенттігінің 
ақпараты бойын ша, 2019 жылдан бастап 
заңсыз ойын бизнесін ұйымдастыру 
фактілері бойын ша 2022 жылы 5,5 мың 
о н л а й н - к а  з и н о  с а й т т а р ы  м е н 
аккаунттары, биыл 2 мың нан аса сайт 
бұғатталды. Осы ақ паратпен Қаржылық 

мониторинг агенттігі Жедел департамент 
басшысының орын ба сары, экономикалық 
тергеу қызметінің пол ковнигі Кеңес 
Аслан таныстырып #тті.

Оның айтуынша, «Халықаралық т# лем 
жүйелерінің Ресей нарығынан кетуі қа-
зақ стандық нарыққа интернет-платфор-
ма лардың жаппай к#шіп келуіне соқты. 
Атап айтсақ, биылғы маусым айында 
Ре сей мен Украина азаматтары құрған 
он лайн-казино жойылды. Оның айна лы-
мы қысқа мерзімде 23 млрд теңгені құра-
ды. Ал Атырау және Ақт#бе облыстарында 
6 млрд теңгеге жуық кірісі бар дәл осындай 
сайттың қызметі тоқтатылды. Букмекерлік 
кең сеге келсек, олардың айналымдары 
жыл сайын артып келеді. Былтыр рекорд-
тық к#рсеткішке жетіп, 1 триллион теңге-
ні құрады», – дейді А.Кеңес.

Кеңес барысында с#з алған Ғылым 
жә не жоғары білім вице-министрі Ахмед-
За ки Дархан студент жастар арасындағы 
ойынқұмарлықты жою, оның алдын алу 
жолдары министрліктің жіті бақылауында 
екенін айтты.

«Бүгінде Мәдениет және ақпарат ми-
нистр лігімен Жастар саясатын жетілдіру 
ж# ніндегі 2023–2024 жылдарға арналған 
Жол картасының жобасы жасалуда. Жол 
картасы шеңберінде орта (жоғары сы нып-
тар), техникалық және кәсіптік, жоғары 
жә не жоғары оқу орнынан кейінгі білім 
беру ұйымдарында тәрбие жұмысын кү-
шейту, оның ішінде жастардың рухани-
адам гершілік және құндылық бағ дар ла-
рын қалыптастыру, лудоманияның, қар-
жы лық алаяқтықтың алдын алу, психо ло-
гия лық қызметтердің, студенттік қоз ға-
лыстардың, волонтерліктің жұмысын 
жан дандыру тәсілдері ескеріліп, жүйе лен-
дірілетін болады. Сондай-ақ лудо ма ния-

ның, қаржылық алаяқтықтың алдын алу 
мақсатында ҒЖБМ жоғары оқу орын-
дары ның білім беру бағдарламаларына 
«Қар жылық сауаттылық» курсын енгізуді 
жоспарлауда», – деді Дархан Ахмед-Заки. 

Ал Бас прокуратураның 3-Қызмет 
бас   қармасының бастығы Орақбаев Мақ-
сат құмар ойындарға тәуелділік түр лі заңға 
қайшы қылмыстарды үдетуде дейді.

«Сарапшылардың бағалауы бойынша, 
әлем де құмар ойынға тәуелділік себебінен 
суи цид тің 15 есе артуы байқалады. Ағым-
дағы жыл дың 8 айында елде 2 620 суицид 
фак тісі тіркелген, оның 2 080-і – ерлер, 
540 -і – әйел дер және 139-ы – кәмелетке 
тол  мағандар. Сон дай-ақ құмар ойындарға 
қара жат табу үшін адамдар ортақ отба-
сылық мүлікті са тады, несие алады және 
қылмыс жа сайды. Мысалы, 2023 жылы 
Астана қа ласында бір азамат ақшалай 
қаражатқа мұқ таж болуына байланысты 
к#лігін ием деніп, одан әрі сату мақсатында 
#зінің до сын #лтірген. Осылайша, құмар 
ойын дарға тәуелділік ұрлыққа, сеніп 
тапсырыл ған мүлікті жымқыруға және 
басқа да эко номикалық қылмыстарға 
әкеледі», – де ді М. Орақ баев.

«Букмекерлік ұйымдар үлкен спорт 
са ласындағы кәсіби командаларға, клуб-
тар мен федерацияларға, сондай-ақ әуес-
қой, әсіресе балалар спортына белсенді 
демеу шілік жасайды. Тіпті, букмекерлік 
кең селердің қаражаты есебінен толығы-
мен дамитын ірі клубтар, тіпті бүкіл ұлт-
тық құрамалар бар. Ұзақмерзімді демеу-
ші лік келісімшарттар жасалады. Еліміздің 
спор тына қазақстандық букмекерлердің 
де меушілік к#мегінің жалпы к#лемі – ең 
қа рапайым есептеулер бойынша 14 млн 
дол лардан астам екен. Ішкі істер ми-
нистрлігінің ақпаратына сүйенсек, 2019 
жыл ға қарағанда былтыр құмар ойындар 
мен бәс тігу деңгейі 40 есеге артқан. Соң-
ғы екі жылда құмар ойындар нарығы 
жыл жымайтын мүлік нарығын басып 
озып, қазақстандықтар ең к#п жұмсайтын 
жетекші орынға ие болып отыр. Дәл осы 
се бептен де қазақстандық жастар ара сын-
да зауалға айналған ойынқұмарлық пен 
тәуел дік мәселесін к#теріп отырмыз. К#р-
сет кіштер мен сандар адам шошырлық. 
Бүгін гі кеңес аясында талқыланған лудо-
мания мәселесін жылы жауып қоймай, 
тамырымен жоюдың шешімін жан-жақты 
қарастыратын боламыз», – деп түйіндеді 
Кеңес т#рағасы Нартай Аралбайұлы.

Жастарды қолдау кеңесінің мәліметтер 
бойын ша, еліміздегі букмеркерлік кең се-
лер дің жылдық айналымы 1 триллион 
тең гені құрайды екен. Ал Лудоманиямен 
кү рес кеңесінің мәліметінше, 174 мың 
жас тардан 36 млрд теңгеге ставкалар қа-
был  данған. Бұл – үлкен қауіп. Сондықтан 
жас тардың оңай табысқа кенелуі сынды 
жал ған ақпарат пен уланбауының алдын 
алу ға барынша күш салған абзал. 

«АУЫЛ АМАНАТЫН» 
ЖҮЗЕГЕ АСЫРУ 
ЖӨНІНДЕ КЕҢЕС ӨТТІ

Премьер-Министрді� орынбасары Тамара Д1йсенованы� бас шы-
лы�ымен «Халы% табысын арттыруды� 2029 жыл�а дейінгі ба� дар ла-
масын» ж1зеге асыру барысын және «Ауылды% аума%тарды да мыту ды� 
2023–2027 жылдар�а арнал�ан т&жырымдамасын» ба%ылау ма% сатында 
«Ауыл аманаты» жобалы% ке�сесін %&ру жнінде ке�ес тті.

Партия Хатшысы «Алматы» ауда ны-
ның «Мереке» және «Ұлан» к#шесі 
қиы лысының жол құрылысымен таныс-
ты. Сондай-ақ тұрғындармен жүздесу 
үшін «Интернациональный» тұрғын 
ала  бына арнайы барды. Кездесуде мер-
ді гер лер жоғарыда аталған тұрғын ала-
бын да к#гілдір отын құбыры жүргізіл ге-
нін, ал кәріз құдығының жыл соңына 
дейін аяқталатынын мәлімдеді. Құ ры лыс 
нысанының 6-б#лімінде жолдың не гізін 
дайындау, қазу жұмыстары қолға алын-
ған. Қазір құрылысшылар электр, газ, 
сыртқы сумен қамту жүйелерін ор на туда. 

Бұл ретте, Ержан Жылқыбаев ж#н-
деу жұмысын жолдың құрылыс нор ма-
ла рына, бекітілген жобаға сәйкес жүргі-
зілуін және техникалық сақтық шара ла-
рын толыққанды орындауды партия қа  -
да ғалайтынын баса айтты.

Сондай-ақ партия Хатшысы Жол 
кар тасында к#рсетілген «Ертіс» к#ше-
сін дегі жол құрылысының сапасын 
тек    серді.  Құзырлы мекеме #кіл дері бұл 
бағыттағы жұмыстың ке зең-кезеңімен 
жүзеге асырылатынын жет кізді. Аталған 
к#шеде ауызсу құры лысы жүргізіліп, 
кәріз құбыры да толық тай қамтылған.   

Ержан Жылқыбаев «Ертіс» к#шесі-
нің құрылысына байланысты жауапты 
ме дігерлерге бірқатар ескерту жасап, 
са пасын бақылауды партия #кілдеріне 
тап сырды. Жауапты басшыларға жол 
құ рылысын сапалы әрі уақытылы орын-
дап, ел игілігіне дер кезінде беруді баса 
айт ты.

«Ертіс» к#шесінің құрылысы азамат-
тар дың #тінішінен кейін «АМАNАТ» 
пар тиясының сайлауалды бағдарла ма-
сына енгізілді. Енді оның сапалы болуын 
пар тия мүшелері қадағалайды. Қажетті 
қар жы толық б#лінген. Сондықтан биыл 
бар лығы дайын болуы керек.  «АМАNАТ»  

Т#рағасы Ерлан Қошановтың тапсыр-
ма сы бойынша, партияның сайлауалды 
бағ дарламасын жүзеге асыру бойынша 
Жол картасына енген Астана қаласында-
ғы барлық нысанды аралап, атқарылып 
жат қан жұмыстардың сапасын жіті ба-
қы лауға алдық», – деді партия Хатшысы. 

Бұдан соң ол елорданың тазалығына 
жауап ты «Астана Тазалық» ЖШС еңбек 
ұжы мымен кездесті. Биыл партияның 
рес публикалық сайлауалды штабының 
жос парлы кездесуінде «AMANAT» пар-
тия сының Т#рағасы Ерлан Қошанов 
ал дын да к#терілген сұрақтардың орын-
далуымен танысты. Сонымен қатар 
ме кеменің қысқа дайындығын тексеріп, 
же тістігі мен жоспарлы жұмысының 
есе  бін қарап шықты.

«Біздің коммуналдық қызметтер 
күндіз-түні кез келген ауа райында жұ-
мы сын тоқтатпайды. Олардың қажырлы 
жә не жауапты жұмысының арқасында 
қа лада тәртіп пен тазалық сақталады. 
Ком муналдық қызметкерлер қала тұр-
ғын дарына қолайлы жағдай жасау үшін 
жұмыс істейді», – дейді «Астана Таза лық» 
мекемесінің #кілі Владимир Пся ко. 

«AMANAT» партиясының бақылау 
бе кеттері Жол картасының сапалы орын-
далуы үшін құрылды. Партиялық бе кеттер 
әсіресе, мектеп, емхана сияқты әлеу меттік 
мекемелердің құрылысын жіті бақылауға 
алды. Жалпы, осы жылы партияның 
сайлауалды бағдарламасы аясында 13 
мектептің құрылысын аяқтау к#зделген.  

Осы орайда партия Хатшысы Ержан 
Жылқыбаев елордадағы №17 жалпы 
ор та мектептің құрылысымен танысты. 
Ол ж#ндеу жұмыстарының тиімді жүр-
гі зілуін және балалардың қауіпсіздігі 
үшін құрылыстың сапалы болуын 
«AMANAT» партиясы бақылауға ала-
тын дығын атап #тті.

АМАНАТТЫҚТАР 
АСТАНАДАҒЫ 
ЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫН 
БАҚЫЛАУҒА АЛДЫ

«AMANAT» партиясыны� Хатшысы Ер жан Жыл%ыбаев Астана 
%аласында пар  тияны� «Халы%пен бірге!» сай лауал ды ба�дар-
ламасын орындау бойынша Жол к артасыны� аясында ат%арылып 
жат %ан ж&мыстармен танысып, белсенді %а ла т&р�ындарымен 
кездесті.
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Дария бойын жаалай �оныс-
танан Сыр ��ірі ж�ртшылыыны� 
ежелгі атакәсібі к�рішпен �оса 
балы� шаруашылыы саналады. 
Дей т�ранмен, жергілікті халы� 
со� ы кездері су маржанына сусап 
отыр. $сіресе, балы�шылар те�із 
бен к�лде балы� �оры тапшы еке-
нін айтады.

�ңірде балық сіру тәлімбақтары 
жұмыс істейді. Кезең-кезеңімен ба-
лық шаруашылығын дамыту жұмыс-
тары тиісті орындар тарапынан жос-
п а р ғ а  с а й  ж ү р г і з і л і п  ж а т қ а н ы 
ай        ты  лады. Алайда халық аулайтын 
балық таппай сенделіп жүр. $сіресе, 
айдынды Арал ңірінің жұртшылығы 
атакәсіптен қол үзіп қалғанына ашы-
нып отыр. 

Былтыр дәл осы ңірге қарасты 
Б ген ауылы Қарашалаң су айды-
нында балық шабақтарының жаппай 
қырылу оқиғасы тіркелгені ел есінде. 
Сол кезде Сағымбай каналында 
1 тоннаға жуық балық қырылып қал-
ған. Бұл келеңсіздікті тексерген су 
мамандары балықтардың жаппай 
қырылуы оттегі жетіспеушілігінен 
болғанын алға тартқан еді.

Жуырда ел арасында күріштік 
алқаптарда су тартылып, қайраңда 
қал ған балықтардың жаппай қыры-
латыны жайында ақпарат тарады. 
Шаруа қожалықтары күріш алқабында 
қалған балық шабақтарын жинап, су 
айдындарына жіберуі қажет. Алайда 
бұл талап орындалмай, есесіне жыл 
сайын мұндай келеңсіздік жиі крініс 
тауып отыр. Соның салдарынан онда-
ған тонна балық шабақтары оқшау -
ланған суларда қалып, текке қы-
рылуда. Осыған тиісті шара кріліп, 
жауапты орындар тарапынан ба лық 
шабақтарын құтқару жұмыстары 
жүйе лі жүргізілсе деген талап-ті лек-
терін жеткізген еді.

Құзырлы орындар тарапынан да 
ңірде мұндай келеңсіздіктің орын 
алатынын жоққа шығармады. Соған 
сәйкес тиісті жұмыстар жүргізіліп 
жат қанын алға тартты. 

– Жыл сайын Қызылорда облы-
сының әкімдігімен балық шабақ-
тарының жаппай қырылуының алдын 
алуға бағытталған жұмыс тардың іс-
шаралары арнайы әзірленіп, бекіті-
леді. Мұндай жұмыстар биыл да жал-
ғасын тауып отыр.  Бұл іс-шара 
Қы  зыл орда қаласы мен аудан әкім-
діктері, облыстық табиғи ресурстар 
және табиғат пайдалануды реттеу 
басқармасы, «Қазсушар» шаруа шы-
лық жүргізу құқығындағы кәсіп орын-

ның Қызылорда филиалы және Арал-
Сырдария облысаралық бассейндік 
балық шаруашылығы инспекциясы 
мекемелерінің ұйымдастыруымен 
жүргізіледі. Оған қоса табиғатқа жан-
ашыр ерікті азаматтар мен балық 
шаруашылығы саласындағы табиғат 
пайдаланушыларда шараға қатысып 
келеді. �ткен жылдың зінде 8 млн 
данадан астам балық шабақтары 
құтқарылып, Сырдария зені мен 
күріштік алқаптарға жақын орналас-
қан балық шаруашылығына маңызы 
бар су айдындарына жіберілді», – деп 
түсіндірді Арал-Сырдария облыс-
аралық бассейндік балық шаруашы-
лығы инспекциясы басшысының 
орын басары Жанқожа Сапаров.

Мәліметке сәйкес, Қызылорда 
облысында Кіші Арал теңізі мен Сыр-
дария зені, балық шаруашы лығында 
маңызды рл атқаратын 207 кл бар. 
Соның ішінде 180-нің үстінде кл 
табиғат пайдаланушыларға 5-10 жыл-
ға берілген. Ал қалған блігі резервтік 
қорға алынған.

Жалпы Сыр ңірінің теңізі мен 
зен, клдерінде балықтың 22 түрі 
мекендейді деген ақпар бар. Соның 
18 түрін ғана аулауға рұқсат беріліпті. 
Дейтұрғанмен, су айдындарындағы 
осындай клемдегі балық қорының 
зі кбеймей тұр. Бұл бірінші кезекте 
т іршілік  нәрінің  тапшылығына 
байланысты орын алып отырғаны 
жасырын емес. 

– Су айдындарындағы балық қо-
рының тапшылығы су млшерінің 
аздығына байланысты болып тұр. 
Соның салдарынан оның табиғи жол-
мен кбеюіне кедергі кп. Су ай-
дындарындағы балық қорын қорғау 
бағытында тиісті жұмыстар үздіксіз 
жүргізілуде. Биылғы жылғы жоспарға 

сәйкес 7 млн данадан астам балық 
шабақтарын құтқару қажет. Соның 
негізінде Қызылорда қаласы мен бар-
лық аудан аумағында тиісті жұмыс тар 
жүргізіледі. Мәселен, ағымдағы жыл-
дың тамыз айынан бастап қазан айы-
ның соңына дейінгі уақыт ара лығы 
күріштік алқаптарда қалған балық 
шабақтарын құтқару айлығы деп 
жарияланған. Осы уақыттар ара лы-
ғында жоғарыда аталған меке мелердің 
қызметкерлері іс-шараға сәйкес тұ-
рақ ты жұмыстар жүргізеді, – дейді 
балық шаруа шылығы инс пекциясы.

Инспекцияның мәлімдеуінше, 
биылға арналған іс-жоспар бойынша 
тиісті мекемелерге тапсырмалар жүк-
телген. Соның негізінде табиғат пай-
даланушыларды балық шабақта рын 
құтқару жұмыстарына жұмыл дыру, 
құт қарылған шабақтармен су айдын-
дары мен учаскелеріне шабақтандыру 
жұмыстарын жүргізу, облыс аумағын-
дағы су жүйелерінде қалған балық 
шабақтарын құтқару жұмыстарын 
ұйымдастыру кзделген. Сондай-ақ 
күріштік алқаптарда қалған балық 
шабақтарын құтқару шараларын 
ұйым дастыру және құтқарылған ша-
бақтарды резервтік қордағы балық 
шаруа шылығына маңызы бар су ай-
дындары мен учаскелеріне жіберу 
қарастырылған. Қазіргі таңда осындай 
жұмыс тардың нәтижесінде 1 млн-ға 
жуық ба лық шабағы құтқарылғанын 
мәлім деді. Ал күріштік алқаптар мен 
су жүйе лері бойынша қалған балық 
шабақтарын құтқару жұмыстары об-
лыстың әр ңірінде жүргізілетінін 
алға тартып отыр. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

СУ МАРЖАНЫСУ МАРЖАНЫ  

СИРЕП БАРАДЫСИРЕП БАРАДЫ

ЖҰМЫССЫЗДЫҚПЕНЖҰМЫССЫЗДЫҚПЕН

Облыс билігі жұмыссыздықпен күре-
судей-ақ күресіп жатыр. Бірақ елде екі 
қолға бір күрек таппай сенделіп жүр-
гендер саны азаймай отыр. Статистикаға 
сүйенсек, жұмыссыз ретінде тіркелген 
17 524 адамның 6 219-ы – жастар. Бұл – 
басқарманың берген мәліметі. 

Қазір облыста жұмыссыздардың 
санын азайту бағытында бірқатар мем-
лекеттік бағдарламаға жастарды тарту 
шаралары жүргізіліп жатыр. 

– Бұл бағытта облыста мемлекет 
тарапынан субсидия ланатын жұмыс 
орындары – әлеуметтік жұмыс орны, 
жастар практикасы, қоғамдық жұмыс 
орны, «Алғашқы жұмыс орны», «Күміс 
жас», «Ұрпақтар келісімшарты» жоба-
лары, сонымен қатар қайтарымсыз 
негізде берілетін грантты атап ткен 
жн, – дейді БҚО Жұмыспен қамтуды 
үйлестіру және әлеуметтік бағдарламалар 
басқармасының блім басшысы Асан 
Нарымбаев. 

Облыс бойынша биыл әлеуметтік 
жұмыс орындары бағдарламасы не-
гізінде 562 адам жұмысқа орна ласыпты. 

$леуметтік жұмыс орны – аза-
маттарды жұмыспен қамтып қоймай, 
сонымен қатар жұмыс берушілерге 
жалақы тлеуге кететін шығынын 
қысқарту арқылы мемлекеттік қол дау-
дың бір инструменті.

Ал жастар практикасы 35 жасқа тол-
маған жастарды жұ мыспен қамтуға 
арналған. Бұл – оқуды жаңа бітірген 
жас тар үшін тиімді жоба. Биыл бұл 
бағдарлама аясында 849 жас маман 
жұмысқа орналасқан. Жыл аяғына дейін 
1704 адамды жұмысқа орналастыру кз-
деліп отыр. Жастарды жұмысқа орналас-
тыруда «Алғашқы жұмыс орны» жобасы 
да айтарлықтай оң әсерін беріп отыр. 
Мамандардың айтуынша, биыл осы 
жоба арқылы 179 жас маман жұ мысқа 
тұрыпты. 

Арнайы білімі жоқ, кәсіби даярлығы 
жоқ адамдарды қо ғамдық жұмыстарға 
тарту шарасы да бар. Биыл аймақта 
4 422 адам қоғамдық жұмысқа тарты-
лыпты. Ерек шелігі – жұмысты толық 
емес жұмыс күні шарттарында немесе 
икемді кесте бойынша ұйымдастыру 
және арнайы білімі жоқ адамдарға 
уақытша жұмысқа орна ласуға мүмкіндігі 
беріледі.

Еліміз бойынша жұмыс істеп тұрған 
«Күміс жас» және «Ұрпақтар келі сім-
шарты» жобаларын да айта кеткен жн. 
«Ұрпақтар келісімшарты» жобасы 
бойын ша бар болғаны 5 адам жұмысқа 
тұрыпты, ал «Күміс жастың» игілігін 
331 адам крген. «Күміс жас» жобасы – 
жасы 50-ден асқан адамдарды жұмысқа 
орналастыруды кздейтін жоба. 

Биыл аймақта 317 адам қайтарымсыз 
грант алып үлгерген. Бұл жоба аясында 
кәсіп бастағысы келіп жүргендерге мем-
лекет тарапынан қаржылай қолдау кр-
сетіледі. Бастысы, заманауи, жаңа шыл 
идеяң болса болғаны.

– Аталған гранттар 2022 жылдан 
бастап тек әлеуметтік осал топтарға ғана 
берілуде. Жаңа бизнес идеяларды іске 
асыруды кздейтін жобаларға мемлекет 
тарапынан қайта рымсыз негізде 400 
АЕК немесе 1 млн 380 мың тең геге дейін 
мемлекеттік қайтарымсыз грант тар 
берілуде, – дейді БҚО Жұмыс пен 
қамтуды үйлестіру және әлеуметтік 
бағдарламалар басқар масының блім 
басшысы Асан Нарымбаев.

Биыл Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың тап сырмасымен жасы 35-ке 
дейінгі жастарға 2,5 пайызбен жеңіл-
детілген несие беру шаралары ұйым-
дастырылып жатыр. Бұл да – жұмыссыз 
жастардың санын азайтуға, кәсіпке ұм-
тылған жастарды қолдауға арналып 
отыр ған жобалардың бірі. Бұл жоба 
бойын ша облыста 181 жас тмен пайыз-
дық млшер лемемен несие алып, бү-
гінде жұмысқа кірісті. Микрокредиттің 
мерзімі бес жылға дейін, ал мал шаруа-
шылығы саласындағы жобалар үшін 
жеті жылға дейінгі мерзімге рұқсат 
етіледі. 

Жұмыссыз адамға жұмыс тауып бер-
геннен блек, әлеуметтік қолдау кр сету 
де аса маңызды. 

– Міндетті әлеуметтік сақтандыру 
жүйесіне қатысушы жұмыссыз ретінде 
тіркелген күннен бастап жұмысынан 
айы рылу жағдайы бойынша әлеуметтік 
тлем алуға құқылы. Бүгінгі  күні 
3 534 жұ  мыссыз аталған әлеуметтік т-
лемді алуда, – дейді Асан Нарымбаев.

 Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Батыс &аза�стан облысында ж�мыссызды�ты� алдын алу әзірге м�мкін 
болмай отыр. Облысты� Ж� мыспен �амтуды �йлестіру және әлеуметтік 
бадар ламалар бас�армасыны� дерегінше, айма�та 17 524 адам ж�-
мыссыз. Хал�ыны� саны бар боланы 691,1 мы� адамды ��райтын ��ір 
�шін, әрине, к�рсеткіш азантай емес. Б�л е�бек орындарында тіркелген 
ресми дерек �ана, ал тіркелмегені �аншама?

ЖҮЙЕЛІЖҮЙЕЛІ
КҮРЕСКҮРЕС

КИІКТІҢКИІКТІҢ  
КӨБЕЙГЕНІ ДЕ ЗИЯНКӨБЕЙГЕНІ ДЕ ЗИЯН

Биыл батысты� шаруалар �шін 
мал азыы кәдімгідей проблема 
бол ып т�р. Мала бай деген Батыс 
&аза�станны� о�т�стік ��іріні� 
шаруа �ожалы�тары «биыл мал 
азыын жинай алмады�, малымыз 
�ырылып �алса кім жауап береді» 
деп ашынып отыр. Себебі даланы 
кезген киіктер жем-ш�пті� бәрін 
отап тастаан. Отамааны киікті� 
т�я ында тапталып �алан. Оралда 
�ткен Парламент Сена тыны� к�ш-
пелі отырысы осы мә селеге ар-
налды.

– Биыл оңтүстік аудандардағы 
табиғи шптің түсімі тмен. Шектен 

тыс кбейген киіктердің оңтүстік 
аудандардағы шабындық пен жайы-
лым жерлерді таптауынан мал азығын 
дайындау қиындап кеткен. Бүгінде 
киік тен шаруаларға келген залал 
құны – 7,9 млрд теңге. Бұл – тек 
жайы   лым жерлерге келтірілген шы-
ғын құны», – деді облыстық Ауыл 
шаруашылығы басқармасының бас-
шысы Наурызбай Қарағойшин.

Осы ретте айта кетейік, облыс әкі-
мінің тапсырмасымен киіктен кел-
тірілген шығынды есептеп, акт тол-
тыру үшін арнайы комиссия құ рылған 
болатын. Сол комиссия әр шаруа-
шылық клемінде акт жасақтап, 

облыстық ауыл шаруашылығы бас-
қармасына тапсырған. Комиссия бер-
ген ақпаратқа сәйкес, облыс кле мін-
де 913 мың гектар ауыл шаруа шылығы 
мақ  сатындағы жерге залал келтірілген. 

Сонымен қатар киіктің кбеюі 
түрлі инфекциялық аурулардың та-
ралуына да әкеліп соғуы мүмкін дей ді 
мамандар. Себебі қазір киік бұ рын-
ғыдай адамнан қашпайды. Кері сінше, 
ауылдың ішінде адамдармен, малмен 
бірге араласып кеткен.

– Киіктердің биологиялық негіз-
де меде крсетілген санынан күрт суі 
облысымыздағы ветеринарлық жағ-
дайы на да кері әсерін тигізуі әбден 
мүм кін, себебі жер тапшылығына 
бай ланысты, киіктер үй жануарла ры-
мен тығыз араласады, сол себептен 
олардың бір-біріне түрлі ауруларды 
жұқтыру мүмкіндігі ұлғаяды, – дейді 
ауыл шаруашылығы басқарма сының 
басшысы Наурызбай Қара ғойшин.

Ауыл шаруашылығы ғылымда-
рының кандидаты Табылғали Сапа-
ровтың пікірінше, киікті Бкей Орда, 
Жаңақала жерінен алыстатып, бұрын-
ғы ата қонысы Сарыкл ауылына қа-
рай айдау керек. 

– Ол үшін сол аймақтардағы кл-
шіктердің бәрін суға толтыру керек. 
Киік бұрын сол жерде болды, су бол-
маған соң олар Ордаға қарай кшіп, 
шаруаларға кедергі келтіріп отыр, – 
деді ол. 

Шаруалар бұған дейін Үкіметтен 
компенсация сұраған еді. �кінішке 
қарай, ол мәселе әлі шешілмеген. 
Эко  логия министрлігінің кілі ком-
пенсация мәселесі әлі қаралып, ұсы-
ныстар талқыланып жатқанын айтты. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы
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САРАП

Билік 
б�рын кеден 
за�намасын 
б�з�андар�а аса 
�атал �арайтын. 
Кәсіпкер ж�гін 
кеденнен 
декларацияламай немесе 
д�рыс ресімдемей алып �тсе 
және сол �ылмысы 
әшкереленсе, ��рыды: барлы� 
тауары дереу кәмпескеленетін. 
Осыдан бес жыл б�рын б�л сала 
ізгілендірілді, мемлекет за�сыз әкелген 
тауарларды тәркілемейтін болды. 
Салдарынан мамандар тауарды 
декларацияламай алып �ту проблемасы 
ушы��анына ша�ымданады. Бизнесті� бір б�лігіне 
салы� т�легеннен, �сталып �алса аз�антай айып 
т�леген о�ай. 

«арам»...«арам»...

К

АДАЛ ӨТПЕСЕ,

ТАУАРДА

сырын алып 	туге тырысатын шағын 
кәсіпкерлерге 103,5 мың теңгеге, ірі 
кәсіпкерлікке 517,5 мың теңгеге 
дейін айыппұл салынады. Оның жа-
нын да бизнеске жетпіс миллион 
теңгеге дейін тұратын тауарды дек ла-
ра цияламай алып 	ту немесе рәсімде-
ген нің 	зінде бағасын арзандатып 
к	р сету, ұсталып қалса, айыппұлын 
т	 лей салу тиімді к	рінеді. 

Салдарынан, елде деклара ция-
ланбаған тауарлар к	лемінің 

күрт артуы тіркелді. Нақтыласақ, 
биыл ғы 2023 жылғы 5 айда ғана ке-
ден дік бақылау барысында 6,5 мың 

тер мен толықтырулар енгізу туралы» 
заңы ның жобасында к	рініс табады. 

Мемлекеттік кірістер коми те-
тінің Кедендік рәсімдерді 

әкім шілендіру және тазарту бас қар-
ма сының бас сарапшысы 'мір 'б ді-
қалықовтың мәліметінше, сырт қы 
эко номикалық қызметке (СЭҚ) қа-
ты сушылар кедендік операцияларды 
	ткеру кезінде кеден және 	зге де 
заң нама талаптарын аяқасты етеді. 
'сіресе, бұл бағыттағы негізгі құқық 
бұзушылықтар «тауарларды, қолма-
қол ақшаны, ақша құралдарын дек-
ларацияламауға немесе жалған ке-
ден дік декларациялауға, кеден құжат-
тарында жалған мәліметтерді к	р-
сетуге» қатысты. 

«Жыл сайын жүздеген бұзушылық 
әш кереленеді. 9кінішке қарай, шет-
елден 	нім импорттаушыларға, жүк 
тасушыларға заңбұзушылық жасау 
әлдеқайда пайдалы болып тұр. Себебі 
тіпті қылмысы анықталған жағдайда 
ол мардымсыз әкімшілік айыппұл 
т	 леп, құтылып кетуі мүмкін. Соңғы 
жыл дары мемлекет тарапынан бұған 

нің бәрі ұсақ құқықбұзушылық сана-
ла ды. Бұл ретте жазадан жалтару үшін 
мысалы, тауарды б	лшектесе жетіп 
жатыр.  

Сонымен қатар сарапшы лар-
дың айтуынша, қолданыстағы 

жаза мемлекетке келтірілген эконо-
ми калық залалға тіпті де сайма-сай 
емес. Демек, шетелден тауар тасушы ны 
заң бұзуға ынталандыруы ықти мал.

Осыған орай Мемлекеттік кірістер 
ко митеті айыппұл сомасын деклара-

теді екен. Содан қылмысты қайталап 
жа  сау шылар саны соңғы жылдары 
есе леп 	сіпті.  

Аталған бұзушылықтарды қайта-
лап жасағаны үшін 2020 жылы небары 
188 әкімшілік іс қозғалып, 54,3 мил-
лион теңге айыппұл салынса (39,1 
мил лионы 	ндірілді), 2021 жылы іс-
тер саны 589-ға дейін, яғни үш еседен 
артыққа ұлғайды. Салынған айыппұл 
со масы 202,2 миллион теңгеге жетті 
(оның 61,6 миллионы ғана 	ндіріп 
алын ған). 

2022 жылы қайталап жасағаны 
үшін қозғалған істер саны 657-ге 
дейін 	сті. Салынған айыппұл к	лемі 
203,2 миллион теңгеге дейін к	бейді 
(65,3 миллионы 	ндірілді). 2023 жыл-
дың 5 айында 98 іс қозғалып, 34,3 
мил лион теңге айыппұл салыныпты 
(15,1 миллионы 	ндірілді). 

Осыған қарап, сарапшылар тауар-
ларды декларацияламауға немесе 
ре сімдеу кезінде бағасын қасақана 
т	    мен детіп к	рсетуге тосқауыл қою 
үшін қатаң жауапкершілік қарас-
тырыл ғаны ж	н деп отыр.

ЖАППАЙ ҚУДАЛАУҒА 
ҮЙІР БОЛСА – ЖАМАН

'рине, жазаны қатайтуға кә-
сіп керлердің қауымдастығы 

қар сылық танытып отыр. Олар тауар-
дың кедендік құнын анықтау бары-
сын да Мемлекеттік кірістер органы-
ның мамандары жаңсақтыққа жиі 
жол беретінін алға тартады. Салдары-
нан, жазаланғандар саны 	седі.

Ұлттық кәсіпкерлер палатасының 
са рапшылары бір мысал келтірді. 
Қы тайдан баспаға арналған ақ қағаз-
дар ды таситын компанияға кедендік 
тексеру қорытындысында «тауары-
ның кедендік құнын дұрыс к	рсет пе-
ді» деп, жалпы сомасы 9,1 миллион 
тең ге т	леуге ұйғарым беріліпті. 

Бизнесмен мемлекеттік кірістер 
ор ганының шешімімен келіспей, ша-
ғым данады. Компания 17 деклара-
ция сында ақ қағаздың бір келісін – 
0,6 доллар, 1 декларацияда – 0,74 
дол лар деп к	рсетіпті. Қаншаға сатып 
ал са, соны к	рсеткен. Ал бұған ке-
ден шілер күдікпен қарайды. Қосым-
ша тексеру барысында резервтік әдіс 
дегенді қолданып, барлық жүк пар-
тия сы үшін 1 келісін 0,87 доллардан 
есеп теп, салықты қосымша т	леуге 
мәж бүрлемек болған. 

Ведомство мамандары кедендік 
құн ды анықтауда мәліметті интер нет-
тен де алатыны жасырын емес. Мы-
са лы, қытайлық маркетплейстерде 
ұқ сас 	німнің қаншаға сатылатынын 
қарауы мүмкін. Содан пысық бизнес-
мен нің әлдеқайда арзан 	нім ұсына-
тын сатушыны табуы назарға алын-
байды.  

Дауласу қорытындысында пала-
та ның к	мегімен, компанияға қатыс-
ты кедендік тексеру қорытындысы 
заң сыз деп танылып, күші жойылды. 
Се бебі заңнама талабы бұзылып, ке-
дендік тексеріс актісінде тіпті дек-
ларанттың тауар құнына қатысты 
жал ған мәліметтер ұсынғаны фактісін 
дә лелдейтін дәйектемелер де кел-
тіріл мепті. Сондай-ақ бизнесменнің 
ақ қағаздың бір емес, әрбасқа түрін 
әкел гені ескерілмеген.

Мұндай оқиғалар к	п. Ендеше 
заң жобасын Парламентте қарау ке-
зінде депутаттар тараптардың бірін 
қол дап, біржақты кетпей, тізгінді тең 
ұстап, ортадан шықса ж	н. 'ділдік 
пен шындық – ортада деген даналық 
бар. Бюджетті салықпен толтыру 
үшін асыра сілтеп, негізсіз қудалауға 
бол майды. Кәсіпкерлердің елді асы-
рап, экономиканы асулардан асырып 
отырғанын ұмытпаған ж	н.  

Мұнымен күресудің жаңа ша-
ра лары пысықталып жатыр. 

'йт песе, ке ден қылмыс пен кор руп-
 цияның мәң гілік қайнарына ай-
налып кетеді. 

Бұрынғы билік тұсында қылмыс-
тық заң нама жұмсартылды. Мысалы, 
эко номикалық қылмыстар үшін биз-
нес мендер жаппай түрмеге қамал-
май  тын бол ды. Мұның теріс жағы да 
бар: эко номикалық қылмыстар 	р-
шіді. Со  дан құқық қорғау органдары 
да, Үкі  мет те бірқатар экономикалық 
қыл мыс үшін жазаны күшейту бас та-
ма сын жиі к	тере бастады. Оның ал ды 
қабылданып, заңды күшіне енді.   

'йткенмен, ел Президенті биыл-
ғы Жолдауында күтпеген бетбұрыс 
жа сады: Қ.Тоқаев қылмыстық заң-
нама одан әрі либера лиза ция лана ты-
нын жариялады. Себебі оның ай-
туын ша, «'ділетті Қазақстанда» би-
лік пен бизнестің арасында сындарлы 
диа лог қажет. Мемлекет басшысы 
құ қық қорғау органдарының кәсіп-
кер лерді қудалауы, ал мемлекеттік 
ор гандардың асыра сілтеуі біржола 
тоқ татылатынын мәлімдеді. 

Сондықтан экономикалық си пат-
тағы кейбір заң бұзу әрекеті қылмыс 
сана тынан алып тасталатын болады. 
Бұл жерде әңгіме кәсіпкерлердің эко-
номикалық теріс әрекеттеріне қа тыс-
ты істер туралы болып отыр. Са лық 
са ласында заң бұзғандарды қыл мыс-
тық жауапкершілікке тартуға негіз 

ция ланбаған немесе бағасы қате мә-
лімделген тауарлар үшін т	ленуге 
жа  татын кедендік т	лемдер мен са-
лықтардың сомасына қарай пайызбен 
есеп теуді ұсынды (исчисление в про-
центном соотношении). Айыппұлдың 
қанша пайызды құрайтыны пысық-
талуда.

Бұл жерде сыртқы экономикалық 
қыз метке қатысушы бизнестің кате-
го рия сы, яғни шағын, орта, ірі кәсіп-
кер лікке жататыны немесе жеке тұлға 
екені ескеріледі. Сонда әділетті бола-
тын к	рінеді.

ҚОЗҒАЛҒАН ІСТЕРДІҢ 
ЛЕГІ АРТТЫ

'зірге қолданыстағы заңнама ая-
сында жүгін декларацияламай, жа-

Мұның сыртында, әкімшілік 
жауап кершілікке тартылған СЭҚ қа-
тысушыларының саны артуда. Мұн-
дағы статистика да қылмыстың 	р-
ші генінен хабар береді. Тарата айтсақ, 
2021 жылы 1 838 әкімшілік іс қозға-
лып, 286,6 млн теңге айыппұл салы-
нып ты. Оның 65,9 миллионы ғана 
	н дірілген. 2022 жылы қозғалған іс-
тер саны 1 314, ал салынған айыппұл 
к	 лемі 196 миллион теңге болды. 
Оның 69,2 миллионы т	ленді. 2023 
жыл дың 5 айында 306 іс қозғалды. 
48,3 миллион теңге айыппұл салын-
ды, оның 22,8 миллионы ғана 	ндіріп 
алынды.

Ниеті қарау кәсіпкерге қырық 
инс танциядан тыю болмаған 

соң, тай раңдап басынып, бассыз ке-

тон наға жуық декларацияланбаған 
тауар әшкереленді. 'шкере болмаға-
ны қанша мың тонна екені белгісіз. 

Кеденді жемқорлардан арылту 
ба ғытында тұрақты түрде күрес жүріп 
жа тыр. Президенттің 	зі оны бақы-
лауына алып, мән-маңыз беріп, құ-
зыр лы органдарға үнемі міндеттер 
жүк   тейді. Алайда декларацияланбаған 
тауарлардың к	лемі одан еш азаятын 
емес, керісінше тек ұлғайып барады.

Ресми статистика бойынша 2019 
жы лы – 14 320 тонна, 2020 жылы – 14 
630 тонна, 2021 жылы – 16 453 тонна, 
2022 жылы – 17 820 тонна, ал 2023 
жыл дың бес айында 6 493 тонна дек-
ларацияланбаған жүк табылды. 

бо латын шекті анықтайтын әділ тетік 
ен гізілмек.

Бассыз кеткен экономикалық 
қыл мыстардың бірі – кеденде 

тауар ды декларациялаусыз алып 	ту 
соңғы жылдары қатты белең алды. 
Са рапшылар сол үшін қылмыстық 
қу далауды немесе жүгін толық тәр кі-
леуді енгізуді ұсынып жүр. Бірақ жаңа 
Жолдау аясындағы жаңа экономи ка-
лық саясатта енді ол мүмкін болмай-
тын түрі бар. Алайда проблема сақ-
талу да. Оны қалай шешпек керек?

Кеден саласына жауапты Қаржы 
ми нистрлігінің Мемлекеттік кірістер 
ко митеті басқа жолды таңдады: қыл-
мыстық қудалау болмайды, оның 
ор нына айыппұл сомасын салмақты 
ұлғайту ұсынылып отыр. 9йткені ве-
домство мамандарының түсін діруін-
ше, экономикалық қылмыстарды 
дек риминизациялау – экономикалық 
салада жасалған құқық бұзушылықтар 
үшін әкімшілік жазаны да қайта қа-
рауға әкеп соғуы тиіс.

Т�РКІЛЕУ ЖОЙЫЛҒАЛЫ 
Т�РТІП ТО ҚЫ РА ҒАН БА?

Бұл бастама алда Мәжіліске 
ен  гізілетін «'кімшілік құқық-

бұзу шылық туралы кодексіне 	згеріс-

тосқауыл қою үшін к	п теген шара 
қабылданды, заңнама жетілдірілді. 
Соған қарамастан, декларациялан-
баған тауарларды табуға қатысты 
жағ дай жақсармады. Сондықтан заң-
наманы қайта қарап, жауапкершілікті 
күшейту қажет деп санаймыз», – деді 
бас сарапшы. 

Оның дерегінше, Қазақстан 2018 
жы лы саладағы жазаны ізгілендірді. 
«Кейбір заңнамалық актілерге қыл-
мыс тық, қылмыстық іс жүргізу заң-
на  масын және құқық қорғау және 
арнаулы мемлекеттік органдардың 
қыз метін жетілдіру мәселелері 
бойын ша 	згерістер мен толықтыру-
лар енгізу туралы» заңы қабылданды. 

Құжат екі ірі жаңалықты енгізді. 
Бірін шіден, «тәркілеу» түріндегі жаза 
алып тасталды. Яғни, декларация-
лан баған, жалған декларацияланған 
тауарлар мемлекет пайдасына тартып 
алынбайды. 

Екіншіден, мемлекетке келтіріл ген 
ірі және аса ірі залалдың жоғарғы шег і 
2 есе ұлғайтылды: енді ірі м	лшер – 5 
мың АЕК-тен 10 мың АЕК-ке (34,5 
мил лион теңгеге) дейінгі, ал аса ірі 
м	л шер – 10 мыңнан 20 мың АЕК-ке 
(2023 жылы 69 миллион теңгеге) 
дейін гі сомаға жеткен. Оған шейінгі-
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Құжат екі ірі жаңалықты енгізді. Бірін шіден, «тәркілеу» түріндегі 
жаза алып тасталды. Яғни, декларация лан баған, жалған 

декларацияланған тауарлар мемлекет пайдасына тартып алынбайды. 
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«Қазақстан» баспас�з клубында �ткен 
баспас�з мәслихатына келген фермерлер 
қазір қант �ндірісінде түсетін пайданың 
70 пайызын қайта �ңдеуші кәсіпорын 
алып қалып, шикізат �ткізетін шаруаларға 
30 пайызын ғана беретінін қынжыла 
баяндап, қант �ндірісі саласын мемлекет 
меншігіне алу қажет екенін мә лімдеді. 
«Сонда ғана стратегиялық са ланы сақтап 
қала аламыз. Бір кездері қант зауыттары 
алынатын дайын �німнің есе бінен түсетін 
кірістің 70 пайызын фер мерлерге беріп, 
�здеріне 30 пайызын ғана қалдыратын. 
Сол уақыттары қант �ндірісі де �р кен -
деген, қазір салаға мо но  полия орнатып 
алғандар барлығын керісінше істеп 
отыр», – дейді жылдар бойы қант қызыл-
шасын �сіріп келе жат қан шаруалар. 

Расында солай, биыл қант қызыл шасы 
алқаптарының к�лемін 8,5 мың гектарға 
жет кіздік, енді бірер жылдан соң екі есеге 
арттырамыз деп жоғарыға есеп бе ріп 
отырғандар, саланың дәл қазіргі жай-
күйін жете білмейді. Оны айтасыз, ел 
экономикасы үшін ең қиын кезең болып 
саналатын �ткен ғасырдың тоқсаныншы 
жылдарының соңы мен жаңа ғасырдың 
бастапқы жылдарында қант қызылшасы 
алқаптарының аумағы қазіргіден айтар-
лықтай артық болғанын, бір жылдары 
қазіргі мақтанып айтып жүрген 7-8 мың 
гектарды Ескелді ауданындағы бір ұжым-
шардың �сіргенін білмейтіндер бар об-
лыстың ауыл шаруашылығы саласын 
басқарып отырғандар арасында. Саланы 
жете меңгермегендер, қант қызылшасын 
�сіріп, баптаудың, жинаудың оңай шаруа 
емес екенін, қыруар қаржы мен еңбек 
күшін қажет ететіндігін де түсіне қой масы 
анық. Мемлекет тарапынан қолдау бар-
лығын жоққа шығаруға болмайды. 
Арасына бірер жыл салып барып, қазы-
наның қаржысына қайта-қайта жаңғыр-
тудан, жабдықтаудан �тетін қант зауыт-
тары да тасымалға деп тамшылатып бол са 
да қаржы қарас тырған болады. Алайда 
қайта жаңғыртудан �ткендерімен шикі-
заттан алынатын нақты �німнің к�лемін 
10-12 пайыздан асырмайды. Еуропада, 
к�ршілес Ресей мен Белорус сияда бұл 
к�рсеткіш – 17-18 пайыз. Со ған сай 
олардан түсетін пайда да қо мақты. Ал 
бізде бәрі керісінше. Бір кезде қазіргі 
Жетісу облысы аумағында істеген т�рт 
бірдей қант зауытын қос қанда елі міз 
бойынша 8 кәсіпорын қант �ндірсе, 
бүгінде солардың т�ртеуі ғана қалды. 
Жетісуда екі зауыт жарым-жартылай 
жұмыс істеп тұр. Жағдай осылай жалғаса 
берсе, қант �ндірісі саласы мүлде құр-
дымға құлары анық. Алдағы кездері 

шаруа лар бұл дақылдан түбегейлі бас 
тартатын сыңайлы. Оған баспас�з мәс ли-
хаты барысында айтылғандар дәлел бола 
алады. 

Облыстағы кезінде қант �ндірісі ба-
рынша �ркендеген Ақсу ауданында ширек 
ғасырға жуық уақыт осы салада еңбек етіп 
келе жатқан «Квитко» шаруа қожа лы-
ғының басшысы Александр Квитко 
2017 жылға дейін жағдай бір сыпыра тәуір 
болғанын айтады. Күзде егістіктен түскен 
пайдаға ауыл шаруа шылығы техникаларын 
біртіндеп болса да жаңалап алу мүмкін еді. 
9кінішке қарай, кейінгі бес-алты жылда 
фермер күзде кіріс санаудың орнына, 
қыстан қайтіп аман шығамын дейтін 
жағдайға жеткен. 9ткізген �німнен түскен 
қаржы ны басқа тартса аяққа, аяққа тартса 
басқа жеткізе алмай қиналады. Жұмыс-
шылардың жалақасын т�леген нен соң 
ештеңе қалмайды. 

«Бүгін біз к�мек сұрау мақсатында 
келдік. Жанымызға батқан жағдайларды 
жайып салмақпыз. Мен 2000 жылдан 
бастап қант қызылшасын �сіремін. Ол 
кезде күздегі пайда б�лінісі екі жаққа да 
аса қолайлы болатын. Шикізат �ткізетін 
шаруаларға 70 пайызы беріліп, зауытқа 30 
пайызы қалдырылатын. 9здеріңіз бі-
летіндей, 2004–2009 жылдары эко-
номикамыз үлкен дағдарысты бастан 
�ткерді. Бәрімізге қиын тиді. Соның 
�зінде Ақсудағы қант зауыты аудандық 

салық комитетіне жыл сайын 400 мил лион 
теңге т�лемдер аударатын. Ол кезде кәсіп-
орын бағасы тым қымбат мазутпен жұмыс 
істейтін. Қазір зауыттың арзан отын – 
газға к�шкеніне екі жыл болды. Қайта 
�ңдеу бұрынғыдан бірнеше есеге арзан-
дады. Бірақ біздер – шаруалар одан 
ешқандай жақсылық к�ріп отырғанымыз 
жоқ. 

2015–2016 жылдары қанттың бағасы 
қазіргінің жартысын ғана құрайтын. 
Соған қарамастан, біздің �ткізген шикі-
затымызға жақсы т�ленетін. Қазір бәрі 
керісінше. Қанттың бағасы еселеп 
қымбаттады да, соның негізін қалайтын 
біздің еңбегіміздің т�лемі бұрынғыдан 
т�мендеп кетті. Бүгінде қант зауыты пай-
даның 70 пайызын �зінде алып қалып, 
біздерді 30 пайызға телміртіп қойды. 
Жұмыс істейтін техниканы жаңалай алмай 
қ а л д ы қ .  Ш а р у а  қ о ж а л ы қ т а р ы н ы ң 

80 пайы  зында техника қаусап тұр. Қант 
зауыттарымен қант қызылшасын сатып 
алу ж�нінде екі жаққа да тиімді келі-
сімшарт жасағымыз келеді. Жыл сайын 
күзде болатын дау-дамайдан соң шеші леді 
дейді. Біздер де талап етіп, талпынып 
келеміз. Бірақ құрылтайшы бізбен са-
насқысы келмейді. Ақыр соңында тағы да 
шаруаларды қайта �ңдеушіге кіріптар 
ететін келісімшарт жасауға мәжбүрміз. 
Бұл мәселе жылда қозғалады, бірақ нақты 
шешімін таппайды. Алға жыл жыған 

жылдармен бірге шаруа адамдары үшін 
қант қызылшасын �сіру тиімсіз болып 
барады. Сондықтан бұл салаға мемлекеттік 
деңгейде назар аударып, нақты шаралар 
қолданатын кез жетті», – дейді Александр 
Квитко. 

Облыстағы қант қызылшасы к�п 
�сірілетін аймақтың бірі – К�ксу ауда-
нындағы «Рахимов» шаруа қожалығының 
басшысы Рахым Кәрімовтың айтуына 
қарағанда, қарпайым адамдарды қойып, 
фермерлердің �здері қант зауыттарының 
нақты қожайындары кім екенін білмейді. 
Түрлі болжамдар айтылып, біресе анаған, 
біресе мынаған теліп, бал ашып жүрген 
жұрт әйтеуір. Оның ойынша, былтыр 
аяқастынан пайда бола кетіп, халықты 
сабылтып қойған қант тапшылығы мен 
бағаның бетімен кетуінің басты себебінің 
бірі де осы белгісіздік, салаға жауап бе-
ретін нақты тұлғалардың беймәлімдігі. 
Фермерлердің жыл сайынғы бас ауруына 
айналатын қант зауыттарымен �здеріне 
пайдасыз бір жақты келісімшарттарға 
отыруы биыл да қайталанған. Бұның 
себебін де тап басып айтып, ақтайтын 
дәлел келтіретін жан жоқ. 

«2005–2006 жылдарға дейін қант қы-
зылшасы саласы субсидияланбаса да, 
бюджетті тиісті т�лемдермен толық  ты руда 
жақсы жағынан аталатын. 2006 жыл ға 
дейін қантты басқа елдерге ж�нелтетінбіз. 
Одан кейін салада моно полия орнады да, 
бәрі кері кетті. Қант қызылшасын сатып 
алу бағасының арзандығы табысты 
т�мендетті. Қазір еліміздегі қант зауыт-
тары бразилиялық фермерлерден қант 
қамысын үш есе қымбатқа сатып алады. 
Қант қызыл шасынан �ндірілген қанттың 
�зіндік құны 275 теңге болса, қант 
қамысынан алынған шекердің �зіндік 
құны 440 тең геден жоғары. Осыдан барып, 
бра зилиялық фермерлерден біздің қай 
жеріміз кем? Неге бізге олардан үш есе аз 
т�лейді деген сауалдан туындайды», – 
дейді шаруа қожалығының жетекшісі. 

Қант қызылшасы �ндірісі саласында 
жедел �згерістер қолға алынбаса, елі-
міздегі осы саланың жетекші аймағы – 
Жетісу облысында қант қызылшасын 
�сірумен айналысатын қожалықтар мүлде 
тұралап, тәтті түбір �сіруден түбе гейлі бас 
тартуы мүмкін. 9йткені қайта �ңдеу 
саласындағы монополистер қант �ндірі-
сіндегі қара жұмыста атқа ратын қожа-
лықтарды біржақты келісімшартпен тырп 
ете алмас, тығырыққа тіреп тас таған. 

Шаруалардың айтуынша, жағдай жақ-
сарудың орнына алға жылжыған жыл-
дармен бірге құлдырау үстінде. Соңғы 
жылдары екі зауыт та бірнеше рет қайта 

жабдықталып, жаңғыртудан �ткен. 
Алайда жұмыс істеу мен шикізат қабыл дау 
әлі күнге бұрынғы жаттанды соқпақтан 
ажырамаған. Сол баяғы бәз қалпында. 
2017 жылы қанттың бағасы 170-180 тең -
генің айналысында болса, қызыл шаның 
тоннасына зауыт 17 мың теңгеден беріп 
тұрды. Қазір қанттың келісі екі жа рым 
есеге қымбаттап кет кенмен, шикі зат 
қабылдаудың бағасы т�мендеп, 15 мың 
теңгеге түскен. Зауыт қазір табыстың 
70 пайызын алып отырғанын, шаруаларға 
30 пайызын ғана беріп отырғанын жо-
ғарыда жаздық. Қазақстан фермерлер 
қауым дастығы да қайта �ңдеушілер 
пайдаға кенеліп, қожалықтарды тонап 
отыр деп санайды. 

2004–2005 жылы қызылшадан қант 
шығару тоннасына 12 пайыз болатын. Ол 
кезде зауыттар ескі, әлі күрделі ж�ндеу ден 
�тпеген еді. Сол уақытта егілген қыр  ғыз-
стандық тұқымдардың �німділігі де т�мен, 
17 пайыздан аспайтын. Одан бері екі қант 
зауыты да модернизациядан �тті. Қазір 
жетісулықтар �німділігі аса жоғары фран-
циялық, америкалық тұ қым дарды пайда-
ланады. Соған қара мастан «жаңар тылған» 
зауыттар әлі күнге қызылшадан 10-
12 пайыз ғана қант шығарады. Басқаны 
айтпағанда, к�ршілес Ресейде бұл к�р-
сеткіш – 17-18 пайыз. 

Біржақты келісімшарттар қожа лық-
тарды банкрот қылады. Егер сала мүлде 
құрыса, мыңдаған адам жұмыссыз қалады. 
Мәселен, Жетісу облысы бойын  ша биыл 
8,5 мың гектарға тәтті түбір себіліпті. Осы 
саланың жілігін шағып, майын ішкен-
дердің айтуынша, дұрыс �нім алу үшін бір 
гектарда бір адам тұрақты жұмыс істеуге 
тиісті. Сонда келер жылы қант қызылшасы 
себілмей қалатын болса, бірден 8,5 мың 
адам екі қолға бір күрек таппай қалмақ. 
Сондық тан фермерлер мен зауыттар �зара 
түсіністікте, екі тарапқа бірдей тиімді лікте 
жұмыс істеуі керек. Егістік алқап тарын 
к�бейтумен мәселе шешілмейді. Ең құр 
дегенде, қайта �ңдеуден соңғы пайданың 
б�лінісін теңестіруге қадам жасалмаса, 
жағдай ушыға бермек. Фер мерлер осыған 
орай �німнен түскен кірістің 55 пайызы 
зауытта қалып, 45 пайызы шаруаларға 
берілсе дұрыс болар деп отыр. Тіпті бол-
маса, қант �ндірісі саласын мемлекет 
меншігіне алғаны ж�н. Мұның бәрі бұған 
дейін де айтылып, сан мәрте талқыға 
салынған. Ендігі үміт – су жаңа Ауыл 
шаруашылығы министрінде. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Биыл Жетісу облысында�ы �ант �ндірісі саласын, атап айт�анда, екі �ант зауытын шикізатпен �амтамасыз ететін 
фермерлер 370 мы� тонна �ант �ызылшасын �ндіреміз деп болжап отыр. �азір �ант �ндірісі ар�ылы табыс тауып 
отыр�андар зауыт�а �ткізілген �ызылшаны� 10-12 пайызын �ант�а айналдырады. Б!л – со��ы жылдары не кері 
кетпейтін, не ал�а аспайтын, әбден �алыптас�ан к�рсеткіш. Оны� �аншалы�ты шынды� екені �айта ��деушілерге 
�ана аян. Сонда 370 мы� тонна шикізаттан 37 мы� немесе 45 мы� тонна аралы�ында а� �ант алады. �антты� б&гінгі 
ба�асын орташа есеппен келісіне 450 те�ге, бір тонна �ант �ызылшасынан 100-120 келі �ант �ндіріледі деп алса�, 
бір тонна шикізаттан 45-54 мы� те�ге пайда т&седі. Енді осы санды мы�да�ан тонна�а к�бейтіп к�рсек, �ыруар 
�аржы шы�ады.

ҚАНТ ӨНДІРІСІ ҚАНТ ӨНДІРІСІ 
ШАТҚАЯҚТАП ТҰРШАТҚАЯҚТАП ТҰР

Алтын к&зді� ал�аш�ы айында Сыр к&рішшілері егінге жаппай ора� салды. 
Молшылы� мерекесіне �ызылорда облысыны� әкімі Н!рлыбек Нәлібаев 
пен ��ірге арнайы ж!мыс сапарымен келген Ауыл шаруашылы�ы министрі 
Айдарбек Сапаров �атысып, ди�аншы �ауым�а сәттілік тіледі. 

СЫР КҮРІШІНЕ СЫР КҮРІШІНЕ 
ОРАҚ ТҮСТІОРАҚ ТҮСТІ

Облысқа қарасты Қармақшы ауда-

нында �ткен «Дала күні» семинар кеңе-

сінде аймақ басшысы аяқ су тапшылығы 

мәселесін қозғап, оның алдын алу 

бойын ша бірқатар ұсыныс-пікірін 

жеткізді. 

«Соңғы жылдары Сыр диқандары су 

тапшылығының қиындығын қатты се-

зініп келеді. Биыл да вегетация кезеңін де 

егістік алқапты сумен қамтамасыз ету күр-

делі жағдайда �тті. Мемлекет бас шысы 

Қасым-Жомарт Кемелұлының, Үкімет 

басшысы Gлихан Асханұлының, Үкімет 
мүшелерінің қолдауының арқа сында 
аймақта су тапшылығының алдын алу 
шаралары қабылданды. Былтыр Үкімет 
резервінен б�лінген қаржыға 21 канал 
тазаланып, 52 ұңғыма қалпына келтірілді. 
Қосымша 133 сорғы сатып алы нып, ел 
игілігіне пайдаланылуға берілді. Облыста 
арнайы жұмыс топтары құрылып, суды 
тиімді пайдалану үшін егістікті кезектесіп 
суаруды, қашырт қыдағы суды екінші рет 
пайдалануды жолға қойдық. Осындай 
қиындықтарға қарамастан, күріш к�лемін 
89 мың гек тар етіп сақтап қалдық», – деді 
�з баянда масында Нұрлыбек Мәшбекұлы.

Сонымен қатар облыс әкімі келер 
жылдан бастап суды тиімді пайдалану 
үшін күрішке берілетін қолдаудың к�ле-
мін қысқартып, қаржыны әртарап та н ды-
ру мақсатында егілетін дақылдарға 

бағыттауды ұсынды. Бұл тұрғыда, ауыс-
палы егіс тәртібін сақтап, егістік жерді 
лазерлік тегістеуден �ткізген және ка нал -
дар сағасына су есептегіш құралдар 
орнатқан шаруашылықтарға ғана субси-
дия беру қажеттігін алға тартты.

Сонымен қатар �ңірдегі күріш шаруа -
шылығында сапалы тұқыммен қам-
тамасыз ету жайы да �зектілігін жояр 
емес. Соған сәйкес әкім министрлік әзір-
лейтін тұқым шаруашылығын дамы тудың 
кешенді жоспарына күріш тұқымы 
мәселесін арнайы қосуды және қолдауды 
сұрады.

Ж а л п ы ,  б и ы л  о б л ы с  б о й ы н ш а 
193,4 мың гектар жерге ауыл шаруашы-
лығы дақылдары егілді. Оның ішінде 
негізгі дақыл – күріштің к�лемі 89 мың 
гектарды құрады. Сонымен қатар әрта-
раптандыру бағытында 3 мың, су үнемдеу 

технологиясын қолдану арқылы 872,5 гек-
 тар жерге ауыл шаруашылығы дақыл  дары 
егілді.

Мамандар күзгі егін жинау науқанына 
қажетті жанар-жағармай қоры жеткілікті 
екенін айтады. Ауыл шаруашылығы тех-
никалары да күрішті дер кезінде жинап 
алуға толық дайын.

Бүгінде шаруашылықтар ерте егілген 
дәнді дақылдарды жинау жұмыстарын 
толық аяқтаған. Нақты уақытта дәнді 
және сүрлемдік жүгерімен қатар картоп, 
майлы, мал азықтық және к�к�ніс, бақ ша 
дақылдарын жинау жұмыстары жүр-
гізілуде.

Орақ кезеңіне орай күріш егісінің суы 
толық жабылған. Жалпы, дихан қауымы 
егін жинау науқанын кестеге сай жүргізіп, 
10 қазанда аяқтауды межелеп отыр.

«Дала күні» семинарында Үкімет бас-
шысы Gлихан Смайловтың Сыр ди-
қандарын егінге орақ салу рәсімімен 
құт   тықтау хатын Ауыл шаруашылығы 
министрі Айдарбек Сапаров жеткізді. 
Келесі кезекте министр диқандар мен су 
шаруашылығы мамандарын Премьер-
Министрдің Алғысхатымен мара пат тады.

Шара барысында қатысушылар егін 
жинауға арналған техникалармен, об лыс -
та �ндірілетін агро�нім түрлерімен та ны-
сып, сала мамандарымен пікір ал мас ты.

Семинар кеңеске аудан әкімдері, бас-
қарма басшылары, ауыл шаруашы лығы 
құрылымдарының �кілдері мен са ла ар-
дагерлері қатысты.

 
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,

Қызылорда облысы

Бір жылдары қазіргі мақтанып айтып жүрген 
7-8 мың гектарды Ескелді ауданындағы бір ұжым шардың 

!сіргенін білмейтіндер бар.
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Кешегі күнге дейін керегесін енді 
жайып, уығын жаңа шанышқан Қазақ-
станда демократия орнату дегеніңіз бір 
күннің шаруасы емес, оған жүздеген жыл 
керек секілді болды. «Тәйірі 30 жыл деген 
не, әлі буыны бекіп, бұғанасы қатпаған 
Қазақстан үшін» деп пәлсапа соғар еді 
шенеуніктер де шетінен. Халықты жалған 
уәделерімен мелдектете тойдырып келген 
министрлер кабинетіндегілерге $тірік 
айтып, уақытты ұту үшін қажет те шығар. 
Ал енді жергілікті әкім қаралар мен соттар-
дан әділдік іздеп шаршаған қарапайым 
жұрт мұндай ертегілерге сенуден қалған. 
Басқасын айтпай-ақ қояйық, осы 30 жыл 
ішінде алтыннан шаһар тұрғызбасақ та, 
тым құрыса, адам құқығын зорлық-зомбы-
лықтан, заң орындарының әділетсіз әре-
кет терінен қорғайтын беделді адвокатура 
институтын қалыптастыруға шамамыз 
жетер еді ғой деп ойлайсың. Бірақ халықтың 
үміті әлі үзілмей келеді. Кейде $мірдегі 
осындай қарама-қайшы жағдайларға қарап 
отырып, Ата Заңымыздың 13-бабындағы 
«+ркімнің құқық субъектісі ретінде таны-
луына құқығы бар және $зінің құқықтары 
мен бостандықтарын, қажетті қорғанысты 
қоса алғанда заңға қайшы келмейтін 
барлық тәсілмен қорғауға хақылы» деп 
асқақ леппен жазылған тұжырымдаманы 
заң шығарушы орган заңға әдейі ен гізе 
салғандай к$рінеді де тұрады. Ол қағаз 
жүзінде қатып тұрғанымен, тәжірибеде 
тетіктері қозғалысқа түсе бермейтін қағида. 

Қолданыстағы заң $зінің талаптары 
орындалмайды дегенге сенбесе де, сенім 
артады. Сол себептен де сот процестерінде 
қаралатын кез келген дау-дамай мен айтыс 
тартысқа адво каттардың қатысуын 
міндеттеп қойған. Онсыз мәжіліс залына 
қобыраған қағаздары к$п папкаларын 

қолтықтап келетін мантия лы судья мен 
оқалы киім киген мемлекеттік айыптаушы 
да істі қарамайды. Тәртіп солай. Сондай 
кездерде бүкіл процесті жал ғыз $зі 
қаңтарып, тоқтатып қойған адво каттың 
құдіретіне расымен де таңғалуың мүмкін. 
Ал, шын мәнінде Қазақстандағы сот 
процестерінің қалай $тетінінен азын-аулақ 
хабары бар адам адвокаттардың беделі мен 
абыройы соншалықты асқақтап тұр деп 
әсте айта алмас еді. Кезінде орыс әлемін 
д ү р  с і л к і н д і р і п ,  т а п қ ы р л ы ғ ы м е н 
талайларды тамсандырған атақты адвокат 
Федор Плеваконың $зі әлдебір құдіреттің 
кү шімен тіріліп келіп, еліміздегі сот про-
цес теріне қатысса, с$з жоқ, ондағы әді-
летсіздіктерден қарадай түңіліп, екі қолын 
т$бесіне қойып құла дүзге безіп кетер еді. 
Бұл Қазақстанда білімі мен біліктілігі 
ж$нінен Плеваконың орнын басатын, тіпті 
одан асып түсетін адвокаттар жоқ деген 
ұғымды білдірмесе керек. Тек елдегі 
адвокаттардың шырылдаған үні мен 

айқайлаған дауысы алысқа жетпейді, 
оларды меңіреу қоғам естімейді. 

Сондықтан да қазіргі адвокаттардың 
басым б$лігі сот процестерінде ақ пен 
қараны таразылайтын үш адамның бірі 
ретінде жай ғана қара к$бейтіп, қалқиып 
отырады. +шейінде мемлекеттік айыптау-
шының к$біне тергеу органы таққан 
айыбының ізімен кетіп, кесімді мерзімінен 
артық жаза сұрайтын жаттанды әңгімесін 
бас шұлғып отырып тыңдайтын судьялар 
адвокаттардың к$ңілге қонымды уәж дері-
нің $зін құлықсыз қабылдайды. Заң мем-
лекеттік айыптаушы мен адвокатқа теңдей 
құқық бергенімен іс процестеріндегі жағ-
дай бізге солай к$ріне ме, әдетте айып-
талушыны қаралап с$йлеп, қара есекке 
теріс мінгізіп жіберетін мемлекеттік айып-
талушының с$зін б$лмей, бас шұлғып 
ма құлдап отыратын судьялар адвокат-
тардың дәлелдерін к$біне себеп-салдарын 
түсіндірместен есепке алмай тастайды. 
+йтеуір, оқалы киім киген прокурордың 

бір дауысы адвокатқа қарағанда артық 
шығып тұрады. Құзырлы орган басшылары 
болса, «адвокаттың аузын жапқан ешкім 
жоқ қой, айтсын» деп $зін жазғырады. Ау, 
аузың к$піріп с$йлегеннен не пайда, 
тірнектеп жинаған дәлелдері есепке 
алынбай қалса... Қазақстандағы адвокаттар 
қауымының барлығын кіл білімді, қор-
ғауындағы адамдарды жанын салып 
қорғайтын білікті мамандар деп айтсақ, 
онымыз күпір болар еді. Олар дың арасында 
білік тілігі жоғарысы да, кү ріш  тің арқасында 

су ішетін күрмек тә різді қара 
к$бейтіп жүрген бі лік сіздері де 

бар. Адво ка тура саласына 
құлшынып келетіндер аз 
емес, тек оларды сот про-
цес теріндегі теңгерімнің 
ж о қ т ы ғ ы  м е н  б ү  к і л 

тізгінді жалғыз судьяның қолына ұс та тып 
қойған қасаң тәртіп пен мем лекеттік 
айыптаушыдан т$мен санаушылық қарадай 
жүнжітіп, морт сындырып тас тайтын 
секілді. Екі үш рет сот процестеріне 
қатысып, әділдік іздеуден түңіліп шығатын 
адвокаттардың оты с$нген жанарлары мен 
қалжыраңқы жүздерінен «менің қорға-
ғанымнан не пайда, бәрібір судья $зі 
қалаған үкімін шығарады» деген к$нбістік 
пен заңға жазылмаған тәртіпке еріксіз 
мойынсынғандықты оқып үлгерер едік. 

Ал тергеу органының ойдан құрастырған 
жаласының негізінде тағылған жалаң 
айыпты бұзып, ақтау үкімін шығарту – кез 
келген адвокаттың қолына қона бермейтін 
бақыт құсы сияқты құбылыс. Адво-
катураның әлсіз болатынының тағы бір 
себебі, бұл сала үшін арнайы мамандар 
даярланбайды. Оған әркім әртүрлі жолмен 
келеді. Одақтың кезінде қалай болғанын 
қайдам, қазіргі адвокатура жылдар бойына 
сотта қызмет атқарып, доғарысқа шыққан 
судья мен жұмыстан кеткенінше айып 
тағылған адамды жау санап, мүмкіндігі 
болғанынша оны ұзақ мерзімге бас еркінен 
айыруды қалап тұратын прокурордың, 
полициядағы жұмысынан түрлі себеппен 
босап қалған полиция қызметкерінің соңғы 
аялдайтын мекені сияқты. Олар адво-
катураның қысқа мерзімді тағы лым дама-
ларынан $ткеннен кейін қолына портфелін 
ұстап, адвокат болып шыға келеді. Тек сол 
қысқа мерзімдегі дайын дықтар кешегі 
судья мен прокурордың жылдар бойына 
саналарына сіңіп қалған ұстанымдары мен 
к$зқарастарын жаңа мамандыққа бейімдей 

ала ма? Ел арасында мынандай да әңгіме 
бар. Зейнеткерлікке шыққаннан кейін 
адвокатураға қызметке орналасқан 
бұрынғы прокурор сот процесі кезінде 
$зінің қорғаушы екенін тарс ұмытып кетіп, 
қорғауындағы адамға «сен сияқтыларды 
соттау керек» дейтін к$рінеді кіжініп. 
+рине, мұның әлдекімдердің ойдан 
шығарған әңгімесі болуы да мүмкін. Десе 
де, астарында ақиқаты бар әзіл. Шынында 
да, жылдар бойына тек айыпталушыға 
тағылған айыптың заңдылығын қадағалап 
зерттеп келген прокурордың адвокатураға 
қызметке келісімен сол к$зқарасы мен 
ұстанымының $згере қоятынына сенбейсің. 
Осындай жағдайларды талдай келіп, 
анығында адвокаттық қызметті арзан 
кәсіпке айналдырып алған жоқпыз ба деп 
ойланасың. Біздің елде адвокат боламын 
деп талпынған азаматты аяқтан шалатын 
кедергі жоқ тәрізді. Қажетті сынақтардан 
$тіп, рұқсатыңды алғаннан кейін міндетті 
мүшелік жарнаңды уақытылы т$леп, 
портфеліңді к$тер де жүре бер. Біздің $мір 
тәжірибесінен бір байқағанымыз, адво-
каттық мамандықты жан-тәнімен қалап 
келмегендер оған жай ғана зейнетақыға 
қосымша азын-аулақ кіріс әкелетін кәсіп 
деп қарайтын секілді. Масқарасы, ондай 
адамдар күнк$ріс үшін қолы қанға малын-
ған қылмыскерді де қорғап, ақтап шығамын 
деп қап-қап уәде беріп, жеме-жемге 
келгенде тараптарды алдап, шаң қаптырып 
кетіп жатады. Осылайша, кейбір адвокат 
заматында алаяққа айналып шыға келеді. 
Бұлардың адвокаттардың алғашқы екі 
санатынан бір $згешелігі, олар ақ тер, к$к 
тер болып айтыспайды, тергеушілердің 
арнайы шақыртуымен келіп, «мына жерде 
заңдылық сақталмапты» дегендей $тірік 
айқай к$терген сыңай танытып, «бәрі 
дұрыс екен, күдіктіге адвокат беріліпті» деп 
к$з алдау үшін ғана т$бе к$рсетіп отыратын 
адам. 

Келешекте адвокат пен сенім білдіруші 
арасында жасалынатын келісімшартта іс 
нәтижесіз аяқталған жағдайда рұқсат қаға-
зына берілген т$лемдерден басқа шығын-
дарды тарапқа қайтарып беруді міндеттей-
тіндей талап енгізілсе, $згенің тағдырынан 
пайда табуды к$здейтін адвокаттардың 
саны азаяр ма, қайтер еді деп дәмеленесің... 

                       Елеусіз МҰРАТ   
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АДВОКАТУРА
арзан кәсіп арзан кәсіп пе?пе?

 Кез келген мемлекеттегі ад-
во катураны� беделіне �арап сол 
елдегі демократия ны� �анша-
лы�ты де�гейде еке ні не к�з 
жет кізуге болады. Алай да әзірге 
біз ол жа!ынан бас бар ма !ы-
мызды к�рсетіп, ауыз толтырып ай ту!а 
"яттымыз. #аза�станда!ы адвокатура айбынды 
естілгенімен, �кінішке �арай, оны� �о !амда!ы 
орны т�мен. Ж"рт �зін �ор!айтын бі лік ті адво-
катты� к�мегіне, ал адвокатура мем лекет �ол-
дауына зәру. 

Б&гінде экспорт IT индустрия-
сыны� к&н тәртібіндегі негізгі 
та�ырыбына айналды. Технология-
лы� интеграцияны� берер м&м-
кіндігін тауыса пайдалану – басты 
міндет. #аза�стан нары!ы шетелдік 
компаниялар &шін тым «кіші» 
бол!анымен, айма�та!ы «тартым-
ды» нары�ты� бірі деп ба!аланады. 
Себебі нары� �аза�станды� ІТ 
компанияларды� әлеуеті зор екенін 
ай�ындап отыр.

Кәмила ЕРКІН

Мемлекет басшысы Қ. Тоқаев «+ділетті 
Қазақстанның экономикалық бағдары» 
атты Қазақстан халқына Жолдауында: 
«Біздің маңызды стратегиялық міндетіміз 
– Қазақстанды ІТ мемлекетке айналдыру. 
Цифрландыру ісінде нақты жетістіктеріміз 
де жоқ емес. Біз электронды үкіметті және 
финтехті дамыту индексі бойынша әлем 
к$шбасшыларының қатарында тұрмыз. 
Былтырдың $зінде ІТ саласындағы экспор-
тымыз бес есе $сті. Жыл соңына дейін бұл 
к$рсеткіш 500 миллион долларға жетуі 
мүмкін. +рине, мұнымен шектел мейміз», 
– деп атап $ткен болатын.

Жақында $ткен IT саласын дамыту ая-
сында жаңа міндеттерді іске асыру бойынша 
Үкімет отырысында сектордағы басты 
мәселелер талқыға түсті. Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш $неркәсібі 
министрі Бағдат Мусиннің айтуынша, қазір 
мемлекеттік саясат Қазақстанда инно-
вациялық экожүйені қарқынды дамытуға 
бағытталған. Сондай-ақ қазақстандық IT 
қызметтердің экспортын ұлғайту мақса-
тында Оңтүстік-Шығыс Азия мен Таяу 
Шығыста Silkroad hub $кілдіктері ашылмақ, 
сонымен қатар білікті мамандарды тарту 
үшін Digital Nomad Visa жобасы жүзеге  
асырылады. Бүгінде республика $ңірлерінде 
9 жаңа технологиялық алаң ашылды, жыл 
соңына дейін тағы 4 хабты іске қосу 
жоспарланған.

Ұлттық статистика бюросының мәлі-
метін ше, Қазақстанда 2022 жылғы IT 
қызметтердің к$лемі 940 млрд астам теңгені 
құраған. Бұл 2021 жылмен салыстырғанда 
300 млрд теңгеге артық (645,9 млрд теңге). 
Жал пы IТ қызметтерінің негізгі тұтынушы-
ларының 82,1 пайызы – заңды тұлғалар 
бол са,  4 пайызы   жеке тұлғаларға к$рсетіл-
ген, ал ІТ қызметіне тапсырыс берушілердің 
13,9% – резидент емес тұлғалар.

Қызмет түрлеріне тоқталар болсақ, 
257,7 млрд теңге бағдарламалық қамтамасыз 
етуге 201,3 млрд теңге – ақпараттық 
технологиялар және ақпараттық жүйелер 
саласындағы басқа да қызмет түрлері, 146,5 
млрд теңге – қосымшаларды орналастыру 
бағытындағы жұмыстарға негізделген. ІТ 
саласындағы компаниялар 88,2% Алматы 
қаласында тіркелген және  олардың жұмыс 
к$лемі – 478, 7 млрд теңге. Ал Астана қала-
сындағы ІТ компаниялардың айна лымы 
356 млрд теңгені құрайды.

Мемлекет басшысы атап $ткен экспорт 
жағдайына келер болсақ, резидент емес 
тұлғаларға к$рсетілген қызмет к$лемі 
жағынан АҚШ (Т31, 6 млрд), Швейцария 
(Т26 млрд) және Ұлыбритания (Т12 млрд) 
елдері алғашқы үштіктің құрамына енген.

ІТ саласында бірнеше инновациялық 
жобаның негізін қалаушы Садық Шерімбек 
«Қазақстанда ІТ нарығындағы үш саланы 
экс портқа қабілетті және аймақтағы елдер-
мен салыстырғанда әлдеқайда алда келе 
жатқан салалар деп есептеуге болады» деген 
пікірде.

– Олар: қаржы технологиялары, 
электронды үкімет және білім технология-
лары. Қаржы технологиялары бойынша 
еліміз посткеңестік, ТМД және түркі 
мемлекеттерінің ішіндегі алға шығып кетті. 
Бұл жерде технологияның дамуын ғана 
емес, сонымен қатар сол технологияларды 
халықтың тұтыну индексін қоса алғанда 
осындай қорытынды шығаруға болады. 
Демек,  технологиялық интеграция 
бағытында Еуропа мен Азиядағы к$птеген 
елмен салыстырғанда Қазақстан алда келеді 
деп нық сеніммен айта аламыз. Екіншісі 
– электронды үкімет. Бұл бағытта Қазақстан 
әлем бойынша алғашқы 20 елдің тізімінде 
бар. Қазір енгізіліп жатқан технологиялар-
дың барысын есепке алар болсақ, даму 
индексі бойынша тіпті алғашқы ондыққа 
да жақындап қалуымыз әбден мүмкін. Мен 
30-дан астам елде болдым, одан б$лек 
инновациялық бағытта к$птеген зерттеу 
жүргіздім әрі бірнеше инновациялық жоба-
ның кеңесшісімін. Сол себепті осы сала-
дағы жетістіктерімізді мақтанып айта ала-
мын. Үшінші бағыт – білім технологиялары 
бағыты. Коронавирус кезеңінде Қазақстан 
технологияның арқасында классикалық 
білім саласы бойынша пандемиядан 
минимум зиянмен аман-есен шыққан 
мемлекеттердің бірі дер едім, – дейді ол. 

ІТ маманының айтуынша, мемлекеттік 
қызметтердің цифрлануы, технологиялық 
интеграция адамдардың технологиялық 
$німдерді тұтынуы жағынан Қазақстан 
даму индексі бойынша жас мемлекеттердің 
арасында ТОП-10 ішінде. 

– +рине, бұл тақырыпта халықаралық 
сараптамалар да кездесетін болуы керек, 
бірақ бұл мәлімет – біздің тәуелсіз 
зерттеулеріміздің нәтижесі. Wте қызықты 
бір статистикамен б$лісер болсам, қазір 

отандық білім технологиялары нарығында 
жылына 1 млрд теңге айналымы бар ТОП-
5 жобаны алатын болсаңыз, бесеуі де тек 
қазақтілді жобалар. Одан кейін айналымы 
500 млн теңге болатын тағы бес жоба да 
қазақ тілінде. Бұлар –пандемия және одан 
кейінгі периодта жаңбырдан кейінгі 
саңырауқұлақтай қаптап, қазір нарықта $те 
жоғары деңгейде жұмыс істеп жатқан 
жобалар.

Осыдан он жыл бұрын неге нарық қазақ 
тілін қолданбайды, неге мемлекет қолдау 
к$рсетпейді деп қынжылатын едік. Бірақ 
қазір технологияға ұлтжанды азаматтардың 
к$птеп келуі және ішкі нарық заңдылық-
тарын түсінетін жастардың осы салаға бет 
бұруы қазақтілді ІТ жобалардың қарқындап 
дамуына себепкер деуге болады, – дейді 
сарапшы.

Садық Шерімбек еліміздегі ІТ саласы-
ның соңғы кездерді қарқын алуына – мен-
талитеттік фактордың да әсер етіп жатқа-
нын жоққа шығармайды.

– Бұған дейін мәдениет пен ментали-
тетті к$п байланыстыра бермеуші едім, 
бірақ $з жобаларымызды басқа да елдерге 
экспорттау барысында бұл аса маңызды 
р$лге ие екеніне к$з жеткіздім. Кезінде ІТ 
саласының мемлекеттік жарнамасы $те 
жақсы деңгейде болды. Мемлекеттік ІТ 
жобалар $зін қаншалықты ақтағанынан 
бейхабармын, бірақ ол да белгілі бір дең-
гейде халық арасында инновация немесе 
цифрлық технологиялардың сіңісуіне зор 
үлесін қосты. Одан б$лек, қазақтың к$ш-
пенді мәдениетінің де әсері орасан. К$ш-
пен діліктің негізгі мәні – кез келген жаңа 
жағдайға тез бейімделу. Сондықтан техно-
логиялар жаппай нарыққа ене бастағанда 

жалпы халық тез бой үйрете бастады. Тер-
ми налдар келгенде де, адамдарда қорқы-
ныш болса да, жылдам бейімделді. Бертін 
келе банкингтерді қолдана бастадық. Бүкіл 
әлем жүріп $ткен классикалық жолды біз 
$те қысқа мерзімде, кейбір кезеңдерін тіпті 
аттап $те шықтық десек те қателеспейміз. 

Wйткені аймақтағы басқа да елдердің 
халықтары электронды банк қызмет-
терін пайдалануға келгенде әлі де 
қолма-қол ақшамен жұмыс істегенді 
мақұл к$реді, – дейді ол. 

Соңғы кездері еліміздегі цифрлық 
технологиялардың тым тез қарқын 
алуына кейбір сарапшылар заң-

намадағы шикіліктер себеп деген 
долбар айтып жүргенін құлағымыз шалды. 
Бұл тұрғыда Садық Шерімбек жаңа 
технология жұмыс істейтін салаға қатысты 
заңдардың да $згеріп отыруы табиғи деген 
пікірімен б$лісті.

– Дамыған елдерде заңнама бірнеше 
ғасыр бойы $згеріссіз жұмыс істеп келді. 
Бірақ, мәселен Еуропа заңдарын сол 
күйінде әкеліп енгізсек біз артта қалған 
елдердің қатарында болар едік. Сондықтан 
технологиялар мен инновацияға, білімге 
қатысты заңдардың жаңа заманға икемделіп 
отырғаны біз үшін $те қолайлы. Күн сайын 
$згеріп жатқан салаларға тікелей байла-
нысты заңдар да уақытпен бірге дамып 
отыруы қажет. Қалай болған күнде де, біз-
бен бірге бір мамандықты игерген қатарлас-
тарымыз он жыл $тпей-ақ Қазақстандағы 
ТОП стартап жобалардың қызметін 
д$ңгелетіп әкетті. Мысалы, OneFit, Sxodim, 
DarynOnline секілді тағы басқа к$птеген 
сәтті жобаны айтып $туге болады. Біз білім 
алған кезең мүмкін IT саласының роман-
тикасы енді ғана белең алып келе жатқан 
тұсы болған да шығар. Нәтижесінде, сол 
уа қытта осы салаға келген азаматтар на-
рық ты к$теріп әкетті. Қазір сол жастар 
$зін  дік ерекшеліктері бар қазақ менедж-
ментін қалыптастыра алды. Сол модельді 
шеңберінде жұмыс істей бастаған қазақ 
жастары да $зге нарықтарда оңай іс бастап 
жүр. Сондықтан қай жобаны алып 
қарасаңыз да, қазір бізге ІТ қызметін 
шетелдерге экспорттау үлкен проблема 
туғызбайды, – дейді маман. 

«2026 жылға қарай ІТ қызметтерінің 
экспортын бір миллиард долларға жеткізу 
қажет», – деп Мемлекет басшысы Үкіметке 
жаңа міндет те жүктеген болатын. 
«Шетелдің ірі ІТ компанияларымен 
бірлескен кәсіпорындар ашу бұл іске 
септігін тигізері с$зсіз. Үкімет осы мәселені 
мұқият зерделеп, нақты ұсыныстар енгізуі 
керек», – деді Президент. 

Эксперттің айтуынша, қазірдің $зінде 
отандық ІТ $німдер к$п жағдайда ТМД, 
Оңтүстік Шығыс Азия, Араб елдеріне 
экспортталуда. 

– +сіресе, алғашқы кезеңде ТМД 
елдерін нысанаға алған ж$н. Мәселен, 
$зіміз жасап шығарған Qalan платформасы 

осы жазда Wзбекстан мен Ресей нарығында 
толыққанды іске кірісті. Қазір жобаның 
жалпы кірісінің 30 пайызы сыртқы нарық-
тан түскен пайдадан құралады. Жыл 
соңына дейін бұл к$рсеткіш 60 пайызға 
жетеді деген жоспарымыз бар. Жобаның 
әлеуетін пайымдай келе, алдағы уақытта 
табысымыздың 90 пайызы шетелдік 
нарықтан түседі деп сеніммен айта ала-
мыз, – дейді Садық Шерімбек. 

Жастардың әлеуетін пайдалануды 
к$здеген еліміз үшін цифрландыру ісінің 
берері мол екені с$зсіз. Бұл туралы Пре-
зидент Қ. Тоқаев еліміздің аталмыш сала-
дағы мүмкіндіктерін жоғары деп бағалап, 
осы бағытта қарқынды жұмыс істеуді 
тапсырған болатын. Жолдауда ірі мәлімет 
орталықтарын салуға инвестиция тарту 
үшін түрлі жеңілдікті де қамти отырып, 
барынша қолайлы жағдай жасау керегін 
ескерткен Мемлекет басшысы мәліметті 
сақтау және $ңдеу саласында Қазақстанның 
мүддесін ілгерілету қажет екенін алға 
тартты.

Дегенмен сарапшы отандық инвестор-
лар қазақтілді жобаларға қаржы құюға кел-
генде құлықсыздық танытатынын жасыр-
мады. Бірақ соңғы кездері  демография 
нарықта $з ережелерін орнатқанын к$ріп 
жүрміз. 

–Бұған дейінгі жобалардың аясында 
ст ратегиялық инвесторлар тартқан бола-
тын быз. +рине, инвесторлардың есебінен 
жоба тезірек дамып, жаңа территорияларды 
игеретіндей жағдай жасауға болады. Бірақ 
біздегі қазақтілді жобалардың к$пшілігі 
инвесторлардың есебінен емес, кәдімгі таза 
энтузиазм мен еңбектің нәтижесінен жүзеге 
асырылған. Жоба сәтті шығып, нарықта 
$зін мойындата алған сәтте ғана инвестор-
лардан ұсыныс түсе бастайды. Дегенмен 
қазіргі нарық қайда барсаңыз да қазақтілді 
жобаларды талап етеді. Сондықтан нарық 
заңдылықтары ескерілмесе, қандай керемет 
жоба болса да түбінде тоқырауға ұшырайды, 
– дейді ол. 

Бүгінде ІТ барлық саланың басын 
біріктіретін күшке ие. Себебі технология 
meta-мәліметтерді пайдалана отырып, жа-
сан ды интеллектінің к$мегімен $німділікті 
90 пайызға жуық дәлдікпен болжайтын 
деңгейге жетті.  Бірақ осындай тың 
технологиялардың тілін білетін мамандар 
тапшылығын жою бағытында да ауқымды 
жұмыстар атқарылуда. Мәселен, TechOrda 
бағдарламасы аясында қазақстандықтар 
ваучерлік жүйе бойынша жетекші жеке мен-
шік IT мектептерде оқи алады. Болашақта 
білім беру сапасын арттыру мақсатында 
оқытушыларды даярлауға ваучерлер б$лу 
және IT факультеттерде сапа стандарттарын 
енгізу мәселелері пысықталмақ. 

Дегенмен сарапшылар, тек ІТ саласына  
емес, экономиканың $зге де секторларына 
тиесілі стартап жобаларға тұрақты қолдау 
қажеттігін естен шығармау қажет дейді. 

– Барлық адамды күштеп ІТ-ға да тарта 
алмайсыз. Үкімет тарапынан айтылып 
жатқан 100 мың ІТ маманын әзірлеп шы-
ғарамыз деген бастамаға да менің күмәнім 
бар. Себебі жағдайды шынайы к$зқараспен 
сараптау қажет. Тек   ІТ саласына басымдық 
беру $зге салалардың әлеуетін жоққа 
шығарумен тең. Мәселен, Астана хабтағы 
ІТ жобалар 1 пайыз салық т$леу жеңілдігіне 
ие. Бұл, әрине, дұрыс, бірақ осы модель 
негізінде еліміздегі кез келген салаға, яғни 
ауыл шаруашылығы, құрылыс, машина 
немесе ғарыш технологияларымен айна-
лысатын стартаптарға да осындай жеңіл-
діктер жасалуы қажет деп есептеймін, – деп 
қорытындылады маман.

жалпы халық тез бой үй
ми налдар келгенде де,
ныш болса да, жылдам
келе банкингтерді қолда
әлем жүріп $ткен класс
$те қысқа мерзімде, кей
аттап $те шықтық десек

Wйткені аймақтағы 
халықтары электро
терін пайдалануғ
қолма-қол ақшам
мақұл к$реді, – де

Соңғы кездері 
технологияларды
алуына кейбір с

намадағы шикілік
долбар айтып жүргенін 
Бұл тұрғыда Садық 
технология жұмыс істей
заңдардың да $згеріп от
пікірімен б$лісті.

– Дамыған елдерде
ғасыр бойы $згеріссіз ж
Бірақ, мәселен Еуро
күйінде әкеліп енгізсе
елдердің қатарында бол

Технологиялық 
интеграция ұсынғанинтеграция ұсынған

тиімді шешімтиімді шешім
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БҮГІН БАРЛЫҒЫ �ЗГЕРДІ, 
�ЗГЕРГЕНІН К�З К�РДІ...

«Ақылды ауыл шаруашылығы» де-
ген ұғым ауанымызға еніп, тың жаңа-
лықтың тым дендеп кеткені сонша 
солардың барлығын игеріп, қорытып, 
санамызға сіңіріп, шаруашылықтардың 
басында сынап жатқандар қанша?! 
«Дүниенің озығы да, тозығы да бар» 
демекші, кей бір жағдайда к1рінгенді 
жаңа шылдық деп қабылдап, алқап-
тарын оңдырмай бүлдіріп жатқандар 
да жоқ емес. Сон дықтан мамандар 
бүгінгі таңда жаңа шылдықпен бірге 
сандық үлгідегі тех  но логияны қоса 
енгізу к1п қате  ліктердің алдын алады 
деп отыр. 

Уақыт 1ткен сайын ауыл шаруа-
шылығына деген назар біздің елде де, 
әлемде де 1згерді. Тың жаңалықтың тез 
қарқында сіңіп бара жатқаны сонша 
шаруалардың кейбірі сандық үлгідегі 
технологиясыз болашағын бол жай 
алмай қалатын жағдайға жетті. 8сіресе, 
дамыған елдерде солай. 

8лемде медицина, ауыл шаруа -
шылығы және білім саласында цифр-
лық технология ерекше қарқынмен 
дамып келе жатқаны жасырын емес. 
Банк пен қорғаныс саласының ж1ні 
б1лек. Сарапшылар мен сала маман-
дары шаруашылықты сандық үлгіге 
1ткізуді жақсылап тұрып қолға ал-
масақ, мүмкіндікті қолдан жіберіп 
алуымыз мүмкін екенін айтады. 

«Біз, ең алдымен, мемлекеттік дең-
гейде кеңістік деректердің ұлттық ин-
фра құрылымын құруымыз керек. 
Осылайша, А�К-тің барлық сала ла-
рындағы бытыраңқы мәлі меттердің 
түрлі базаларын бір жүйе ге келтіру қа-
жет. Ол үшін министрлік пен Үкімет 
тарапынан қажетті ұйымдастыру, заң-
намалық негіздерді жасау жұмыс тары 
жүргізілуі тиіс.

Екіншіден, ауылды елді ме   кен-
дердің к1бінде ұялы байланыс пен 
ғаламтор жүйесі тұрақты түрде жұмыс 
істемейді. Ал бұларсыз дәл егін шаруа-
шылығы тех  нологиялары мен сандық 
жүйені енгізу мүмкін емес. Себебі 
қолда нылатын тех ника мен техноло-
гиялық жабдықтар жерсеріктік навига-
ция арқылы ғана жұмыс істей алады.

Үшіншіден, 1ндірісті ауа райы ның 
нақты болжамымен қамтамасыз ету 
мәселесі болып отыр. Ауа райының 
нақты болжамынсыз, әсіресе бір айлық 
болжам мәліметтерінсіз, егіншілік 
технологияларынан ауқымды нәтиже 
күту мүмкін емес.  «Қазгидромет» 
қызметінің қазіргі мүмкіндіктері 60 
пайыз ғана ықтималдықпен болжам 
жасай алады. Ал дамыған елдерде, 
мәселен АҚШ, ЕО елдерінде, Қытайда 
метео қыз меттер 80 пайыз дәлдікпен 
ауа райын, ең  бастысы, жауын-шашын 
м1лшерін болжап бере алады. Олар бұл 
жетістікке елдің ау қымды аумағын 
жергілікті мете о стансалар желісімен 
қамту нәти жесінде қол жеткізген. 
Мысалы, Қытайда жер гілікті метео-
стансалар елдің барлық аумағында әр 
10 шақы рым сайын орна тылған. Бізге 
де осын дай гидромет қызмет жүйесін 
қалып тастыру қажет. Егер біз к1ктемгі 
және жазғы мау сым дардағы жауын-
ша шындарды тиім  ді пайдалана білсек, 
респуб лика дағы дәнді дақылдардың 
1німділігін бірнеше есеге арттыруға 
болады.

8лемдік экономиканың жаһандану 
үдерісінің белең алуы мен соның нә-
тижесінде әлемдік және ішкі азық-
түлік нарығындағы бәсекелестіктің 
артуы бүгінгі күні бізден агро1нер-
кәсіптік кешендердің бәсекеге қабі-
леттіліг ін арттыруға бағытталған 
пәр      менді іс-шараларды жүзеге асы          руы-
  мызды талап етеді. Осы жағ дайда цифр-
лы технологиялар негізіндегі сала лар-
дың дамуына ден қойып, сол ар қы лы 
1ндіріске жасанды интеллектіні енгі-
зуге арналған негіз жасауымыз қа жет. 
Бұл – біздің бола  шағымыз», – дейді 

«Қазақ Ұлттық аг рарлық зерттеу уни-
верситеті» КеАҚ басқарма т1раға сы – 
ректоры Ақылбек Күрішбаев.

КЕЙБІР МАМАНДЫҚТАР 
ЖОЙЫЛАДЫ

Ғалымдардың болжамы бойынша, 
2030 жылға қарай барлық жүйеде сан  -
дық технология жұмыс істей бастайды. 
Бұл тұста қазіргі бар мамандықтардың 
арасынан 57-сі түбірімен жойылып, 
оның орнына 186 жаңа мамандық пайда 
болады. Ал Microsoft кор по рациясының 
негізін қалаушы Билл Гейтстің ай-
туынша, алдағы 20 жылда қазіргі 
маман дықтардың к1пшілігі автоматты 
бағдарламалармен жабдық тала тын-
дықтан, біліктілігі т1мен қыз мет керлер 
бәсекеге ілесе алмай қалуы мүмкін. 
Жыл сайын 1тетін әлемдік деңгейдегі 
«Давос» экономикалық фо румында 
сарапшылар әлемде жасанды ин теллект 
пен роботты техниканың дамуы нә-
тижесінде 2 млн жаңа жұмыс орны 
ашылатындығын с1з еткен. Бірақ тех-
нологиялық жетістіктер дәл осы 
мерзімде 7 миллионнан астам жұмыс 
орнын қысқартуға алып келе тіндігі 
тағы да атап к1рсетілді. Қазір мектеп 
қабырғасында жүрген оқушы лардың 
болашақта 63 пайызы бүгін заты түгіл 
аты белгісіз мамандықтар бойынша 
жұмыс істейтіні рас. Қыс қасы, біз 
орасан зор технологиялық 1з герістер 
дәуірінің табалдырығында тұрмыз 
деген с1з.

Осы қысқартылып кететін ма ман-
дардың қатарында ауыл шаруа шылығы 
саласына қатыстысы бар екені шындық. 
Мысалы, қазір к1п жағдайда меха-
низатор, тракторшы, жүргізуші, таразы, 
тазалықшы, малшы деген ұғымдар 
оператор, пилоть, бағ дарламашы және 
тағы басқа болып 1з геруде. Шындығына 
қарасақ, алып комбайнның кабина-
сында отырған адамға қарап құдды бір 
бағдарламашы деп қалуыңыз әбден 
мүмкін. Себебі мұндағы барлық басқару 
тетігі тек монитор арқылы жүзеге асы-
рылып отырады. Монитордың тілін 
білмесең –  механизатор да, тракторшы 
да емессің.

Осы сияқты 1сімдік шаруа шы лы-
ғына да цифрлық технология дендеп 
енгені сонша қолына баяғыдай қо-
быратып қағаз бен қалам және сызғыш 
сынды 1лшеуіш құралдарын ұстап 
жүрген аграном аз бүгінде. К1бі бір ғана 
планшетпен алқапта емес кеңседе 
отырып, егістіктегі бар жағдайды ба-
қылауында ұстайды. Бір айтатыны, бұл 
жағдай асқан дәлдікте жүргізілетіні 
тағы бар. 

Мал шаруашылығы саласында да 
дәл осындай жағдай болып жатыр. Сон-
дықтан мамандардың кейбіреуі ескі 

тә      сілдерін ауыстырып, жаңашылдықты 
меңгергені ж1н болмақ.  

ЖЕРДІ ЦИФРЛЫҚ КАРТАҒА
ЕНГІЗУ ҚАЖЕТ 

«Ең алдымен, бізге сандық тех-
нологияны енгізуде жерді қашықтықтан 
зонттау тәсілін мықтап тұрып қолға 
алуымыз керек», – дейді С.Сейфуллин 
атындағы ҚАТЗУ жанындағы Агро-
1неркәсіптік кешенді цифр ландыру, 
Технологиялық құзырет ор талығының 
директоры Фараби Ермеков.

Алдымен, әр шаруа 1з алқаптарын 
цифрлық картаға енгізгені ж1н. Бұл 
аса бір қиын шаруа емес. Қазір бізде 
к1біне әкімшілік құрылымдар есеп 
берумен ғана шектелетіні жасы рын 
емес. Айталық, жыл соңында ауыл 
әкімі аудан әкімшілігіне, аудан об-
лысқа, облыстан республикалық дең-
гейге к1теріліп, жиналған мәлі мет тер 

не гізінде есеп береді. Бұл есеп жолда 
біршама 1з геріс терге ұшырап кетуі 
әбден мүмкін. Оған к1зіміз нақты 
жетпейді. Сол себепті біз ғалымдар 
жерді қашық тықтан зонттау тәсілін 
ұ с ы н а м ы з .  Ж е р д і  қ а ш ы қ т ы қ т а н 
зонттау арқылы жер қыртысында не 
болып жатқанын түгелдей бақылауда 
ұстап тұра аламыз.  Ауа райының 
жағдайы мен мал шаруа шылығы, егін 
тіпті орман шаруашы лығының жай-
күйін де толық к1ріп отырамыз. Тағы 
бір айтатын дүние – агро1ндіріс ке-
шенін компьютерлік модельдеу тәсілі. 
Бүгінгі біздің қолға алып отыр ған 
жұмысымыз – осы. Бұл жерге А�К-нің 
барлық мәлі метін топ тастырамыз. 
8рине, ол үшін бізге жергілікті әкім-
шіліктер мен министр лік қолдау к1р-
сетуі керек. Себебі біз дегі ақпарат 
жет кіліксіз болуы ықти мал. Сондықтан 
министр лік та      ра      пынан А�К моделін 
жасап бір жүйеге кел тірсек, онда 
біздегі бар проблемалардың к1пшілігін 
алдын алуға болар еді», – дейді Фараби 
Ермеков. 

«Интерактивті картаның тағы бір 
тиімді тұсы – электронды жүйе болған-
дықтан, белгілі дәрежеде адами фак-
торды жояды және жер қатынастары 
саласындағы заңсыз мәмілелер дең-
гейін т1мендетуге 1зіндік септігін тигі-
зеді», – деген еді Ауыл шаруашылығы 
экс-министрі Ербол Қараш1кеев цифр-
лық карталар турасында.

Премьер-Министр 8лихан Смайы -
лов ғарыштық мониторингті қолдана 
отырып, бос жатқан және мақсатсыз 
пайдаланылған жерлердің бар-жоғына 
бағалау жүргізуді жал ғас тыру керек 
деген болатын. Бұл орайда ол JerIn-
Spectr платформасын пай далануды тілге 
тиек етті. «Қазақ стан Ғарыш Сапары» 
ұлттық компан иясы ның ма мандары 
әзір леген, ауыл шаруа  шы лығы жер-
лерінің тиімді пайда лануына мо-
ниторинг жасайтын аталған жоба 
2022 жылдың 1 шіл десінен бастап іске 
қосылған бола тын. Плат форма ға-

рыш түсірілім дерін, карто графия лық 
мате    риал     дарды, кадас трлық деректер 
мен жер балансы ақпаратын бірыңғай 
элек тронды құжат айналымы ретінде 
т ү з е д і .  С о н ы ң  н ә т и ж е с і н д е  ж е р 
пайда ланудағы заң бұзушылықтарды 
а н ы қ  т а п ,  ш а р а л а р  қ а б ы л д а у ғ а 
к1мектеседі.

Дәл қазір Цифрлық даму ми нистр-
лігі AGROSPACE деп аталатын тағы бір 
платформаны құрудың алғышарттарын 
қарастырып жатыр. Бұл жоба латифун-
дистерді әшкере етіп, жердің әу бастағы 
негізгі міндеті саналған ауыл шаруа-
шылығы саласын дамыту бағытына 
орай икемделмек. Бұл да 1з кезегінде 
ақпараттар базасы ретінде орасан зор 
пайда әкелуі тиіс. 

Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
ақпараты бойынша, елімізде жалпы 
аумағы 205,4 млн гектар болатын ауыл 
шаруашылығы жерлерін цифрландыру 
жұмыстары жүргізіліп жатыр. Бұл – 
республика аумағының (272,5 млн 
гектар) 75 пайызы. Цифрлы картада 
бәрі тоғысады – жол желісі, гидро-

графия, инфрақұрылым нысандары, 
жем  ш1п саласы мен қорлардың аумағы 
туралы деректер тоғыстырылмақ. 
Цифр лы карта 2024 жылдың соңында 
дайын болады деген болжам бар. 

БІЛГІР МАМАН
Б8РІН �ЗГЕРТЕДІ

Қарағанды облысына қарасты Шах-
терское ауылдық округінде «Шах-
терское» деп аталатын ауыл шаруа-
шылық тұқымдарын 1ндіріп, сатумен 
айналысатын серіктестік бар. Осыдан 
бірнеше жыл бұрын аталмыш серік-
тестік Астанадағы ЖОО бі  т іруші 
түлектердің бірнешеуін жұмысқа қа-
былдады. Енді ғана оқу бітірген жас-
тарға қызметтік к1ліктен б1лек, тұр ғын 
үй, ондағы жиһаз бен қажеттінің бар-
лығын түгел сатып әперетіндігін айтты. 
Түлектерді арнайы конкурспен қа-
былдаған серіктестіктің басшысымен 
жолығып, мән-жайды білген едік. 

«Біздің шаруашылық 2001 жылдан 
бастап серпінді түрде ауыл шаруа-
шылығы дақылдарын 1сірумен айна-
лысып келеді. Мамандар да таңдаулы 
жандар. Дегенмен заман 1згеріп, тех-
нологиялық жаңашылдық болып жа-
тыр. Осы сәтте біздегі бар мамандардың 
жаңа технологиялық мүмкіндікті иге руі 
қиынға соқты. Сол себепті біз оқуды 
енді бітірген жас тарды жұмысқа қа-
былдауды дұрыс деп шештік. Себебі 
олар цифрлық жүйені толық меңгерген. 
Техника мен техно логияның мүмкін-
дігін біледі. Олардың жақсы жұмыс 
істеуі үшін бар жағдайды жасай отырып, 
жоғары айлық ұсындық. Тұратын 
пәтерлерін де жаңадан салып шықтық. 
Тіпті, олар ауылда отырса да пеш жақ-
пайды. Бүгінде ауылды түгел орталық-
тандырылған жылу жүйесіне қостық. 
8зірге жаман емес, жас жігіттер 1зде-
рінің бар қабілетін к1рсетіп отыр. Сәй-
кесінше, 1німділік те артты. Қажет 
кезде біліктіліктерін арттыру курс-
тарына да барып келеді», – дейді се-
ріктестік директоры Георгий Прокоп.

Біз мәліметтер дерегінің ақпарат-
тарына сүйене отырып, «Шахтерское» 
шаруа қожалығының болжамды жыл-
дық кірісін саралап шықтық. Шынымен 
де, қожалық білікті жас мамандарды 
жұ мысқа қабылдаған 2020 жылғы 
жалпы кіріс 12,3-18,6 млрд теңгеден, 
2022 жылы 22,8 млрд теңгеге жеткен. 
Кіріс ұдайы 1сіп келе жатқанын аң-
ғартты. Бұл жерде шынымен жас тардың 
заманауи технологияны тиімді пайда-
ланып отырғандығының айғағы. 

Ауыл шаруашылығы саласы дамы-
ған жетекші елдердің тәжірибесі 
олардың «технологиялық рево люция-
ны» бастан 1ткергенін к1рсетеді. Ro-
landBerger зерттеу агенттігінің мәліметі 
бойынша, жыл сайын Азия дағы әлеуетті 
1судің 20 пайызы ауыл шаруашы-
лығындағы иннова циялық технология-
лардан келеді. АҚШ, Канада және 
Аустралиядағы ауыл шаруашы лығында 
цифрландыру және автомат тандыру 
технологияларын енгізу тәжі рибесі 
арқылы ауылдық ау мақтар дың эконо-
ми калық дамуына ықпал етуде. 

Уақыт 1те келе к1птеген компа-
нияның менеджерлері телематика ар-
қылы нақты уақыт мониторингін анық-
тап, GPS мониторингін бақылауда 
ұстап отыр. Бұл – жоғарыдағы сарапшы 
Фараби Ермековтың айтып отырған 
тағы бір үлкен сала. 

«GPS навигациясы, жабдықты ба-
қылау, тасымалдаудан бастап кез келген 
техниканың барлық жай-күйін, оның 
тоқтаған жері мен жанармай деңгейін, 
тіпті ақау шыққан тетікті де кабинетте 
отырып бақылауға болады. Бұны қа  -
шықтықта отырып кешенді қадағалау 
деп ұққан дұрыс. GPS мо ниторингін 
енгізу туралы шешім адам факторының 
әсерін барынша азайтады және бас-
қарушы диспетчер қашықтығы техни-
каның барлық мә селесін бір орында 
отырып шешеді. GPS бақылау жүйелері 
к1ліктер мен жабдықтарды бақылау 
және оларға техникалық қыз мет к1рсе-
тудің ашық және ыңғайлы процесін 
қам  тамасыз етеді», – дейді жас ғалым 
PhD Қазбек Ғалымтайұлы.

Дәл қазіргі кезеңде ауыл шаруа-
шылығына цифрлы техноло гияны 
енгізуден басқа саланы дамы тудың 1зге 
жолы жоқ. 2018 жылдың соңында ел 
Үкіметі 2021 жылға дейін ауыл шаруа-
шылығы саласын цифр лан дыруды 
толықтай аяқтауды жос парлаған бола-
тын. Ал 2025 жылға қарай цифр-
ландырудан күтілетін экономи калық 
пайда к1лемі 40 млрд теңгеге дейін 
1 с е д і  д е г е н  б о л ж а м  а й т  қ а н .  Е ң 
1кініштісі сол, бүгін 2023 жыл болса да, 
сала толықтай сандық үлгіге 1тпей 
отыр. Оған түрлі әкімшілік жеке адам 
факторы да кері әсер етуде. Десе де, 
еліміздің ауыл шаруа шылығы сала сын 
цифрлы форматқа к1шіру уақыт күт-
тірмейтін мәселе екенін ескерген дұ-
рыс. Сондықтан Үкімет те, министр лік 
те кедергілерді жоюмен қатар шаруа 
қожалықтарының 1кілдерін жап       пай 
қайта даярлаудан 1ткізіп, сан дық 
технологияның мүм кіндігіне жол ашып 
берсе, нұр үстіне нұр болар еді.

Агросала 
цифрланса, 
ауыл дамиды

Осыдан шамамен 
10 жылдай уа�ыт б�рын 
бізді� елге ауыл 
шаруашылы�ы саласын 
цифр лан дыру деген ��ым 
енді енгізіле бас та�ан 
болатын. Ол ша�та 
саланы� толы�тай 
санды� ж�йеге �туі �те 
тиімді болады дегенге 
ілеуде біреу болмаса, 
к�бі сене бермеген. Тіпті, 
шаруасын әжептәуір 
де�гейде д��гелетіп 
отыр�ан фермерлер де 
цифрлы ауыл 
шаруашылы�ына �ырын 
�ара�аны жасырын емес.

2018 жылдың соңында ел Үкіметі 2021 жылға дейін ауыл 
шаруашылығы саласын цифр ландыруды толықтай 

аяқтауды жос парлаған болатын. Ал 2025 жылға қарай 
цифрландырудан күтілетін экономи калық пайда к!лемі 

40 млрд теңгеге дейін !седі деген болжам айт қан. 
Ең !кініштісі сол, бүгін 2023 жыл болса да, сала 

толықтай сандық үлгіге !тпей отыр.
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 Алаштың екі 
ардақтысының аттарын 
бірге атап, қатар 
беруіміздің өзіндік 
себептері болып отыр. 
Біреуі – Қазақстанның 
оңтүстік өңірінің, екіншісі – 
солтүстік аймақтың 
перзенттері болғанымен 
жастары қатар екенін, 
дүниетанымының 
қалыптасуында, кейінгі 
өмірлерінде ұқсас жайлар 
аз болмағанын, кеңестік 
жүйенің қыспағы біреуін 
шетелге кетуге мәжбүр 
еткенін, екіншісін өмірмен 
қоштастырғанын, бір 
сөзбен айтқанда, 
тағдырлас болғанын 
ескерген едік. 

Мұстафа Шоқай Сыр бойында 1890 
жылы дүниеге келіп, бес жасында сауа-
тын ашса, ауылда т�рт жылдық медресені 
екі жылда тауысып, Ақмешіт (қазіргі 
Қызылорда) қаласындағы Перовск учи-
ли щесінде үш жыл оқиды. Кейін Таш-
кенттің сегіз жылдық ерлер гимназиясын 
үздік бітірді. Қазақтың ауыз әдебиетінен, 
Шығыстың шығарма шылық мұрасынан 
жеткілікті сусындады. Петербор универ-
ситетінде жүйелі білім алды. Ұстазы 
5лихан Б�кейханның қамқорлығымен 
Ресей орталығында саяси қызметтің 
түрлі белестерінен �тті. 1917 жылы Ақпан 
т�ңкерісінен кейін Петербордан мақ сат-
ты жұмыспен Таш кентке жетті. Осында 
�ткен Түркістан �лкесі мұсылмандары-
ның орталық кеңесінің т�рағасы болып 
сайланды. К�п ұзамай �зінің алғашқы 
саяси қызметінің шыңы, Орта Азиядағы 
жаңа тұрпатты Түркістан мемлекетінің 
(Мұқтария тының) басшылығына келді. 
Алайда кеңестік жүйе автономияны құ-
ла тып, оның орталығы Қоқанды қиратып 
салды. Басына 1 000 сом тігілген Мұстафа 
Шоқай Ферғана тауларын аралап, талай 
қатерлі жағдайды басынан �ткізіп, Таш-
кентке жетті де, туған елінен тастап, 
шет елге кетті. 

Бетбұрыс Грузин Демократиялық 
Республикасынан басталды. Тифлисте 
екі жылдай тұрды. Бірақ оны кеңестер 
ба сып алғаннан соң, Түркия арқылы 
Францияға жетті. Aмірінің соңғы 
20-жыл дан астамын Еуропаның ортасы 
Па рижде тұрақтап, демократиялық һәм 
саяси әлеуметтік жағдайды тиімді пай-
даланып, қайраткерлік және шығарма-
шылық жұмысты ерекше күш жігермен 
атқарды. Артына айрықша мол мұра 
қал дырды. Бұл Мұстафа Шоқайдың 
әлем ге танылған тұлға болып қалып-
тасуында шешуші кезең болды. Бұл 
кезеңсіз бар ақыл ой, пайым парасатын, 
күш жігерін берісі Түркістан, арысы бүкіл 
түркі халқының азаттығына арнаған 
қайсар тұлғаның рухани әлемінде, саяси 
қызметін де толыққанды ұғына алмай-
мыз. Бірақ ол туған елін, сағыныштан 
сарғайтқан Түркістанына оралуды қанша 
армандағанымен шетелді, жат жерді 
мәңгілік мекен етті. Ұлы есімі Отанына 
жетпіс жылдан кейін ғана оралды. 

Ақиық ақын, қазақ әдебиетінің 
жарқын жұлдызы, Алаш қозғалысының 
қайраткері Мағжан Жұмабаев 1893 жылы 
Ұлы даланың солтүстігінде дүниеге келді. 
Ауыл молдасынан сауатын ашып, 1905–
1910 жылдары Қызылжардағы №1 мешіт 
жанында белгілі татар зиялысы М.Беги-
шевтің ұйымдастыруымен ашылған мед-
реседе оқыды. Осында Шығыс халық-
тарының тарихынан дәріс тыңдады, 
қазақ, татар әдебиеттерін, Фирдоуси, 
Сағди, Хафиз, Омар Һайям, Низами, 
Науаи секілді шығыс ақындарының 
дастандарын оқып, рухани нәр алды. 
1910–1913 жылдары Уфа қаласындағы 
«Ғалия» медресесінде татар жазушысы 
Ғ.Ибрагимовте оқыды. Соның к�мегімен 
1912 жылы 19 жасында Қазан қаласында 
«Шолпан» атты тұңғыш �леңдер жинағын 
басып шығарады. Содан бастап ақын 
есімі Омбы, Петропавл, Семей қала-
ларын дағы әдеби қауымға мәшһүр бола 
бастайды. 

Мағжан Жұмабаевтың 1917 жылы 
Ақ пан т�ңкерісінен кейін қоғамдық 
�мір ге белсене араласуы оны қазақ хал-
қы ның отаршылдыққа қарсы ұлт-азат-
тық күресіне алып келді. Ақмола облыс-
тық қазақ съезін �ткізуді ұйымдастыру-
шылардың қатарында, «Алаш» партия-
сының облыстық комитетінің мүшесі 

болды. 5лихан Б�кейхан бастаған Алаш 
қайраткерлерімен байланыс орнатып, 
бұл кезде Алаштың азаттық үшін күрес 
туына айналған «Қазақ» газетіне �лең-
дерін жариялады. Елдегі жаппай саяси 
қуғын сүргіннен сырт қалмады. Ақыры 
атылды. Бірақ қай жерді мекен еткені 
белгісіз. Ұлы ақын аты, рухы Отанына 
тура алпыс жылды артқа салып оралды. 

Осылай Мұстафа Шоқай мен Мағжан 
Жұмабаевтың �мір жолдарын, қайраткер 
болып қалыптасуларындағы ұқсас жай-
ларды жайдан-жай беріп отырған 
жоқпыз. Мұнда қағидатты мәселелер 
бар, екеуі де отбасында ұлттық сипаттағы 
тәрбиені к�рді, халық поэзиясынан 
сусындап, оны Шығыс әдебиетімен 
байыта түсті. Орысша оқып, еуропаша 
білім алды. Aз кездеріндегі кеңестік 
жүйенің қайшылықты саяси сипаттарын 
терең түсініп, халқының азаттығы мен 
болашағы үшін белсенді күресті. Сондай 
ақ біреуінің бүкіл саяси қызметі мен 

шығармашылығының басты мұраты 
берісі Түркістан, арысы бүкіл түркі жұр-
ты ның азаттығы мен бостандығы болса, 
екінші кемеңгер ақын, жалынды қоғам 
қайраткері бүкіл түркі жұртының аста-
насы Түркістанды жырлаумен шектел-
мей, сонау Анадолыдағы түріктердің 
тағдырына ортақтасты. 

Міне, осындай жайлар сонау Фран-
цияда тұратын Мұстафа Шоқайды 
алғашқы бетіне «Түркістан идеясына 
қызмет ететін айлық журнал» деп жазыл-
ған «Яш Түркістан» басылымының 1929 
жылғы алғашқы №1 санында жариялан-
ған �зінің тұңғыш «Біздің жол» атты 
мақаласымен қатар «Түркістан ақын-
дары нан» атты мақала да бастырған 
болатын. Алғашқы мақаласында: «Біз, 
Түркістан тәуелсіздігін жақтаушылар, 
еліміздің еркі үшін және жұртымыз 
Түркістанның бодандықтан құтылуы 
үшін күресеміз. Түркістандықтарға бұдан 
басқа жол болмаған. Қазір де жоқ және 

бұдан соң да болмайды» деп күреске ша-
қырса, 1923 жылы Ташкентте «Түркістан 
мемлекеттік баспасында» жарық к�рген 
«Мағжан Жұмабайұлының �леңдері» 
деген кітабынан алынған «Түркістан» 
атты �леңі туралы қысқа кіріспесінде 
атамекеніміз Түркістанның түкпір-түк-
пірінде жастарымыздың аузынан түспей 
айтылып, қасиетті дұғадай жадында 
жатталып келе жатқан, тегі бір түркі 
халық тарының тұтастығы мен бірлігін 
жүрегінен �ткізе жырлаған жауһар поэ-
зия үлгісін �зіне ерекше жақын тұта 
жазып еді. Ал 1936 жылғы Түркістан 
жас тарының алдындағы радиодан с�йле-

ген с�зінде бүкіл түркі жұртының құтты 
мекенін былайша керемет бейнеленген 
болатын: «Біздің құбыламыз – �зіміздің 
атажұртымыз, �лкеміз Түркістан болмақ! 
Түркістан үшін �лу, Түркістан үшін жан 
беру – бәрімізге бір мақсат, бір мұхаббат 
уәзифа болмақ. Мұны ұмытпау керек! 
Түрік халқы – батыр халық, түрік хал-
қы – арыстан, ер халық».

 Елден кеткеніне он шақты жыл 
болған, сағыныштан тоңазыған Мұстафа 
Шо қайды жалынды с�здерімен жылыт-
қан, атауынан айрықша қуат алған, бүкіл 
түркі жұртының тамаша поэзиясының 
үлгісіндей болған Мағжан Жұмабаевтың 
«Түр кістан» �леңі былай басталатын 
болатын: 

 Түркістан – екі дүние есігі ғой,
 Түркістан – ер түріктің бесігі ғой.
 Тамаша Түркістандай жерде туған
Түріктің Тәңір берген несібі ғой. 
Сондай-ақ Мағжан Жұмабаевтың 

сонау тарихты еске түсіріп, оның Жейхун, 
Сейхун сияқты �зендерін, «аспанға 

асқан» Тянь Шаньдай, Хантәңіріндей, 
жер кіндігі – Памир, Алтай, Қазығұрттай 
тамаша тауларын тамаша суреттеуіне, 
Түркістан табиғатының керемет к�рініс-
терінен, құдірет те қуатты �лең жолдары-
нан туған елге деген сезімі жоғалмаған 
кез келген оқырман рухани нәр алады, 
Түркістанға деген сезімін еріксіз оята 
түседі. Міне, �здеріңіз оқып, ойланып, 
сезініп к�ріңіздерші: 

Тұранға жер жүзінде жер жеткен бе?
Түрікке адамзатта ел жеткен бе?
Кең ақыл, отты қайрат, жүйрік қиял,
Тұранның ерлеріне ер жеткен бе?!
 
Асыл қан – қасиетті түрік қаны,
 Сол қаннан – Ибн-Сина %буғали.
 Молдығы білімінің сиқыр дерлік,
 Дүниеге мұндай адам туды ма әлі? 
 
Болмаса 
 
Түріктің кім кеміткен музыкасын,
Фараби тоғыз ішекті домбырасын
Шерткенде тоқсан тоғыз түрлендіріп,
Жұбанып, кім тыймаған к/здің 
жасын?!
Мұндай рухыңды күшейтетін, мәде-

ниетіңді мақтаныш еткізетін, тарихың 

толғандыратын шумақтарды сүйсіне 

қайталағаннан басқа, нәзік ләззатынан 

рахат алғаннан �зге не айтуға болады?! 

Ал мына �лең жолдарынан Мұстафа 

Шоқайдың �зі дүниеге келген, сағыныш-

тан сарғайтқан Наршоқысын, мәңгілік 

тақырып еткен Түркістанын еске түсір-

меуі, �з тағдырын іздемеуі мүмкін емес: 

Шер батса – кім іздемес туған елін,
Тұлпар да к/ксемей ме туған жерін?
Арқанын ардагері – қалың алаш,
Тұран да, біле білсең, сенің жерің! 
Мұстафа Шоқай «Яш Түркістан» 

журналдың 1930 жылғы №3-4 сандарында 

�зі түрікшілдік рухтың жандануы және 

күшеюінің жарқын дәлелі болғаны үшін 
ең құнды және ең пайдалы деп бағалаған 
тағы да «Түркістан ақындарынан» деген 
қысқа мақала жазып, Мағжан Жұмабаев-
тың «Алыстағы бауырыма» атты �леңін 
жариялап, туысқан түрік халқына арна-
ған ақын сезімін әлемге паш еткен бола-
тын. Бұл �леңнің жан ашырлық сезімдер-
ге толы екенін, оны жайбарақат оқу 

мүм кін еместігі оның алғашқы екі шу-
мағынан ақ аңғарылады: 

Алыста ауыр азап шеккен бауырым,
Қураған бәйшешектей кепкен 
бауырым,
 Қамаған қалың жаудың ортасында. 
К/л қылып к/здің жасын т/ккен 
бауырым. 

 Алдыңда ауыр қайғы жатқан бауырым,
 1мірі жапа шеккен жаттан бауырым.
 Түксиген жүрегі тас жауыз жандар,
 Тірідей терің тонап жатқан бауырым.
Бұдан ары Мағжан Жұмабаев сонау 

тарих т�ріне үңіліп, кеше Алтайда бір 
т�секте тебісіп жатқанын, «Алтайдай 
ананың ақ сүтінен бірге еміп», балалық 
дәуренді бірге �ткізген кездерін сағына 
еске алып, Анадолы түріктерімен түбі бір 
туыстықты т�мендегіше бейнелейді: 

 Япырмай, емес пе еді алтын Алтай
 Анамыз бізді тапқан, асау тайдай?
Бауырында жүрмеп пе едік салып 
ойнақ,
 Жүзіміз емес пе еді жарқын Айдай?!
Осылай Алтай бауырында еркелей 

ержетіп, есейген кезінде Ақ және Қара 
теңіздердің арғы жағына, қазіргі Ана-
долыға кетіп қалғанын, қалың жауға 
қар сы тарихта бұрын соңды болып к�р-
меген �з тәуелсіздігі үшін сұрапыл күре-
сіп жатқандарын, ал �зінің қанша ұшам 
деп қанат қақса да ұша алмай қалғанын, 
ж�н сілтер жан болмағанын, былайша 
жазған еді: 

 Мен қалдым – жас балапан қанат 
қақпай,
 Ұшам деп ұмтылсам да дамыл таппай.
 Ж/н сілтер, жол к/рсетер жан 

болмады,
 Жауыз жау қойсын ба енді мені 
таппай?!
Ақын �зінің кеңестік жау торына 

түскенін, Түркістанның қызыл, орыс 
империалистерінің қараңғы қапасына 

қамалғанын, қорғасын оқтың жас жүрек-
тің қанын суша ағызғанын айта отырып, 
Анадолыдағы бауырларын еске алып: 

Шарқ ұрып /рге ұмтылған түрік 
жаны, 

Шынымен ауырды ма, бітіп халы?!
От с/ніп жүректегі, құрыды ма 

Қайнаған жүректегі ата қаны?! 
– деп тебіренеді. 

Ал Мұстафа Шоқай жүректегі 
оттың с�нбегенін, тамырдағы 
ата қанның құрымағанын, хал-
қымыздың бойындағы түрік-

шілдік рухтың жоғалмағанын 
жазып, Мағжан Жұмабаев: «Құл боп тұру 
біздің атымызға лайық па» десе, «Жоқ, 
мүлде лайық емес! Біз құл болып тұра 
алмаймыз. Біз ұлт азаттығымызды ала-
мыз. Мәскеудің «азабынан» құтылып, 
ұлт азаттығымызға тезірек қол жеткізетін 
бірден бір дұрыс жол – түрікшілдік 
жолы» деп жазды. 

Мағжан Жұмабаевтың сол кездегі 
тү рік елінің басынан �тіп жатқан қанды 
шай қастарда, қиын-қыстау шақта, 
жаулары жан-жақтан анталаған тағды-
рына алаңдап жазылған, бауыр халқы-
мыз ға деген жанашырлық сезімдер 
тамаша к�рініс тапқан, күллі түркі 
халықтарының ой армандарын жырлаған 
бұл тарихи �лең кейін бауырлас екі елдің 
достық ұранына айналған еді. 

Мұстафа Шоқай да саналы ғұмырын 
ұлтының, бүкіл түркі жұртының азаттығы 
үшін күреске арнай отырып, «Түркістан» 
атымен атап 130-дан асқан, туысқан тү-
рік халқы туралы бірнеше тілде отыздан 
астам мақала жазды. Ал 1932 жылы 
Түркия Ұлттар Лигасына ресми мүше-
лікке кіргенде: «Қай жағынан қарағанда 
да, Түркияның оған мүше болып енуі ол 
үшін айрықша маңызды тарихи оқиға. 
Түркия енді �зінің халықаралық жағда-
йын нығайтатын болады», – деп қуана 
жазған болатын. 

С�зімізді қорыта келіп айтарымыз: 
ұлыларды табыстырған Түркістан бүгінгі 
күні �з алдына іргелі аймақ болып, �зінің 
дамуында жаңа жолға түсті. Мұстафа 
Шо қай айтқан: «Большевиктер «Түркіс-
тан республикалар түрі – ұлттық, маз-
мұны – пролетарлық» деседі. ...Ал бiздiң 
мұратымыз – Түркiстанда түрi жағынан 
да, мазмұны жағынан да ұлттық болатын 
мемлекеттiк құрылымға қол жеткiзу. 
Сонда ғана халқымыз �з жерiнiң нағыз 
қожасы бола алады» деген с�здер бүгін 
шындыққа айналды. Ал екі ардақтымыз 
тақырып еткен түбі бір Түркия – Қазақ-
стан тәуелсіздігін алғашқы таныған ел-
дер дің бірі. Қазір әлем екі ел арасындағы 
саяси және экономикалық, қоғамдық 
және әлеуметтік қарым-қатынастардың 
сапалы деңгейінің куәсі болып отырмыз.

  �бдіжәлел Б�КІР,
Қорқыт Ата атындағы

Қызылорда университетінің 
профессоры 

түск
импер

қамалған
тің қаны
Анадолы

Шарқ
жаны

Шы
От

Ì±ñòàô Ì±ñòàô ––
Екеуі де отбасында ұлттық сипаттағы тәрбиені 
к/рді, халық поэзиясынан сусындап, оны Шығыс 

әдебиетімен байыта түсті. Орысша оқып, еуропаша 
білім алды. 1з кездеріндегі кеңестік жүйенің 

қайшылықты саяси сипаттарын терең түсініп, 
халқының азаттығы мен болашағы үшін белсенді 

күресті.

МАҒЖАНМАҒЖАН



апта

БИЗНЕСКЕБИЗНЕСКЕ

Тал�амы жо�ары 
к�рермен Р�стем 
Жаныамановты� р�ліне 
тамсанудан жалы��ан емес. 
Актер бірде комедиялы� 
р�лдерде бой к�рсетсе, енді 
бірде боевик жанрда�ы 
фильмге т�седі. Е� �ызы�ы, 
әр р�лі – жеке әлем, бір-
бірін �айталамайды. 
Сонды�тан шы�ар, Р�стем 
Жаныаманов кино �нерінде 
с(ранысы жо�ары 
актерлерді� �атарында. 
Біра� �нер иесіні� �кініші де 
жо� емес. Ол жайлы �зінен 
с(рады�. 
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Рүстем ЖАНЫАМАНОВ, 
актер: 

АЙНАЛЫП БАРА ЖАТЫРАЙНАЛЫП БАРА ЖАТЫР
ҚЫЛЫШБЕКТІҢ ҰРСЫП 

С�ЙЛЕЙТІН МІНЕЗІН 
ҰСТАЗЫМНАН АЛДЫМ

– Қазір экранда «Келінжан» се-
риа лының бесінші маусымы к�р-
сетіліп жатыр. Қалың к�рермен 
фильм  дегі философ, қиялшыл, 
ақын  жанды, ақк�ңіл Қы  лыш бекті 
жақсы к�реді. Ал �зіңізге бұл р�л 
қан шалықты жақын? 

– Қылышбектің р"лі – жан-
жақтан жинақталған образ. «Қы-
лышбек осын дай болса екен деп» 
режиссер де, про дюсер де "з ойын 
қосады. Одан кейін актер ретінде 
мен де "з тарапымнан біраз қимыл-
қозғалыс қосамын. Осылай барлы-
ғымыз образды жан-жақты са лыс-
тырамыз. Продюсер мен режиссер 
«Ауылымызда осындай адам болып 
еді. 6рбір с"зін мақалдап, таза 
қазақша с"йлейтін білімді жан 
бол ды. 6пенділігі де бар» деп қы-
зықты оқиғаларын айтып, әңгі-
мелеп береді. Ары қарай актер ре-
тінде образды жетілдіремін. �мірде 
кездестірген, Қылышбекке ұқсас 
жан дарды еске түсіремін. Мен 
мек теп-ин тернатта оқыдым. Сол 
жер де Бақытнұр Тәліпұлы дейтін 
ұстазымыз болды. 6лі күнге дейін 
сабақ беріп жүр. �те білімді адам 
болатын. Сол ұстазымыздың 
тәлім-тәрбиесімен "стік. 6рқай-
сымыздың "мірбаяны мызды, аты-
ж"німізді жатқа білетін. Бізді аты-
мызбен атамайтын, «Жа ныаманов» 
деп шақырып, сабақ сұрайтын. 
Маған ұстазымыздың қатал мінезі 
ұнайтын. Кей кезде Қылышбектің 
ұрсып с"йлейтін мінезін "з ұста-
зымнан алдым. Осылай жан-жа қ-
тан жинақталған образ. Қылыш-
бек – маған ұнайтын "те жақын 
р"л. Шынайылықты беруге тырыс-
қаннан кейін бе, халық та р"ліме 
риза болып жатады. 

– «Келінжанның» к�рермен к�з-
айы мына айналуына басты себеп 
не? 

– Халық «Келінжанды» к"р-
ген де, айнадан "зін к"ргендей бо-
лады. Еш қандай қоспасыз шынайы 
"мірді к"рсет  кеннен кейін халық 
сериалды «Мынау біз ғой» деп 
рахаттанып тамашалайды. Тіпті 
"мірде ешкім таза қазақша с"йле-
мейді ғой. Қылышбектің образына 
да «уже, потом» деген с"здерді 
қосқаным сондықтан. 

– К�п киноға түсесіз. Сіз ойна-
ған р�л дер шынайылығымен к�рер-
менге жақын. Образдарыңыздың 
әрқайсысы бір-біріне ұқсамайды. 
Жалпы, актерлік талант бойыңыз ға 
қанмен келді ме? *лде термен келді 
ме?

– Шынымды айтсам, актерлік 
талант маған қанмен де, термен де 
келген сияқ ты. Неге десеңіз? Мен 
мектепте жүрген кезден бастап 
"нерге жақын бол дым. Сурет сала-
тынмын, еңбек сабағы ұнай тын. 
Сахнаға шығып қойылым да қоя-
тынмын. Сол жағынан к"п іздене-
тінмін. Жүректегі "нерге деген 
ма хаб  батым мені бүгінгі күнге 
жетеледі. Ал "нер бойыма қанмен 
келді деп айтуым ның себебі, анам 

актерлікке жақын болды. Бірақ 
сахнаға шықпаған, үйдегі әртіс 
болатын. Құрбыларына пародия 
салып, мені кішкентай кезімде 
күлді ретін. Мен «Мама, тағы да 
айтшы. Ана тәте қалай с"йлейді?» 
деп қайта-қайта сұрай беретінмін. 
Ал әкемнің ағасы – мықты су-
ретші. Сол кісіден дарыған шығар, 
мен де сурет саламын. 

Екіншіден, мен ұстаздарыма 
рақмет айтамын. Колледждегі 
Ерлан Кәрібаев атты мұғалі міміз-
ден к"п үйрендік. «Сен сах нада 
"тірік ойнап тұрсаң, ертең халық 
сенбейді» деп ұрсатын. Солай 
шынайы болуды үйрендік . 
Сосын белгілі режиссер Болат 
Атабаевты айтпай кетуіме 
бол майды. Болат аға менің 
адам болып қалып тасуыма, 
білімді болуыма үлкен әсер 
етті. 6рбір с"зінде Абайды 
мысалға келтіретін. «Қазір 
қазақ Абайды керек қылмай 
қалды» деп күйінетін. Сон-
дық тан Болат ағайымыз 
бізді философияға үйретті 
десем қателеспеймін. 

ҰСТАЗ К�РГЕН АКТЕР 
ҚАТЕЛЕСПЕЙДІ

– Шынын айту керек, қазір к�-
рерменді сендіретін қазақ кино лары 
азайып барады. «Ң»-ға тілі келмей-
тін актерді де к�ріп жүрміз. Бұл жас 
буынның жалқаулығынан ба? 

– Кез келген маман ұстаздың 
алды нан "туі керек. Ұстаз к"ріп, 
тәлім алған әртіс «ң, ә» деген әріп-
терден қателес пейді. Ізден бейтін 
актердің ішінде жалқаулық та, 
немқұрайлылық та бар. �з басым, 
т"л әріптерімізді бұзып с"йлейтін 
адамдарды ұнатпаймын. Бұл – 
"рескел қателік. Ойнап тұрған әр-
тіс р"лін бүкіл елдің, Қазақстан 
халқының к"ріп отыр  ғанын ұмыт-
пауы керек. Ізденбей «ң»-ды «н» 
деп айта салуы – үлкен қателік. 

– Соңғы кезде актерлер мен бло-
гер лердің кино түсіруі тенде нцияға 
айналып бара жатқандай. Қолында 
қаржысы бар адам режиссер, таны-
сы бар жан актер атанып жүр. Бұл 
к� рер меннің талғамын, қазақ кино-
сының беделін түсіре ме? 

– Шынымен де, қазір кино да, 
"нер де биз неске ай налып бара 
жатыр. Мұның қан шалықты дұ рыс 
немесе бұрыс екенін білмеймін. 
Бір білерім, бұл үрдіс "нерге қас-
тандық, қия  нат жасап жат қандай 
к" рінеді. Кино дегеніміз – ертеңгі 
тарих. Біз қартайып, "мірден "тсек 
те, артымызда кино ұрпаққа мұра 
болып қалады. Сон дықтан шын 
жүрегімнен саналы туындылар жа-
салса екен деп тілеймін. К"ш жүре 
түзеледі демекші, бір жағынан бар-
лы ғының жаппай кино түсіре бер-
гендері де дұрыс шығар. Осы лай 
қазақ киносы дамитын шығар, 
к" рерменнің талғам таразысы да 
қалыптасар деген үміт бар. Шыны 
керек, қазіргі кинолардың к"бі – 
бір рет к"руден аспайтын туын-
дылар. Арзан әзіл, таяз ойлау сияқ-
ты проб лема лар к"п кездеседі. 
Бі рақ оларға «қой» деп айта ал-

мауымның себебі – мен театрға 
ренжулі мін. Театрда қазір ескілік 
те, ескі к"зқа растағы адамдар да 
бар. Театрға жаңалық әкелуге ты-
рысатын режис  серлер бар. Бірақ 
сол жас режиссерлерге жол бере-
тіндер аз. Баяғыдан келе жатқан 
адамдар заман ауысса да жастарға 
орын беруге асықпайды. Менің 
театрға рен жулімін деп айтуымның 
себебі бар. Мемлекеттік қуыршақ 
театрында жұмыс істеп жүріп, 
«Отыз дан асып барамын» деген 
киноға түстім. Қуыршақ театры 
әкімдікке қарайтын. Кейін киноға 
түс кенім үшін әкімдік мені шақы-
рып алып, сұрақтың астына алды. 
Ренжісем де, бұл жағдайды еш 
жер   ге айтпай қоя салдым. Кейін 
Қаңтар оқиғасы болды. Біз «Бей-
бітшілік болсын, бәрі бейбіт жол-
мен шешілсін» деп "нер адамдары 
атынан жай ғана ойымызды айт-
қанымыз үшін бе екен, театр мені 
жұмыстан шыға рып жіберді. Сонда 
"нер адамдары "з ойын айтпауы 
керек пе? Мен осыны түсіне ал-
маймын. Шығармашылық ер-
кіндік пен мүмкіндік берсе екен 
деймін. Қазір менің қолым бай-
лаулы. Себебі қолымда қаражат 
жоқ. Қаражатым жетсе, жүзеге 

КИНОКИНО
маймыз. «Қой» десек те кино түсір-
гендерін қоймайды. Сондық тан 
әліптің артын бағу керек. �зім осы 
бір толқынның бізді қайда апара 
жат қанын бақылап жүремін. 6й-
теуір қазақ киносы дұрыс жолға 
түссе екен деп ті леймін. Мысалы, 
кезінде Оңтүстік Корея жап пай 
кино түсіріп кетіпті. Ішінде керегі 
де, керексізі де болған. Тек комедия 
түсі ріпті. Кейін олар комедия 

түсіруден де жалығыпты. Сосын 
Oldboy деген "з шындығы үшін 
күресетін азаматтың оқиғасын 
к"р сететін боевик кино түсі реді. 
Бұл фильм кореялық тардың сана-
сы на сілкініс жасапты. Ар зан 
коме  дияның керексіз екенін осы 
кино тү  сін  діріпті. Қазір Оңтүстік 
Корея ең мықты деген драмалар 
мен түрлі жанрдағы кинолар тү-
сіріп жүр. Екінші жағынан, кез 
келген адамның кино түсіруі 
к"рерменнің талғамын, қазақ ки-
но   сының беделін түсіреді. Кино 
нарығы дамымай, осы деңгейде 
қалып қалуы да мүмкін. Ертең тағы 
бір блогер болмашы тақы рыпты 
к"теріп, комедия түсіреді. Бірақ 
түпкі ойларының бар лығы – ақша 
табу. Бұл айтпаса да түсінікті, бәрі 
алақандағыдай к"рініп тұр. Бар лы-
ғының к"здейтіні – ақша. Байы са, 
қазақ байысын деп мен бір жағы-
нан бұл үрдісті қолдасам, екін ші 
жағынан к" рермен ретінде сапалы 
туын дылардың түсіріл генін талап 
етемін. Кішкене ой қо сып, тың 
тақырып к"терсе деймін. Қоғам-
ның санасына сілкініс әке летіндей 
туынды түсірсе деймін. 

МЕН ТЕАТРҒА
РЕНЖУЛІМІН

– Болат Атабаевтың шәкірті 
еке ніңізді к�п адам біле бермейді. 
Жал пы �нер академиясында режис-
сер мамандығын оқы  дыңыз. Бірақ 
неге ол жолды таңда мадыңыз? 

– Иә, мен Болат Атабаевтың 
шәкірті болғаныма, ондай тұл-
ғамен замандас болғаныма қуана-
мын. Білімін шәкірт теріне барын-
ша беріп кетуге тырысқан, к"кірегі 
ояу сондай тұлғалар к"п болса екен 
деймін. Театр режиссурасын таңда-

THE GLORY: THE GLORY: 
КЕК КЕК пенпен СЕЗІМ  СЕЗІМ 
ТОҒЫСЫТОҒЫСЫ

Со��ы жылдары дорама жанры әлемдік кинос�йер 
�ауым �шін �лкен �ызы�ушылы��а ие бола бастады. 
+сіресе, о�т�стік кореялы�тар т�сіретін т�рлі 
та�ырыпта�ы туындылар к�п к�рерменні� о� ба�асын 
алуда. Б(л жол�ы «Спойлерде» сондай жар�ын 
картиналарды� бірі – The Glory сериалы ж�нінде айтып 
бермекпіз.

P.S. 
The Glory дорамасының басты кейіпкері – �те танымал актриса 

Сон Хе Ге («Нар тәуекел», «Жүрегімде қалған күз», «Ыстық ұя» 
және тағы басқа фильмдерден к�рерменге таныс). Бұл да туындының 
к�п к�рсетілім жинауына септігін тигізсе керек. Дорама қызық 
аяқталады: барша жауынан кек алып, оларды қан жылатып, енді 
суицид жасауға бекінген Мун Донг-унды Джу Йочонның анасы 
тоқтатады. «Менің ұлыма сен керексің, ол да �шпенділіктің қамытын 
киіп, азабын тартуда» дейді шешей. Мун Донг-унның ендігі амал-
әрекеті мен әрі қарайғы �мірін 2 сезоннан к�ретін боламыз. Бүгінге 
дейін дыбысталып үлгерген жаңа маусым келер жылы к�рсетіледі деп 
күтілуде. 

 NooNah

Былтыр Netflix плат фор-
масында тұсауы кесілген туынды 
үздік ондыққа енді, әлемнің 
18 тілінде дубляждалды және 
32 тілге аударылып, субтитрмен 
ұсынылды. 16 сериядан тұратын 
алғашқы сезонын дорамалардың 
шоқ жұлдызы дерсің. ТМД 
к"рермендері үшін орысша қол-
жетімді болған сериал жергілікті 
жұртқа да ұнаған сыңайлы және 
оған бірнеше себеп бар.

Адамзатқа тән �шпенділік. 
Оңтүстік Кореяның кинема то-
графистері адам баласының ақ 
ниеті мен қара пиғылының 
арпа лысын суреттеуде асқан 
ше бер. Кейіпкердің екі иығын-
дағы періштенің әрқайсының 
қылқаламына себеп болатын 
мінез-құлық, әдет-әрекеттерді 
бейнелеудің балансын «әдемі» 
сақтайды. Бұрынғы к"ркем мі-
незді, асқан батыр һәм дана бас 
кейіпкер мен оның құбыжық 
қарсыласы туралы сценарийлер 
кемде-кем. The Glory сериалы-
ның бас кейіпкерінің "мірлік 
мақсаты – "зіне қиянат қылған-
дардан кек алу. Мун Донг-ун 
есімді орта жастағы әйел бұл 
миссияға к"п жыл дайындалған 
және ештеңеден тайынбақ 
емес – адам баласына тән қам-
қор лық, жылылық, мейірім, 
махаббат сынды сезімдерден ада 
һәм оған әдейілеп ерік те бер-
мейді. О баста ішкі сезімі әбден 
"шпенділікке толған бейбақтың 
адам ретінде саналы "мірі "ліп 
тынған. �лместің бейшара күнін 
кешкен әйелдің кек алу жоспары 
«керемет», бүге-шүгесіне дейін 
ойлас тырылған. Фильм бары-
сында Мун Донг-унның к"рген 
қор лығы ешуақыт ұмытыл май-
тын қорқыныш естеліктер ра-
кур сынан ұсы нылып оты рады. 
Мұн дай фрагменттер қан ша 
жерден аяусыз к"рінсе де, кейіп-
кердің кек алу мотивін ақ тап 
алып, керісінше, к"рер меннің 
мейлінше қатаң жаза лауға «ын-
тасын» оятады. Дорамының 
«бол  мысы» баяу, ешқандай 
экшн, атыс-шабыс, қант"гіс 
жоқ, к"біне к"п адам психи-
касының қалауын қанағат-
тандыруға бағыт талғандай. 
�мірінде тиіттей болсын қиянат 
һәм қорлық к"рген адамның кек 
алуға деген ынтасы болатыны 
ұғынықты-ақ. Сол фокустан 
алғанда фильм кейіпкерімен 
тағдырлас (бұған баршамыз 
кіреміз, бәлкім) к"рерменнің 
Мун Донг-унның аяусыз бас-
тамасына еріксіз қолдау к"р-
сеткісі келетін «ниеті» мен с"йте 
тұра, түрлі наным-сенім мен 
пәлсапа жетегіне ілесіп, жақсы-
лықтан үміт етіп, бәлки қан-
дықол болудың жауап керші-
лігінен қорқып «шіркін-ай, 

кешіре алса ғой» дейтін арманы, 
бұл арадағы психологиялық 
арпалыс тәнті етпей қоймайды. 

*леуметтік проблема. Коме-
дияның "зіне әлеуметтік ас-
тарын беретін кореялық кино-
герлер бұл фильмде елдегі, 
тіп  тен әлемдегі аса "зекті мә -
селені к"терген – мектептегі 
бул  линг. Мун Донг-ун – орта 
сынып оқушысы, әкесі жоқ, 
шешесі «аты бар, заты жоқ», 
ішімдікке, ақшаға құмар, отбасы 
құндылықтарынан ада әйел. 
Кедей-кепшіктің балаларына 
қиянат жасайтын баяғы бай-
оғландардың балаларына еш-
кім нен тоқтау болмаған соң, 
олар ойына келгенін істеп, 
қорлық к"рсетудің адам сана-
сына кіріп-шықпайтын жан 
түршігерлік айла-тәсілін ойлап 
тапқан. Буллингке шыдамай 
бірінен соң бірі суицид жасап 
жатқан жеткіншіктердің тағды-
рына алаңдайтын ешкім жоқ: 
ата-анадан да, мектеп басшы-
лығынан да, құзыретті мекеме-
лерден де қайран жоқ. Дорамада 
күні бүгінге дейін "зектілігін 
жоғалтпаған проблеманың к"п 
түйткілі к"терілді, к"рерменнің 
қызу талқысын туғызған бір 
себебі – осы.

Махаббат. Иә, иә! Махаб-
батты ұлықтауда кәрістер еш-
кімге жол бермейді. Дорама десе 
тәтті сезім, ыстық ықылас, ма-
хаббат үшін күрес һәм соның 
жо лындағы құрбандықты еске 
алатынымыз да сондықтан. 
6леу  меттік проблема к"теріп, 
"шпенділік сезімін сценарийге 
арқау еткен фильмде тәтті се-
зімге қайдан орын болсын дей-
тін шығарсыз?... Орын бар, 
"йткені «махаббатсыз дүние 
бос», адамның болмысы сондай. 
Бұл ұлық ұғымды насихаттауда 
кореялық кинематографтар "те 
шебер. Дорамада барлық жылы 
сезімнен ада болған Мун Донг-
унға жас пластикалық хирург 
Джу Йочонды жұптайды. �ш-
пенділік сезімі бұл кейіпкерге де 
бейтаныс емес. Хирург әкесі 
"мірге "кпелі, ақыл-есі дұрыс 
емес азаматқа ота жасау кезінде 
соның қолынан қаза табады. 
Джу Йочон түрмеге тоғытылған 
қылмыскерден кек алғысы келе-
ді. Бәлки осы себептен Мун 
Донг-унмен бейсана деңгейінде 
ұғысатындай. Фильмде к"кірегі 
ашу-ызаға толы екеудің сезімі 
баршаға қалыптан тыс сипат-
талады, тіпті, бір к"ргенде, бә-
ріне түсініксіз һәм түсінікті 
романтика бар – Джу Йочонның 
«Тек қалай "ш алғың келетінін 
айтшы, сен үшін мен кек алуға 
дайынмын» дейтіні жүректі 
елжіретпей қоймайды. 
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асыр ғым келетін жоба ларым бар. 
Тіпті кезінде Мәдениет және спорт 
министрі болған Асхат Ораловқа 
да хат жазып к"рдім. Министр мән 
беріп те қараған жоқ. Содан қо-
ғамда "нер адамдарын тың дайтын 
ешкім жоқ екен ғой деген ойға 
келдім. Қазір бізде жастар туралы, 
балалар туралы кино жоқ. Осы 
мәселені қолға алып, балалар 
к"ретін әдемі туынды жасағым 
келген еді. Каратэ, футбол туралы 
балаларға контент түсі руге қолым 
байлаулы. 

ТАРИХИ КИНОҒА 
ТҮСКІМ КЕЛЕДІ

– Арманыңызда жүрген р�л 
бар ма? 

– 6рине, ондай р"л бар. 
Тарихи ки ноға  түскім 
келеді. Бірақ бұл арманым 
қазір орын  далмайтын 
сияқты. �йт ке   ні  "нер 
әркімнің қолында кетіп 
бара жатыр. Кімнің ақшасы 

бар – сол кино түсіреді. Осы 
м ә  с е л е  м е н і  қ а т т ы 

ойландырады. �нер әле мінде 
жүргендіктен жа ным аши ды. 
Жалпы әскер де, білім де – бар-
лық сала дұрыс бағытта дамыса 
екен деп тілеймін. 

– Сіз талғамы жоғары ак тер-
сіз. «Сер жан братан» сияқты 
YouTube ар нада ғы сериалдарға 
тү суіңізге не себеп болды? Жал-
пы р�л таң дай сыз ба? 

– Талғамы жоғары актер ме, 
т" мен актер ме – оны бағалап 
жат қан ешкім жоқ. Қазір квнщик 
те, блогер де, актер де – бәрі бір-
 дей. Сон дық тан заманға сай 
нәпақамды тауып жүре беремін 
деп шешкен  мін. Ұсыныс болса 
YouTube се риал       дарға да түсе 
беремін. �йт кені за  манның 
талабы сондай. Актердің талғамы 
ешкімге керек емес. Мен қазір 
«Қа зақ     фильмге түсемін» деп 
отырсам, Қазақфильмнің кино 
тү сі ргенін, ре монты біткенін 
күтіп бі раз жы лым ды жоғалтып 
аламын. Сондық тан таңдау 
жасамай, ұсын ған киноға түсе 
беретін болып шеш   кенмін. 
Кәсіби актер болған нан кейін біз 
ермексаз сияқтымыз. Кез келген 
р"лді ойнай алуымыз керек. 

– Адам ретіндегі �мірлік ұстаны-
мыңыз қандай? Бос уақытыңызда 
не  мен айна лысасыз? *н айтаты -
ныңыз ды, күреспен шұғылда   наты-
ныңызды білеміз. Ел біл мейтін 
қандай хоббиіңіз бар? 

– Қазір «Сіздің қандай адам 
екеніңіз маңызды емес. Қандай 
маман екеніңіз маңызды» деген с"з 
жиі айтылады. Бірақ мен бұл пі-
кірмен келіспеймін. Ең басты сы – 
адам болу. Бірақ адам болу да оңай 
емес. Бірінші, адам ретінде қалып-
тасып алу керек. Менің ұстанымым 
осындай. Бос уақы тымды бала-
ларыма арнаймын. Қолым қалт 
етіп босай қалса со лар  ға кітап оқы-
туға тырысамын. Ба лаларымды 
жақ сы азамат ретін де тәрбие  леуге 
ұмты ламын. Фут бол, тур никке 
тартылу, жүгі ру, жүзу, волейбол 
сияқты спорттың барлық түрін "те 
қатты жақсы к"ре мін. Бұл – бала 
күнімнен қалыптасқан әдет. 6лі 
күнге дейін спортпен шұғыл дана-
мын. Хоб биімнің бірі – сурет салу. 

– *ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан К�ктем ҚАРҚЫН
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Б�гінде тарихы �асыр�а жуы�та�ан Алматыда�ы �абит 
М�сірепов атында�ы театр талай буынды тәрбиелеп, небір 

талант иелеріні� !нерін халы��а паш етіп келеді. Ынтыма�ы 
айрандай %йы�ан %жымда а�а буыннан бастап �азіргі жас 

буын�а дейін �ызмет етеді. Оларды� ішінде, әсіресе 
!міріні� 50 жылын театр сахнасына арна�ан 

(аза�станны� е�бек сі�ірген әртісі Г�лжамал 
(аза�баеваны� театрда�ы орны б!лек.

Г�лжамал (АЗА(БАЕВА, 
(аза�станны� е�бек 
сі�ірген әртісі:

¤НЕР¤НЕР
ҮЛКЕН СИНТЕЗДІ

апттаа

Б�гінде тарихы �асыр�
М�сірепов атында�ы театр т

талант иелеріні� !нерін халы
айрандай %йы�ан %жымда

буын�а дейін �ызмет 
!міріні� 50 ж

(аза�станны�
(аза�ба

Г�лж
(аза
сі�ір

– Бүгінде Ғ. Мүсірепов театрының сах-
на сында Бәйділда Қалтаев, �мина �мір-
за қова, Сәлима Саттарова, Мұхтар Бақты-
гереев сынды театр корифейлерінің ізі 
қал  ған. Сол саңлақтар сомдаған р%лді 
абы рой мен жалғастырып келе жатқан %нер 
ие лерінің бірі %зіңізсіз. Сұхбатымызды 
қазіргі шығармашылық тынысыңыздан 
бастасақ. 

– Мен келгелі бұл театрда т�рт буын 
ауысты. Алдыңғы буынғы ағалар, кейінгі 
буын ғы інілер болды. Біз сол буынмен 
жұ мыс істедік. Қазір біздің де қатарымыз 
си реп қалды. Бірге істеген әріптестерімнің 
біра зы басқа театрларға ауысып кетті, 
кей бірі �мірден �тті. "рине, сахнада бірге 
�нер к�рсеткен серіктестерімізден айы-
рылу �те қиын. Құдайға шүкір, арты мыз-
дан үлкен буын келе жатыр. Жастар мен 
балаларға арналған театр болғандықтан, 
ег де жастағы адамдарға р�л шектеулі. 
Мы салы, репертуарларда үлкен адамдар-
дың р�лі аз кездеседі. Бірақ режиссерлер 
біз үшін р�л арнап қоятын кездер болады. 
Р�лден кенде емеспіз. Қазір театрымызда 
Сайын Мұратбековтің «Жусан иісі» атты 
қойылымы бар. Қойылым балалық шағы 
со ғыс кезеңіне тура келген тылдағы ба ла-
лардың жағдайы, әйелдердің тартқан 
тау қыметі жайында. Мен басты кейіп кер-
дің әжесін ойнаймын. Кезінде анамның 
жал ғыз бауыры соғысқа 16 жасында сұра-
нып кеткен екен. Комсомолға да жасын 
ұл ғайтып �ткен. /зі сурет салатын та лант-
ты жан болды. Сол кісі майданға кетіп, 
бір ақ қайта оралмады. Нағашы әжеміз 
со ғыс жайлы кино к�рсе: «Қазір менің 
"кім байым шығып қалады», – деп теле-
ди дардың алдында отыратын. Сонда біз: 
«Апа, ол кино ғой. Киноның ішінде ба-
лаңыз жоқ», – дейміз. Бірақ сенбейтін. 
/мі рінің соңына дейін баласын күтіп �тті. 
Сондықтан мен «Жусан иісі» қойы лы-
мын дағы р�лімді нағашыма арнап ой най-
мын. Театр деген үлкен синтезді �нер ғой. 
Тіліміз, салт-дәстүріміз театрда сақталады. 
Оқу деген бір б�лек, ал актер арқылы сол 
дү ниені сахнада к�рсеңіз, әсері тіптен 
б�лек. 

– �нерге қызығушылығыңыздың 
оянуы на кезінде атаңыздың оқытқан жыр-
лары әсер еткен екен...

– Ата-әжем қарапайым, шаруаның 
адам дары еді. Атам �те еңбекқор адам 
бол ды. Тоқсаннан асқанша малын қарап, 
тіп ті самаурынға ағаш жарып беріп оты-
ратын. Сонда «ішкен тамағыңды ақтап 
ішу керек» деп айтып отырушы еді.  Ол 
кез де с�здің мәніне бара бермейтін ша-
ғымыз ғой. Уақыт �те келе ұғындық. К�-
кірегі ояу, к�зі ашық адам болды. Біз әлі 
хат танымай тұрғанда жырларды әкеміз, 
әкем нің інілері оқитын. Одан кейін біз 
оқыдық. Бізден кейін сіңлілеріміз оқыды. 
Соның бәрін атам жатқа білсе де, бізге 
оқытатын. Жырды оқығанда Құртқаны, 
«Қозы К�рпеш – Баян Сұлудағы» Баянды 
к�з алдыма елестетіп отыратынмын. Осы-
ның бәрі титтей жүрегіме әсер етіп, �нерге 
ға шық болған шығармын. Мен �нер жо-
лын оқу бітіргеннен кейін Шымкент 
теа т рында бастағанмын. Шымкентте сегіз 
жыл дай жұмыс істеп, сосын �нердің қай-
наған ортасы – Мүсірепов театрына кел-
дім. Осы үшін �зімді бақытты санаймын.  

– Білуімізше, сол кезеңде театрлардың 
репертуарында бірдей қойылымдар болса, 
әртістер тәжірибе алмасу үшін р%лді бір-
бірі  мен алмасып ойнайтын үрдіс қалып тас-
қан деседе…

– Қазір бұл үрдіс театрларда анда-сан-
да бой к�рсетіп қалады. Мен Шымкентте 
жұ мыс істеп жүрген кезде КСРО Халық 
әр тісі, Ақтоқты р�лін тұңғыш сомдаған 
акт риса – Шолпан Жандарбекова есімді 
кі сі болатын. Ол оттай жанып тұрған опе-
ра әншісі Құрманбек Жандарбековтің 
жа ры, оңтүстіктің келіні еді. Алғашқы 
опе ра театрын ашқан қарлығаштар ғой. 
Шым кент халқы Шолпан апайды біздің 
келініміз, жеңгеміз деп құрметтейтін. 
Сон да ол �зі қалаған уақытта келіп, қойы-
лымдар қоятын. Бір кездері Шолпан апай 
Шымкент театрына келгенде «Қобылан-
ды» қойылымының дайындығы �тіп жат-
ты. Ал мен Құртқаның р�лін ойнамақшы 
бол дым. Бұл театрдағы екінші р�лім еді. 
Ал ғашқысы –  Башқұрт драматургі Мус-

тай Каримнің «Ай толған түн» қойы лы-
мын дағы Зүбәржаттың р�лі. «Қобыланды» 
жаңадан қойылып жатқан қойылым 
болғандықтан, Шолпан апай дайындықты 
к�ру ге келді. Сонда ол: «Мен Құртқаны 
ой намай-ақ қояйын. Жас актриса Гүлжа-
малдың жолын кескендей болмайын. 
Премьерада �зі ойнасын. Мен костюмімді 
сый лаймын», – деп маған Құртқаның 
р� лінде ойнайтын костюмін тарту етті. 
Бұл сәтті �мір бақи ұмытпаймын. Үнемі 
ай тып жүремін. Шолпан апайдың дана-
лы ғына, �зінен кішіге деген құрметіне 
риза болдым. Енді ол екінің бірінің қолы-
нан келе бермейтін дүние ғой. 

– Сенім артып, р%лін сізге табыстаудың 
да %зіндік себебі бар шығар?

– Академия жанынан құрылған екі 
жыл дық студияны бітірген кезіміз. Біздің 
алдымызда "нуар Молдабеков, Роза 
"шір бекова, Салиха Қожақовалар бітір-
ген. Арадан он жыл �ткеннен кейін қайта 
ашылған студия еді. Актерлер  жетіспейді. 
Сол кездері 30-40 актер бар шығар, ал 
қа зір �те к�п. Жыл сайын қаншама сту-
дент актерлік мамандықты бітіреді. Олар-
дың барлығын театрдың қабылдауға 
мүм  кіндігі жоқ. Біз сонда күнделікті �те-
тін к�пшілік сахнасына қатысатынбыз. 
Күндіз оқимыз, кешкісін қойылымға 
қа    тысамыз. Осы екі жылда Серке Қо жам-
құлов, Сәбира Майқанова, Хадиша Б�-
кеева, Нұрмұхан Жант�рин, Ыдырыс 
Но ғайбаев, Шолпан Жандарбековамен 
бір ге сахнада жүріп, сол кісілердің ойы-
нын к�рдік. Дауысын естіп, құлағымызға 
сіңіріп �стік. Оқуымды бітірген сәтте 
Шол пан апай маған: «Осында қал, Ақтоқ-
тыны ойнайсың», – деп айтқаны есімде. 
Мүмкін, студент кезімде к�зіне түсіп, 
к�ңілінде қалдым ба екен... 

– Республикалық деңгейдегі театр та-
бал дырығын аттауыңызға Маман Байсер-
ке нов, Сәкен Жүнісовтердің әсері тиген 
к%рі неді…

– Мүсірепов театрының табал дыры-
ғын аттауыма отбасылық жағдай себеп 
бол ды. Алматыға, �нердің нағыз ортасына 
кет кім келді. Мүсірепов театрының ар-
тын дағы субұрқақтан үш күн бойы ай на-
лып, театр табалдырығын аттауға батылым 
жет п ей жүрді. Мұнда ке ремет адамдар 

ша ғым айтпайтынын, себебі театрдың 
рұқ саты бойынша отбасылық жағдаймен 
келіп отырғанымды айттым. Мүсірепов 
теат рына осылай орналасқан жайым бар.

– Театр сахнасының талай саңлақ тары-
мен сахналас болдыңыз. Есіміңіз сол кісі-
лер дің есімімен қатар жүрді. �сіресе, �ми-
на �мірзақовамен талай сапарлас бол ға-
ныңыздан хабардармыз. Театрсүйер 
қауым ның жадында сақталған бұл кісілер 
жай лы к%пшілік біле бермейтін қандай ес-
теліктермен б%лісер едіңіз?

басында қандай қиындық болса да жасы-
майтын, кеудесін тік к�теріп жүретін адам 
еді. "мина ападан үйренер қасиет �те к�п.

– Сұхбатыңыздың бірінде Күләш 
Қажығалиева, Лидия Кәден сынды әріп-
тестеріңіздің қазіргі заман тілімен айтқанда, 
«комфорт» серіктес екенін тілге тиек етіп-
сіз. Ал қазіргі жаңа толқыннан кімдерді атап 
%тер едіңіз? 

– Арада қаншама жыл �ткен соң «Кү-
шік күйеудегі» "мина апамның р�лін мен 
ой надым. Біртуар талант иесі, режиссер 
мар құм Жанат Хаджиев сол қойылымды 
қай тадан қойды. Сонау 70-жылдарда қой-
ған екен. Кейін 90-жылдары қайта сахнаға 
алып келді. «Күшік күйеу» қойылымында 
менің қызымның р�лін Жанар Мақашева 
ойнады. Жанарды жаныма жайлы болған 

серіктес, талантты актриса деп айтар едім. 
Қазір таланттылардың шоғыры ізімізді 
жалғап келе жатыр. 

– Баян, Құртқа, Ақтоқты, �сел, Бопай 
хан ша, Шолпан, Офелия, Алуа… Түрлі 
тағ дыр иелерінің бейнесін сомдадыңыз. 
Жаныңызға жақын р%л қайсысы?

– Қазіргі жұмыс орным балалар мен 
жас тарға арналған театр болғандықтан, 
біз ге арналған р�лдің шектеулі екенін ай-
тып едім ғой. Мысалы, бұл театрда «Қо бы-
ланды» қойылмайды. Құртқаны, Ақ тоқ -

– Р%ліңіз тағдырыңызға қаншалықты 
әсер етті? «Заманақыр» қойылымындағы 
Салиханы сомдаймын деп шашыңыз ағарып 
кеткен екен…

– «Заманақыр» Олжас Сүлейменов 
пен Баққожа Мұқаев бірігіп  жазған Се-
мей полигоны жайлы қойылым бола тын. 
Зама нақыр десе заманақыр... Халықтың 
ба сына түскен нәубет, 40 жыл бойы жер 
астында, үстінде жарылған бомба. "лі 
күнге дейін халқымыз Семей полиго ны-
ның зардабын тартып келе жатыр. Басты 
кейіпкердегі әйелдің күйеуі соғысқа ке-
теді. /кінішке қарай, күйеуі соғысқа ат-
тан ғаннан кейін хабарсыз кетті. Сол за-
матта әскери адамдар к�лікпен бүкіл 
ауыл ға келіп жарылыс болатынын, тезірек 
к�шу керек екенін ескертеді. Ал әйел 
к�ш пейтінін, жолдасы келсе �зін таппай 
қала тынын, шаңырағын құлатпай осында 
қалу керек екенін айтады. Бір қызы, бір 
ұлы болды. Қызы тұрмысқа шығады. 
"ске рилердің елге келіп ескерту жасауы 
тура қызының тойы күні болады. Қызы 
жеті бала табады, бірақ жетеуін де жер 
қойнына береді. Жетінші баласы атом 
бомбасының кесірінен аяқ-қолы жоқ 
томар болып туады. /мірде томар бала бар 
деп талай газетке де шықты ғой. Жетінші 
баласы туғанда мұндай тауқыметті к�рген 
күйеу баласы асылып �леді. Қызы жын-
данып кетеді. Кіші баласы жарылған 
бом баға қараймын деп к�зінен айырылып, 
соқыр болып қалады. Осыншама траге-
дияны басынан кешірген кемпір ең 
соңын да тас мүсінге айналады. Дәл осы 
қойы лымға дайындалған кездері шыны-
мен де шашыма ақ түсті. Р�ліңді �тірік 
жасай алмайсың ғой. Оны күнделікті ба-
сыңнан �ткересің. Жылайсың, жүрегіңнен 
�ткізесің. Соның барлығы жаныңа әсер 
етпей қоймайды. 

– Ақсу-Жабағылы қорығында түсірі-
лімде болған кездеріңізде Бикен апа сізге 
ақыл-кеңесін айтқан к%рінеді. Тіпті, кеңесін 
жүзеге асыру үшін қалың дәптер сатып 
алып сыз. Сол кеңес қазір жүзеге асты ма? 
Ке ле шекте ғұмырыңыздан сыр шертетін 
күн делігіңізді оқуымыз мүмкін бе?

– Бикен апа екеуміз жиырма күн бойы 
бір түсірілім алаңында болдық. Екеуміз 
әң гімелесіп, сырласатынбыз. Бикен апа 
де ген бір ғұлама адам. Ол кісі – драматург 
Шахмет Құсайыновтың жұбайы. Бикен 
апа: «Мен қазір �кінемін. Сен менің қате-
лігімді қайталама. Жолдасым күнде лік 
түртіп жүр дейтін. Сонда мен бір үйге бір 
жазу шы жетеді ғой деп елемеуші едім. 
Гүлжамал, сенің с�з саптауыңа қарап қо-
лыңа қалам алып, жазуың тиіс деп ой лай-
мын. Күнделік жазсаңшы. Кітап бастап 
кет демеймін. Саған әсер еткен күнделікті 
оқиғаларды қағазға түртіп отыр. Кейін ол 
са ған үлкен к�мекші болады», – деп ай-
тып еді. Сол бір керемет әсермен ертесі не 
барып дәптер сатып алғам. Бірақ ештеңе 
жазбағандықтан, сол күйі қалды. Бірақ 
�зіммен бірге сахнада серіктес болған 
әріп тестерім жайлы жазғандарым сақ-
таулы. Мен 70 жасқа толғанда кішкентай 
кітап шыққан. "ріптестерім жайлы жаз-
ған естеліктер сол кітапқа енген. Сонау 
жылдары Сейітхан Есенқұлов есімді актер 
�ткен. Ағамыз 50-ге толғанда сол кісі 
жайын да жазбақ болған екенмін. Жасы 
60-қа келгенде жазған дүниемді қайта 
жал ғап, әріптес аға-әпкелерімізден Сейіт-
хан аға жайында сұхбат алған екенмін. 
Жақында ғана қағаздарымды ақтарып 
оты рып сол естеліктерді тауып алдым. 
Бір ақ олар, �кінішке қарай, жарыққа 
шық пай қалды. Бүгінде театрымыздың 80 
жыл дық мерекесі келе жатыр. Мереке 
қар саңына орай кітап шығару қолға алы-
нады дейді. Сол бір кітапқа к�пке ұсы-
ныл май қалған дүниелерімді қоссам ба 
екен деген арманым бар. 

– Театр сахнасы актерден қандай қа-
сиет терді талап етеді?

– Актер барлық жақсы қасиетті бойы-
на жинаған адам болуы керек шығар деп 
ойлаймын. Сонда ғана сахнадан халыққа 
с�з айтуға құқығың болады. 

– �нерден б%лек бала тәрбиесіне қа тар 
к%ңіл б%летін жансыз. Қоғамда қа лып-
тасқан жағдайға, бала тәрбиесіне, ұр пақ 
құндылықтарына к%зқарасыңыз қан дай? 

– Заман деген соншалықты тез �зге-
ріп, бетбұрыс жасап жатыр ғой. Уақыт 
зы мырап барады. Қазіргі жастар жайлы 
пә лен деп айта алмаймын. Бүгін осындай 
бол са, ертең басқаша. Қазақ деген ұлы 
ха лықтың қадір-қасиетін, тілін, дінін, 
ділін бағалайтын ұрпақ �ссе екен деп ар-
мандаймын. Қазір толып жатқан ағымдар 
жастарымызды шырмауына орап кетіп 
жатыр. Қазіргі қоғамның жастары – ба-
ғынудан тайып, уысымыздан шығып кет-
кендей әсер етеді. 

– Немерелеріңіз театрға жиі бара ма?
– Менің ең үлкен сыншым – үлкен 

не мерем. Театрды жақсы к�реді. "рбір 
р� лімді тамашалап, қателік болса ескерту 
ай тады. Немерем Айша «Құлагер» қойы-
лы мын 19 рет к�рген. Екі актерлік құрам-
ның ойнағанын к�ріп, соңында бір-бірі-
мен салыстырады. Сырт к�збен қарағанда 
немеремнің айтатын сын пікірі орынды 
деп есептеймін.

– Қазіргі театр %нерінің жай-күйіне қа-
лай баға бересіз? 80 жылға жуық уақыт 
ішін де неге қол жеткізді, нені жоғалтты?

– Ғ.Мүсірепов театры – рес пуб лика 
бойынша алдыңғы қатардағы �нер 
ордасы. Біз қазір дүниежүзін мойындат-
тық. Енді �нердің мақсаты да мойындату 
емес пе?! "лем қазақ �нерін мойындап 
жатса, одан артық не керек?! Ал нені жо-
ғалт тық деген сұрағыңызға келер болсам, 
ең бірінші, �зімізге қымбат адамдарды 
жо ғалттық қой. Сахналас болған талай 
та лант иелерінен айырылдық. Артымызда 
жас тығымыз, жақсы күндеріміз қалды. 
Жоғалтқан дүниеміз осы шығар, бәлкім...

– Сұхбатыңызға рақмет! Ғұмырлы 
болыңыз!

Сұхбаттасқан
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

– "мина апаммен «Күшік күйеу» 
қойы лымын қою үшін еліміздің біраз �ңі-
рін араладық. Бұл қойылым он жылдай 
сах надан түскен жоқ. Сонда "мина апа-
мен серіктес болдық. Қай жерге бара 
қал сақ та, еңбектеген баладан еңкейген 
кә ріге дейін таниды. «Тайлақтың шешесі 
ке ліпті», – дейтін. Қонақ үйлер жоқ бол-
ған  дықтан, үйлерге түсіріп құрмет жасай-
тын. Мен "мина апаның қасында болдым. 
Сол әртістер түскен үйге ауылдың бәрі 
"мина апаны тірідей к�реміз деп келуші 
еді.  Халықтың �нерге, "мина апаға деген 
құр метіне куә болдым. Қойылымнан 
кейін конверт ұсынатын дәстүр болатын. 
Қа зір шапан жауып жатады ғой. Қойы-
лым ды аяқтаған соң автобусқа отырғанда 
"мина апа келіп «Мә, саған» деп бәрімізге 
ақшасын б�ліп беретін еді. Біз болсақ мәз 
болып қаламыз. К�ңілі кең, жайдары, 

тыны, Баянды Шымкент театрында ой  на-
дым. Баяғыда к�з алдымнан �тетін эпос -
тағы бейнелерді сахнаға шығардым. Сон-
дықтан �зімді арманы орындалған акт риса 
деп ойлаймын. Р�лімнің барлығы дер  лік 
жаныма жақын болды. "рбір р�лің – ішің-
нен шыққан баладай. Барлығын жүре-
гіңнен, әрбір тынысын, тағдырын, кезең-
де рін басыңнан �ткізіп сахнаға алып ке-
ле сің. Жайдан-жай автордың жазып 
бер ген с�зін айтып шыға салу – қате. 
Р�л дің артында күлкісіз күндер мен ұйқы-
сыз түндер жатыр. Сондықтан әрбір р�лім 
мен үшін қымбат. 

– Ал сіздің есіміңізді естігенде халық 
елең етіп еске алатын р%ліңіз қандай?

– Мұхтар "уезовтің «Алуасы» деп ой-
лай мын. «Алуа» қойылымы жарыққа 
шық  қан кезеңде халық қыздарына Алуа 
есі мін қойып жатты. /йткені бұл қойы-
лым театрымызды белеске шығарды. 
Үлкен ғұлама актеріміз, педагог, режиссер 
Райымбек Сейтметов 30 жыл бойы сахна-
лан бай, шаң басып жатқан қойылымды 
сахнаға қайта алып келді. Қазақстанның 
аяқтан тұру кезеңдері, сұрапыл соғыс уа-
қы ты қойылымда қадау-қадау баяндалады. 
Болыстың есігінде күң болып жүрген 13 
жа сар қыз Азия, Африка елдерінің конг-
ре сінде қазақтың атынан с�з с�йлейді. 
Осы оқиғалардың бәрін екі сағаттың іші-
не сыйдырған. Ол бір �зі кино секілді 
қойы лым еді. Сондай-ақ «Алуа» қойылы-
мы резонанс тудырған қойылым ретінде 
есте қалды. Қойылымның арқасында 
қою шы-режиссеріміз Райымбек ағай, 
Мұх тар Бақтыгереев, Мәкіл Құланбаев 
жә не мен  Мемлекеттік сыйлықты иелен-
дік. 

жұ мыс істейді, мен олар ға лайық емес 
сияқ  тымын деген ой бо латын. Туыс қа ны-
мыз дың үйіне барғанда жеңе шем бас тық-
қа кіргенім жайында сұрайтын. «Бүгін 
бас тық жоқ екен», – деп қоям. Бастықтың 
ал дына кіре алмадым деп айтпаймын. 
Маман Байсеркенов бұл кез де Мәскеуде, 
жоғары режиссураны тә мамдап келген. 
Шым кентке келіп Сә кен Жүнісовтің грек 
ақы ны, композитор Ми кис Теодоракис 
жай лы жазған «Қа пас тағылар» атты қойы-
лы мын қойған. Мен адвокат қыздың р�-
лін сомдадым. Алма тыға келгенде к�ріп 
тұ рып, аман-саулық сұраспай кетуге ұял-
дым. Ертесі күні осы театрға келдім. Ба-
сын да театр директоры облыстық театрдан 
әртіс алмайтынын айт ты. /йткені облыс-
тан 2-3 әртіс алған соң олардың р�лдері 
тоқ тап қалған екен. Министрліктен с�гіс 
ал ған кезеңі ғой. Ал мен артымнан ешкім 
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Наурызбек САРША

К�П САТЫЛҒАН 
БЕСТСЕЛЛЕР

АҚШ-тың Мичиган штатында Mack-
inac Center for Public Policy орталығы бар. 
Бұл орталық осы штатта �мір сүретін ха-
лық тың �мір сапасы мәселелерімен (эко-
номика, салық, бюджет, білім беру, ме ди-
ци налық сақтандыру, еңбекпен қамту) 
ай налысады. Олар түрлі әлеуметтік мә се-
леге қатысты қоғамдық пікірді зерттеп, 
ха лық арасында сауалнама жүргізіп, �з-
дері орынды, пайдалы деп санайтын тың 
идея ларды бұқараға насихаттайды. Осын-
дай ғылыми маңызы бойынша бұрын 
еш      қашан еленбеген америкалық қара-
пайым орталықтардың бірінде электр 
ин женері әрі заңгер Джозеф Овертон 
ба   қандай 13 жыл жұмыс істеген. Ол жо-
ғары да аталған теорияны 1990 жыл дар дың 
ортасында ойлап тапқан. Оның осы 
орталықтың вице-президентіне дейін 
к�терілгенін атап �ткен ж�н. Ал 2003 жы-
лы ол әуе апатына түсіп қайтыс болған соң 
оның теориясы туралы айтылып, кеңі рек 
тарай бастайды. 2010 жылы Mackinac 
орталығының президенті Джозеф Г.Леман 
жазушы және саясаткер Гленн Бекпен 

Йорк Таймс бестселлер тізімінде жоғары 
рейтингке к�терілген. Роман Amazon-да 
да к�п сатылған кітаптардың қатарына 
ене ді. Бірақ оқырмандардың к�пшілігі 
к�р кем әдебиетті таза шындық деп қа-
был дайды және сипатталғанның бәрі 
шын ымен болып жатыр немесе болады 
деп шешті. Ал �з кезегінде жазушы мұны 
ғы лыми негізде жазылған фантастикалық 
ең бек деп бағалаған болатын. Осылайша, 
жазушы еңбегінен соң аталған теория 
�зінің әлеуметтану саласында танымалдық 
кезеңіне жол ашты.

БҰЛ ҚАНДАЙ «ТЕРЕЗЕ»?

Овертон терезесі – бұл белгілі бір 
идеялардың қоғамдық пікірден 

бұ рын қалай заңдастырылатындығын 
және осыдан азаматтар тобы сол идеяларға 
қа лай бейімделетінін түсіндіруге к� мек-
те седі. Мәселен, ХХ ғасырдың бас кезінде 
Америка билігі қоғамның азғындауына 
қарсы күрес жүргізіп, 1914 жылы билік 
әйел дердің жағажайда жалаңаштануына 
тыйым салды. Жаңа заңның орындалуын 

Иә, «Овертон терезесі» қоғамдағы 
идеялардың уақыт �те келе қалай 

�згеретінін және саясатқа қалай әсер ете-
ті нін түсінуге арналған үлгі болып та бы-
ла ды. «Терезеде» алты фаза бар: ақылға 
қо    нымсыз, Радикал, Ықтимал, Ақылға 
қо нымды, К�пшілікке таныс және Саяси 
маңызды.

Алғашқысы – «Ақылға қонымсыз» 
кезең, бұл кезеңде жоқ жерден бірден 
к� терілген тақырыпты халық қабылдай 
ал май, қоғамда резонанс туады. Екінші 
«Ра дикалды» кезеңде қасақана халықтың 
аш уына тию, солайша мәселеге к�ңіл 
ау дар тып, талқылату басты мақсат 
болады. Жаға ұстатарлық дүниелер 
туралы ақ па рат ты бұқараға күшпен 
тықпалау бас та лады, тіпті ғылыми 
симпозиумдар мен д�ң гелек үстелдер де 
ұйымдастырылуы мүм кін. Бұған дейін де 
сол тектес оқи ға лар дың болғаны, тарихи 
дәлелдер кел тірі ле ді. «Түсінуге ұмтылу» 
кезеңінде қоғам бұл мәселеге бұрынғыдай 
тосырқап қара май тын болады, «түсініп 
к�руге болатын сияқты» дегендей екіұдай 
ой туады. «Ақыл ға қонымды» кезеңде 
жаңағы мә селе қалыпты дүние ретінде 
қабылдана бас тайды, ел алдында жүрген 
танымал адам дар жақтаушылар мен 
даттаушылар бо лып екіге жарылады. 
Келесі «Танымал ету» кезеңі �те қауіпті 
саналады. Бұл са тыда әлгі мәселе «сары» 
басылымдар мен рейтинг қуған ток-
шоулардың сүйікті тақы рыбына айналып 
шыға келеді, солай «Қоғамдағы қалыпты 
жағдай» кезеңі бас талады. Бұл кезде 
алғашында қарсылық тудыр ған нәрсені 
ешкім жатырқамайтын бо лады, соған 
қатысты заң да пайда бола ды, халық 
ішінде қарсы пікірлер айтылуы мүмкін, 
бірақ ешкім де кедергі бола ал майды.

ды. Олар қасақана халықтың ашуына 
тию ді, с�йтіп біржыныстылар мәселесіне 
к�ңіл аударып, талқылауын қалайды. Iз-
геше адамдар туралы ақпаратты бұқараға 
күш пен тықпалап, жұрт назарын аудара-
ды. Тіпті, ғылыми симпозиумдар ұйым-
дас   тырып жіберуі де мүмкін. Мәселен, 
«Рим императоры да ер балаларды ұнат-
қан, біржыныстылар адамзатпен бірге 
пай да болған» деген тәрізді дүниелер 
ай тылады. Мұны қарапайым адамдар 
емес, беделді ғалымдардың аузымен айт-
қызады. Діни аңыздарды да мысалға кел-
тіріп жіберуі мүмкін. Мәселен, Лұт қауы-
мы. Үшінші терезе – Түсінуге ұмтылу 
ке   зеңін де қоғам біржыныстылар мәсе ле-
сін қызу талқылауға к�шеді. Жұрт бұл 
мә  селеге бұрынғыдай тосырқап қара-
майды. Елең ете қалатын жаңалық емес. 
Қалыпты дүние. Біржыныстылар туралы 
мақалалар жазылып, олардың тағдыры 
кинода к�рініс тауып қалуы мүмкін. Ал 
оларды жақтау сәнге айналады. Т�ртінші 
те резе, яғни ақылға қонымды кезеңде 
«го мосексуализм – қалыпты дүние» деген 
пікір үстемдік құрады. Біржыныстыларға 
аяушылықпен қарап, олардың құқығын 
қорғайтын ынталы топ пайда болады. 
Kрине, дәстүрлі құндылықтарды бойына 
сіңірген, азғындыққа қарсы шығушылар 
да табылады. Осылайша, қос тараптың 
ара сында бітпейтін дау басталады. Ал қо-
ғам екі жақтың қайсын таңдарын білмей, 
бей тарап күйін сақтап қалады. Танымал 
ету кезеңінде азғындықты насихаттауды 
қол ға алған топ енді �з жақтарына та ны-
мал тұлғаларды тарта бастайды. Kсіресе, 
жас буын с�зін тыңдап, соңынан еретін 
ән шілер, әртістер мен спортшылардың 
бір жынысты екені белгілі болады. Олар 
қалың к�пшіліктің алдында «құпиясын» 
жариялайды. Бұл сары басылымдар мен 
рейтинг қуған ток-шоулардың сүйікті та-
қырыбына айналып шыға келеді. Ал тын-
шы терезеде біржыныстылар туралы ең-
бектеген баладан еңкейген қартқа дейін 
біле ді. Олар туралы мақала жазылып, 
ки но түсірілген. Бұрынғыдай жасырын-
бай, к�шеде қол ұстасып жүре береді. 
Бір ақ біржыныстыларға т�нген қауіп әлі 
сейілмеді. Жекелеген адамдар тарапынан 
қауіп т�ніп тұр. Мәселен, кейбір меке ме-
лер қызмет к�рсетуден бас тартуы мүмкін. 
Бұ зақылар оңашада ұрып-соғып, �мір ле-
ріне қауіп т�ндіріп жатады. Енді қайтпек 
керек? Олар саясатқа ұмтыла бастайды. 
Лауа зымды қызметке тұрып, біржы ныс-
ты лар мәселесі биік мінберде к� те ріледі, 
тіп ті арнайы заң да қабылдануы мүмкін. 
Міне, осылайша аталған алты сатыдан 
�т кен бұл мәселе �з деңгейіне жетіп, пісіп 
же тіледі. Kлеуматтанушылар дәл осылай 
каннибализмнің де қоғамға дендеп енуін 
аталған теориямен байланыстырады. 

Бұл енді кейбір әлеуметтанушылар 
пі кірі. Ал, шынында бастапқыда 

бұл теорияның каннибализмге, гомо сек-
суализмге ешқандай қатысы болмаған. 
«Овертон терезесі» тек «сайлаушыны қа-
лай торға түсіруге болады» деген сұрақтың 
бір нұсқасын ғана ұсынған еді. Бұқараға 
қан дай да бір идеяны сіңіру туралы ниеті 
де болмаған. Тек теорияның бастапқы 
тұ жырымдамасы ұзын құлақтан жетіп 
түр леніп, бүгінгі интернеттегі әрбір екін-
ші адам мысалға келтіретіндей түрде му-
та цияға ұшырап отыр.

БІЗДЕ ОНЫҢ 
ЭЛЕМЕНТТЕРІ БАР МА?

Біз бұл сұрақты белгілі саясаттанушы 
Ернұр Молдашевке қойған едік. 

Оның айтуынша, «овертон терезесі» 
объек тивті ғылым тұрғысынан қарағанда 
даулы мәселе. «Жалпы қоғамда қалыптас-
қан ұғым бойынша бұл теория адамдардың 
ұстанымдарын, идеалдарын, ой-к�з қара-
сын �згертуге бағытталған технология деп 
есеп теледі. Сонымен қатар сананы мани-
пуля циялап, қоғамды басқаруға к�мек-
тесе тін саяси құрал ретінде түсіндіріледі. 
Бірақ әу бастағы бұл теория бұл мақсатта 
пайда болмаған. Джозеф Овертон о баста 
�зінің зерттеулерінде бұл теорияны қо-
ғам дағы белгілі бір топтардың ұнамды яки 
ұнам сыз к�зқарастарын анықтау мақ са-
тында ұсынған болатын. Мәселен, бір 
об лысты алайық. Айталық, Ақмола об лы-

Технологиялы� прогресс 
пен �о�амны� �арыштап дамуы 

мә�гілік ��ндылы�тарды 
ы�ыстыруы м�мкін бе? Адамзат 

!ркениетке ��лаш сермеген 
сайын моральды� нормалар 

«сәннен» �ала ма? Кезінде 
атын естісе, !ре т�регелетін 

та�ырыптар, жа�ымсыз 
��былыстар б�гінде �алыпты 

жа�дай�а айналып бара жат�ан 
жо� па? Осы сауалдарды� 

жауабын іздеп, м�ндай 
��былыстарды �арапайым 

т�сіндіретін «Овертон терезесі» 
т�жырымдамасы жайлы с!з 

�оз�аса� дейміз. 

сы дейікші. Сол облыстың тұрғындарына 
қан  дай идеялар ұнайды, қандай к�з қа рас-
тар олар үшін мүлде жат деген сияқты 
сұрақтардың жауабын қалай анықтауға 
болатын сараптамалық құрал ғана. Мұн-
да ғы мақсат не? Бұл �з кезегінде саясат-
та ғы адамдар үшін қажет. Мәселен, Аме-
рика демократиялық мемлекет болған-
дық тан, ондағы сайлауға қатысушылар 
сай лаушылардың алдында �з имиджін 
қа лыптастыру үшін осындай сараптамаға 
жү гінеді. Сайлаушыларға ұнау үшін олар 
ұнат қан к�кейіндегі с�зді д�п басып 
айтуыңыз қажет, олар ұнатқан идеяны 
қол дауыңыз керек. Яғни, олардың бойын-
дағы құндылықтардың сіздің де бойыңыз-
да кездесетінін к�рсету арқылы олардың 
се німіне ие болу үшін қажет технология. 
Тео рияның бар мақсаты осы ғана. Джозеф 
Овертонның �зі дүниеден �ткеннен кейін 
теорияның мутацияланған нұсқасы кеңі-
рек тарады. Бұл тұрғыда жазушы-пуб ли-
цис тердің жазған кітаптарының да әсері 
мол болды. Яғни, олар халық санасын 
�з гертуге бағытталған манипуляциялық 
ме ханизм ретінде қарастырады. Негізінде, 
олай емес, теория жай ғана халықтың не-
гізгі ұстанымдарын зерттейтін модель 
ре тінде қарастырылған», – дейді ол. Жал-
пы, халық санасы манипуляциялық ме-
ха   низмдермен басқарылуға қаншалықты 
бейім деген сұрағымызға сарапшы �з 
ойын былай кестеледі: «Жалпы халық 
са на сы кез келген манипуляциялық меха-
низмдермен �згере салатын әлсіз емес. 
Бірақ біздің мемлекетіміз сынды дамушы 
мемлекеттерде теорияның мутацияланған 
нұсқасының элементтері кездесетінін 
жасыруға болмайды. Бірақ бұл ежелден 
бері тәжірибеде бар дүниелер еді. Мұның 
бар лығын әкеп, тек «овертон терезесіне» 
те ли салу ақылға қонымсыз. Дегенмен бұл 
сая си технология ретінде қолданылып 
ке ле жатқан құралдардың бірі. Біздің елі-
мізде кейбір заңдардың қабылдануында 
да осындай элементтерді байқауға болады. 
Бірақ бұл «овертон терезесі» нақты жұмыс 
істейді дегенді білдірмейді. Егер біз елі-
міз дегі халықтық идеяларға әлеуметтік 
са   раптама жүргізсек, халықтың ой-та-
нымы бұрынғыдан қатты �згеріп кет пеге-
нін байқаймыз. Яғни, жай ғана қарапайым 
саяси құралдармен басқара салатын халық 
ақымақ емес. Бірақ неге бізде к�рініс та-
ба ды деген сұраққа келсек, бұл элементтер 
к� біне демократияның жетіспеушілігі бар 
мемлекеттерде жиі кездеседі. Яғни, қан-
дай да бір заңның қабылдануына халық-
тың қатты ықпал ете алмауы осы бір к�-
рі ністерді тудырады», – дейді саясаттану-
шы Ернұр Молдашев. 

ХАЛЫҚТЫҢ КҮШІ – 
БІРЛІКТЕ

Иә, саясаттаушы айтқандай, ха-
лық тың санасы – баланың сана-

сы емес. Оған мысалдарды к�птеп келті-
ру ге болады. Мәселен, былтыр ки но-
театрларда «Базз Лайтер» мультфильмінің 
Қа зақстанда к�рсетілуіне халық қарсы 
шы ғып, әлеуметтік желілерде наразылы-
ғын білдірді. Желіде «Базз Лайтер» му льт-
фильміне тыйым салу талабымен пе тиция 
құ рылып, лезде 40 мыңға жуық адам қол 
қой ды. Себебі мультфильмде біржынысты 
қа рым-қатынасты насихаттайтын к�рі-
ністер болды. Халық қарсылығына сол 
кездегі Мәдениет министрі Дәурен Абаев 
жауап беріп, еліміздегі кинотеатрларда 
к�рсетілмейтінін ресми ашық мәлімдеген 
бо л атын. Яғни, халық талабы ескерілді. 
Бұ дан б�лек, қандай да бір заңның қа был-
дануына да халықтың ықпалы бол ғанын 
ай та кетуіміз керек. Енді осыған мысалдар 
кел тіріп к�релік. 2017 жылдың 7 қаң та-
рын да жол қозғалысы ережелерінің жаңа 
заң жобасындағы кейбір тұстары халық 
арасында дау тудырған еді Яғни, әрбір 
авток�лікте балаларға арналған авток рес-
ло болуы керек деген заңға халық қарсы 
шық ты. Жаңа жылдан кейін бағасы күрт 
қым баттап, жетіспеушілік тудырған бала-
ларға арналған автокреслоға қатысты да 
жұрттың шағымы к�бейді. Тиісінше, 
эфир  де бұл тақырыпқа арналған мате-
риал  дар саны да �сті. 12 жасқа дейінгі 
балалардың бәрін түгелдей қамту мүмкін 
емес, – деді жұртшылық. Нәтижесінде, 
бұ ған да мораторий қойылды. Ал 2019 
жыл дың 5 ақпан күні елордада болған 
жағ  дайға тоқталайық. Тілсіз жау бір отба-
сы ның бес бірдей баласының �мірін жал-
ма ды. Сол түні балақайлардың ата-анасы 
жұ мыста болған. Қоғам, әсте, к�пбалалы 
отбасылардың негізгі мәселелері жайлы 
ха бардар еді. Алайда бұл жағдай бәрін �з-
герт ті. БАҚ-тың барлығы тек осы қайғылы 
жағ дай туралы айтумен болды. Бұл тра ге-
дия бүкіл Қазақстанды дүр сілкіндірді. 
К�п балалы отбасылар �з мәселелері жай-
лы ашық айта бастады. Еліміздің түкпір-
түк пірінен к�пбалалы аналар жиналып, 
жәрдемақы к�лемін ұлғайтып, тұрғын үй 
беруді сұрады. Осылайша, Үкімет пен 
әкім діктер барлық отырысында к�п ба-
лалы отбасылардың мәселелерін тал қы-
лап, олардың мұң-мұқтажына құлақ асып, 
к� мек жолдарын қарастырды. К�п ұза май, 
2019 жылғы ақпан айының соңында сол 
кездегі Қаржы министрі Kлихан Смайы-
лов т�рт немесе одан да к�п баласы бар 
отбасы к�пбалалы болып саналатыны 
жайлы айтты. Нәтижесінде, берілетін атау-
лы әлеуметтік к�мек м�лшері де к�бей ді. 

P.S. 
Қазақ кез келген жамандықтың 

жаппай жайылып-таралмауына қатты 
мән беретін. Тіпті, қасқырдың 6зін 

«ит-құс» деп атаған. Ал азғындықты тіпті 
ауызға алмайтын болған. «Бәлекет 6зімен 

кетсін», «мал құлағы саңырау», – деп 
тыйып тастайтын. �йткені жаманды 

айта-айта етіміз 6ліп кетпесін, үйреншікті 
жаңалыққа айналмасын деп қауіптенетін. 

Ендеше барлық жамандық атаулы 
елімізден қашық болсын деп тілейміз!   

«ОВЕРТОН ТЕРЕЗЕСI»:

«Овертон 
терезесі» 

қоғамдағы идеялардың 
уақыт �те келе қалай 

�згеретінін және саясатқа 
қалай әсер ете ті нін түсінуге 

арналған үлгі болып та бы ла ды. 
«Терезеде» алты фаза бар: ақылға 

қо    нымсыз, Радикал, Ықтимал, 
Ақылға қо нымды, К�пшілікке 

таныс және Саяси 
маңызды.

кездесіп, оны осы тұжырымдамамен та-
ныс  тырады. Бек оның негіздерінен фан-
тас тикалық триллер «Овертон терезесі» 
кі табын жазып шығады. Белгілі қоғам 
қай раткері Бекболат Тілеуханның жур-
налист Нартай Аралбайға берген сұх ба-
тын да «Сен «Окно Овертонаны» оқыдың 
ба, оқымасаң сенімен қалай әңгімеле се-
мін?» дейтіні – осы кітап. Бұл кітап «сая-
сат керлер әлеуметтік нормаларға бейім-
де леді» деген негізгі тезисті �згертіп, 
«сая сат  керлер, керісінше, әлеуметтік 
к�з қарас тарын �з қажеттіліктеріне қарай 
�з гертеді» деген ойды меңзейді. Бектің 
кі табы 2010 шілдеде шыққан кезде Нью-

қа  дағалау мақсатында суға түсетін киім-
дер дің тізеден жоғары болмауын қада ға-
лайтын арнайы полиция қызметі құ ры-
лып, заң бұзғандар қатаң жазаланатын. 
Киім дері талапқа сай келмеген келін шек-
тер бірден тұтқындалып, айыппұл т�леуге 
мәж бүрленді. Міне, осындай заңды қа-
был даған алпауыт мемлекет бүгінде бір-
жы  нысты некеге заңды түрде рұқсат 
бер  ген елдер қатарында. Тіпті, к�шеге 
жа    лаңаштанып шеру �ткізуіне де қар сы-
лық танытпайтын деңгейде. Ал әлеу мет-
танушылар мен сарапшылар қоғамның 
мұн дай дәрежеге «Овертон терезесі» ар-
қылы жетеді деп есептейді. 

Мысал ретінде гомосексуализмді 
алайық. Бұл құбылыс бұ рын ғы 

ғасырларда болған кезде �те ұятты нәр  се 
болып саналушы еді. Егер біржы ныс -
тылардың некесін заңдастыру мә се ле сі 
бірден к�терілгенде не болар еді? Kйел-
дердің қысқа киім кигеніне үрке қа  -
райтын қоғам ондайларды сол сәтте-ақ 
жоқ қылар еді. Сондықтан да бұл кезеңге 
«ақылға қонымсыз» деп ат берілді. Қоғам 
біржыныстылардың барын білсе де, олар-
ды түсінуге тырыспады. Қайта шошына 
қа рап, бойларын аулақ салуға тырысты. 
Екін ші радикалды кезеңде азғындықты 
ту етушілер ашық шабуылға к�ше бас тай-

АЛДАУДЫЊАЛДАУДЫЊ
алты қадам
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БИІГІНДЕ
Қиялдарын қырандай сам-

ғатып, құлашын кеңінен жа-
зып, ғұмырын қоғамға пайдалы ең-
бекке жұмса ға нына разы болып 
жү ретін азаматтар аз емес. Олар содан 
нәр алады, соған марқаяды. Бүгінде 
жетпіс жасқа келіп, республи  ка мыз-
дың жоғары білімі мен ғылы  мына 
елеулі үлесін қосып жүрген педаго  ги-
ка ғылымдарының докторы, про-
фессор Асхат Иманғалиевтің ғұ мыр 
белестері бигіген к(ріне білуі – соның 
айқын айғағы.

Х.Досмұхамедов атындағы Атырау 
университеті – Батыс Қазақстан (л-
кесіндегі ең ірі жоғары оқу орын да-
рының бірі. +ткен тарихи кезеңде 
уни  верситеттің даму белесінде қол 
жет кен табыстарға жетуіне 2000–
2008  жыл дары жоғары білім орда-
сында ректор қызметінде болған, 
талантты ұйымдастырушы, іскер де 
білікті бас шы, Қазақстан Респуб-
ликасы 1леу мет тік ғылымдар акаде-
мия сының ака  демигі, п.ғ.д., про-
фессор Асхат Сәлім ұлының еңбегі 
ұшан-теңіз. «Аза мат болу – парызың» 
дейді халқы мыз. Бұл – баршамызға 
айтылған ортақ с(з. Асхат Сәлім   -
ұлының оқытушылық жолындағы 
жұмысы еңбек еткен ұжымының бас-
шылық қызметімен біте қайнасты.

Бұл кезеңде Қазақстанның на-
рық тық қатынастар жолына 

түсуі, дү ние жүзілік бірыңғай кеңіс-
тікке шы ғуы, жоғары мек тептерді 
жаңа са     па дағы мамандармен қамта-
масыз ету үшін білім саласында тү-
бірлі (згерістерді қажет етті. Ұлттық 
жоғары білім беру жүйесі бүкіләлемдік 
білім беру жүйе сінің үлгісіне сай 
келуге тиісті болды. Жоғары білім 
берудің к(псатылық жүйесін, сту-
денттерді қабылдағанда білімін тесті-
леу әдісі арқылы бағалау, оқыту үр-
дісін мем  лекеттік тілде ұйым дастыру, 
қазақ тілінде т(л оқу лықтар мен оқу 
құрал дарды к(птеп шығаруды қолға 
алу және оны жоғары мектеп практи-
касына енгізуде батыл қа дамдар 
жасалды.

Ал бұл игі істерді жүзеге асыру 
мен орындалуының басы-

қасында Асхат Сәлімұлының жүр   -
гендігі бүгінгі ұжым мүшелерінің 
бар       шасына аян. +з ке зегінде универ-
ситет қызметін ха лық аралық талаптар 
деңгейіне бағыт талған сапа менедж-
ментіне сай ұйым дастырды. Сол 
уақытта ректор (з та     ра пынан оқу 
үде рісін ұйым дас ты руды жетілдіру 
және оқу-әдіс темелік жұмыстарға 
ерек ше к(ңіл б(лу, ғы лыми-зерттеу 
жұмыстары және ха лық     аралық бай-
ланыстарға, жаңаша оқытудың инно-
вациялық техноло гияларын оқу үде-
рісіне енгізу және жаңа ақпараттық 
технологиялар, материалдық-техни-
калық базаны нығайту, білім беру 
мекемелерімен байланыс, тәрбие 
және түлектерді жұмысқа орна лас-
тыру жұмыстары, салауатты (мір сал-
тын насихаттау, студенттер мен қыз-
меткерлерді  әлеу  метт ік  қорғау 
мә   се лелерін ерекше бақылауға алды. 
Ғылыми кеңестің күн тәртібіне бұл 
мәселелер жоспарлы түрде қарас-
тырылып, нақты шешімдер алынып, 
іс жүзіне асырылып отырды. 

Асхат Сәлімұлының қолға 
алуымен Ұлттық ғылым ака-

де   миясының және еліміздің жоғары 
оқу орындарының к(рнекті ғалым-
дарын университетке жылма-жыл 
жоспарлы шақырту жүзе ге асырылды. 
Мысалы, олардың қата рында уни-
верситетке профес сорлық қызметке 
ауысып, университет үшін ғылыми 
кадрларды даярлауда ерекше еңбек 
еткен ғұлама әдебиет танушы ғалым, 
республиканың халық жазу шысы, 
ф.ғ.д., профессор, З.Қаб долов, музы-
  ка зерттеушісі, сазгер И.Жа қанов, 
күйші-композитор Қ.Ахмедья ровтар 
бар болатын.

Университет басшылығының 
нә ти желі жүргізген жұмыс-

тарының ба рысында шетелдің, атап 
айтқанда Иранның, Ресейдің (Қал-
мақ универ ситеті, Астрахан универ  -

си  теттері) жоғары оқу орындарымен 
тығыз бай ланысты жұмыстар жолға 
қойылды. Асхат Сәлімұлы аталған 
уни верси теттермен халықаралық 
бай  ланыс орнатуға ерекше мән берді. 
Біріккен халықаралық конферен-
циялар ұйым дастырылып, іс-тәжі-
рибелер алма сулар жүзеге асырылды. 
Күні бүгінге дейін бұл универ си   тет-
термен тығыз қарым-қатынас (з 
жалғасын тауып ке леді. Университет 
ректоры А.Иманға лиевтің баста  -
масымен Атырау облы сында жұмыс 
жасап жатқан «Шеврон», «ОКИОК» 
және басқа да шетел ком панияла-
рының (кілдерімен бірлескен жұмыс-
  тар жүзеге асты. Іскер ректор дың 
басшылығымен университет ұжымы 
2001 және 2006 жылдары Мем ле  -
кеттік аттестациялық комиссиядан 
сәтті (тіп, болашақ мамандар терең 
білім мен біліктілік танытып, уақыт 
талабына сай жоғары деңгейден к(-
ріне білді. Университеттің заман 
тала бына сай (ркендеуі 2000 жыл  -
дардан кейінгі уақытта ерекше бай  -
қалды. Ғы  лымды жүйелі дамыту 
мақсатында атқарылған жұмыстар-
дың бірі – 2001 жылы Х.Досмұхамедов 
атындағы Атырау мемлекеттік уни -
верситетінің жанында «Жалпы пе  -
дагогика, педаго   гика және білім беру 
тарихы, этнопе дагогика» ма мандығы 
бойынша пе    дагогика ғылымдарының 
кандидаты дәрежесін беру ж(ніндегі 
диссерта циялық Кеңестің құрылуы, 
оның т(рағасы болып Асхат Сә  -
лімұлының бекітілуі болды. Бұл ай  -
туға оңай шаруа болғанымен, іс жү  -
зінде диссерта ция лық кеңес ашу үшін 
тиісті жұ мыстар атқарылып, қаншама 
каби неттің есігі ашылуы керек екен -
дігін ғылым са ласында жүр ген  дер 
түйсінеді. Осы кеңестің нәтижелі 
жұмысы барысында тек универ  -
ситеттің ғана емес, бүкіл рес пуб   ли  -

кадағы жоғары оқу орын  дарының 
ғылыми әлеуеті құрамына қаншама 
ғылым кан дидаттары қо сылды де  -
сеңші. Бұл же місті де табысты еңбекте 
Асекеңнің еңбегінің ерекше екендігін 
атап (ткен абзал.

Сонымен бірге ректор баса на -
зар аударған мәселелерінің 

бірі – қыз меткерлер мен студенттерді 
әлеуметтік қолдау болатын. Оқу ор  -
нында үздік оқуы мен қоғамдық жұ-
мыс   тарға белсене араласатын, оқу 
орнының намысын әртүрлі ғылым, 
(нер және спорттық жарыстарда абы-
роймен қорғап, жүлделі орындар ал-
ғандарға, әлеуметтік аз қамтылған 
отбасылардан шыққан студенттерге 
ректорлық гранттар тағайындау 
тәжіри  бесін жан-жақты қалып    тас-
тырды. 

...Жылдар зымырап жылжыған 
сайын (ткен (мірдің белестеріне 
қайта-қайта оймен орала бере   тін  -
дігіміз таби ғаттың заңдылығы деп 
қабыл да ған ж(н болар. Сондықтан да 
менің Асхат Сәлімұлымен қоян-
қолтық жұмыс жасаған жылдарымда 
ол (те талапшыл, «тәртіпке бағынған 
құл емес» қағидасын ұстанған басшы, 
ұйымдастырушы болды.

Асхат Сәлімұлы тәртіп пен 
жауап кершілікке ерекше мән 

беріп, рек торат мүшелерінен соны 
талап ете бі летін. Ол ең алдымен істің 
мәнін, жұ    мыстың орайын шешетін 
кадр екен дігін жете түсіне білген бір-
ден-бір ректор болатын. Оның ай   қын 

айғағын мынадан к(руге болады. Ол 
әрбір б(лімге, факультетке басшылық 
жа  сауға оқу орнындағы (мірлік тә-
жірибесі бар маман әріптестерін та-
ғайындап, олардан (з деңгейінде 
жауап кершілікті талап етті. Ректор 
ортақ істе сенім білдіріп, үміт артып 
та ғайындалған кадрлар (здеріне мін -
деттелген жұмыстарды іскерлікпен 
атқаруға күш салды. Кадр саясаты (з 
жемісін бергені де белгілі. 2006 жылғы 
Білім және ғылым министрілігі тара-
пынан жүргізілген кезекті мемле  -
кеттік аттестациядан сүрінбей (т  -
кендігі жар қын дәлел бола алады.

«Істің тетігін кадр шешеді» деген 
қағидаға сүйенген Асхат Сәлімұлы 
жұ мыс барысында кадр таңдауға 
ерекше мән берді десек, артық айт -
паған болар едік. Университеттің 
оқу-тәрбие жұ мы  сын жан-жақты 
жан   дандырып, одан әрі жетілдіру 
мақсатында білікті де білімді маман  -
дарды жинай білді. Проректорлар 
п.ғ.д., профессор Ғ.Има    шев, б.ғ.д., 
профессор С.Са ғындықова, э.ғ.д., 
профессор Б.Тау  баев, т.ғ.к., доцент 
Ж.Таңатарова, т.ғ.д., профессор 1.Мұқ-
   тар, ф.ғ.к., доцент Б.1бдешов, оқу 
б(ліміне, ф.ғ.к., профессор М.Ди-
ярова,  шаруа    шы лық ж(ніндег і 
проректор Ғ.Шай  марданова, Жаңа 
ақпараттық техно  логия орталығы 
директоры С.Ид     ри   сов, факультет 
декандары – б.ғ .к . ,  профессор 
1.Сапаров, п.ғ.к., профес   сор Б.Бар  -
сай, ф-м. ғ.к., профессор Б.Кен  -
жеғұлов, т.ғ.к., профессор Т.Т(леп  -
бергени, т.ғ.к., до  цент К.Жаулин, 
ф.ғ.к., доцент С. Ка  мелова, п.ғ.к. 
А.Нұр   жанова, т.ғ.к., доцент Ж.Мұста-
  фин, т.ғ.к., доцент А. Ахмет т.б. (з де  -
рі не тапсы рылған міндеттерді ой да -
ғы  дай атқарады. Рек тор А.Иман            ғ алиев 
әрдайым олар мен ақыл даса отырып, 
қоян-қолтық жұ мыс ат қар ды. Кадр-

лармен жұмыс (з нәти  жесін берді. 
Осындай атқарылған жемісті жұ -
мыстың нәтижесінде уни  верситет 
ұжымы ректордың бас шы   лығымен 
республикадағы жоғары оқу орын-
дарының алдыңғы қатарынан к(ріне 
білді. Бұл нәтиже ұжым үшін зор мәр-
тебе болатын. 

Ректор факультеттегі мә   се   ле-
лерді декандар арқылы ше   шіп 

отырды. Де кандардың (кілет   тілігіне 
қол сұ ғыл мады, оларға (з ұжымдары 
алдын да еркін де ашық жұмыс жа -
сауға жағдай жасалды. Декан   дардың 
ұсыныс-пікірлеріне ерекше к(ңіл 
б(ліп, олар дың факультетте тиімді 
жұмыс жа сауына ықпал етті. Ғылыми 
кеңесте әрбір факультеттің жарты 
жылдық және жылдық есебі дәстүрлі 
түрде тыңдалатын еді. Бұл есепке бү -
кіл фа культет ұжымы ерекше дайын-
далатын. Факультет есебі ең алдымен 
деканат отырысында қарастырылып, 
талқы ланатын, ұсыныс-пікірлер фа  -
куль теттің Ғылыми кеңесінің күн 
тәр  тібіне шығарылып, профессор-
оқытушылар ұжымы алдында талқы -
ланып, әбден пысықталып қана уни-
верситет Ғы лыми кеңесінің күн 
тәр   тібіне шы ғарылатын. Мұның (зі 
бү     к іл  ұжым ның жұмысқа деген 
жауап   кершілігін арттырып қана қой-
май, атқарылған жұмыстың түпкі 
нәтижесін к(руге игі әсерін тигізгені 
с(зсіз болатын. 1рбір ұжым мүше  -
сінің (зіндік оқу-тәрбие үрдісі ба   -
рысында атқаратын міндет теріне де  -

ген жауапкершілігін арттыратын 
жұмыс барысында байқай тынбыз. 
Бұл – ректордың талап еткен қатаң 
тәртібінің нәтижесінде факуль теттегі 
оқу-тәрбие үрдісіндегі жұмыс тардың 
ойдағыдай (з дәрежесінде ат қары-
луына ерекше әсер еткендігінің к(-
рінісі. Ғылыми кеңеске факультет 
алдында тұрған (ткір мәселелер ғана 
күн тәртібіне шығарылатын. Бұл 
ректордың жұмыс барысындағы 
бұлжымас тәртібі болатын. Сон   дық -
тан да факультет декандары есеп   ке 
тия нақты, жан-жақты дайын   дықпен 
ке  ле тін. Бұл да факультеттегі атқа-
рыл ған жұмыстардың тиімділігін арт-
ты рудың бірден-бір жолы болатын. 
Жұмыс барысында декандардың қыз-
метіне орынсыз араласпаушы еді. 
Со ның нәтижесінде декандар фа  -
куль     теттегі оқу-тәрбие жұмыс    тары-
ның ойдағыдай жүргізілуіне, профес-
  с о р - о қ ы  т у ш ы л а р  а р а с ы н д а ғ ы 
қа        рым-қа тынасты рет   теуді, студент-
терді оқуға қабыл дауды, студенттердің 
білімін қадаға лауды, олардың жатақ-
ханаға орна     ласуы, тәрбие жұмыс-
тарын жүргізу, әртүрлі жағ дайларға 
орай шы ғып кеткен студенттердің 
оқуға қабыл  дануы мен оқудан шыға -
рылуына дейінгі мәсе лелерді декан -
дар тарапы нан оң шеші мін тауып 
жа татын. Жұмыс жасаған жылдары-
мызда осын дай жұмыс  тардың бары -
сында ректор мен қыз  мет     керлер ара -
сында іскерлік байла   ныстың жақсы 
орныққанының куәсі болдық.

Ректор тарапынан студенттерге 
министрлік арқылы жүргі -

зілетін «Ара лық мемлекеттік бақы-
лау» жұмыс тары кезінде қатаң талап 
пен тәртіп ерекше күшейетін. Оның 
да (зіндік себебі баршылық. Студент 
алған білімін дәлелдей білуі шарт 
болатын. Бұл де геніміз – бүкіл уни-
верситет ұжымы еңбегінің жемісі 
к(рі нетін жұмыс. Сондықтан да оған 
дайындық жыл бойы жүргізіліп, рек-
тордың жеке ба қылауында болатын. 
Кез келген уа  қытта студенттердің 
дайындығы ж(   нінде ректор сұрай 
қал ғанда декандар мен кафедра 
меңгерушілері тас-түйін дайын екен-
дігін байқататын. Міне, тәртіп!

Асхат Сәлімұлының ұйымдас-
ты рушылық қабілеті жұмыс 

бары      сында айқын к(рініп тұрушы 
еді. Оның мысалдары к(п-ақ. Қандай 
да іс-ша ра  лар (ткізілсін,  оның 
сапалы (туі  не де мән беріліп, алдын 
ала тиянақты жоспар жасақталып 
барып, жүзеге асыруды жолға қойды. 
Халықаралық, республикалық, ай-
мақтық т.б. түрлі конференциялар (те 
жоғары деңгейде (туіне ерекше к(ңіл 
б(лініп, оған жауапты әрбір адамның 
міндеттерін айқын нақтылап, тап-
сырма беретін. Атқарылған жұмыстар 
туралы сол тапсырмаларға жауапты 
адамдардан сұралатын. Бұл да тәр-
тіптің бір к(рі  нісі. Оның бір ғана 
жарқын мысалы, 2000 жылы сәуір 
айының 24-25-күндері университетте 
тұ ңғыш рет респуб  ликалық «Дос -
мұхамедов оқулары» (ткізілуі бола  -
тын. Оған республи   каның белгілі 
Халелтанушы ғалым   дары қатысты. 
Бұл дәстүр күні бүгінде жалғасын 
тауып келеді. Ал 2003 жылғы Махам-
бет +темісұлының туғанына 200 жыл 
толуына арналған «Махам бет – ерлік 
пен елдіктің (шпес рухы» атты халық-

  аралық ғылыми-прак   тикалық кон-
ференция (те жоғары деңгейде 
(ткендігіне шетелден және бүкіл рес-
публиканың түкпір-түк   п ір інен 
келген қонақтардың куә бол ғандығы. 

Ректор Асхат Сәлімұлының 
ұйым  дастыруы мен басшы-

лығы ар  қылы университет ұжымы 
облыс және қала к(лемінде (ткі  зі-
летін барлық мәдени шараларға, 
республиканың қоғам және мемлекет, 
ғы  лым мен мәдениет қайрат  кер-
лерімен кездесулерге, әр түрлі мей-
рам    дарға, сенбіліктерге бел сене қа-
тысты. Бұны неге айтып отыр мыз. 
Ректор университет қоғамның және 
облыстың айнасы болуға тиісті де ген 
қағиданы басшылыққа алды. Шын-
ды    ғында да, республика, облыс к(ле-
міндегі ірі-ірі мәдени-саяси іс-ша-
ралар университет базасында (те 
жоғары деңгейде (ткізілді. Асекең 
жас ұрпақтың, жалпы халықтың ру  -
хын к(теру бағытындағы к(птеген 
шара   лардың басы-қасында жүрді. 

Асхат Сәлімұлының жоғары білім 
саласындағы ұлан-ғайыр еңбегі мем-
лекет тарапынан лайықты баға ланып, 
«Парасат» орденімен (2005), сонымен 
қа тар «Ы.Алтынсарин» (1990), «Қа  -
зақ   стан Республикасының білім беру 
үз  д іг і»  (1998)  т(сбелг ілерімен, 
«Қазақ    стан Республикасының Тәуел-
сіздігіне 10 жыл» (2001), «А. Бай -
тұрсынов атындағы» медальдармен 
(2003), «Қазақстан Республикасының 
білім беру ісінің құрметті қызметкері» 
(2003) т(сбелгісімен, «Қазақстан 
Конституциясына 10 жыл» медалімен 
(2005), «Қазақстан Республикасының 
ғылымын дамытудағы үлесі үшін» 
(2007) т(сбелгілерімен, 2012 ж. ха-
лық    тар арасындағы достықтың ны-
ғаюына, ғылым мен білім саласының 
дамуына қосқан үлесі үшін Қалмақ 
Респуб ликасы (РФ) Үкіметінің Мақ-
тау қаға зымен марапатталды.

Адамның (мірінде, әсіресе 
басқа  лар мен қарым-қаты -

насында, с(з сап тауымен қатар, кес-
кін-келбеті, тұр-тұлғасы, (зін ұстай 
білуі де қоғамда үл кен орын алады. 
Үлкенмен де, кіші мен де тең с(йлесіп, 
қай уақытта да адамгершілік пен па-
ра      саттылықты, (зіне деген қатаң та-
лап пен ізденім  паздықты биік мақ  сат 
тұтқан, жас ұр пақтың ертеңі үшін 
аян баған ғалым-ұстаз, ұзақ жылдар 
жоғары білім сала  сында басшылық 
қызметте болған әріптес ағамыздың 
(мір жолы осындай еді. 

Ендеше Асхат Сәлімұлының 
бел шешіп қызмет істеген, 

бел  ді белестерді бағындырған кемел 
шағынан айтпақ болған қысқаша әң-
 гімеміз осы бола   тын. Ұжым атынан 
тілегіміз «Бойда сарқылмас қуат, ойда 
асқақ мұрат от шаша бергей!»

Аққали АХМЕТ,
Х.Досмұхамедов атындағы 

Атырау университеті 
«Мәңгілік ел» ғылыми-зерттеу 

орталығының жетекшісі, 
тарих ғылымдарының докторы, 

профессор
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«Жетпісі�де – 
рге бас» дейді ж�ртымыз. �лы Конфуций: «Жетпіс жасымда 
ж�регімні� �алауына ере бастадым» деген екен. Адамды жасына �арап емес, 
мәдениеті мен біліміне �арай ба$алауымыз керек. 

Белестер 

...Жылдар зымырап жылжыған сайын $ткен $мірдің 
белестеріне қайта-қайта оймен орала бере   тін   дігіміз 
таби ғаттың заңдылығы деп қабыл да ған ж$н болар. 

Сондықтан да менің Асхат Сәлімұлымен қоян-қолтық 
жұмыс жасаған жылдарымда ол $те талапшыл, 

«тәртіпке бағынған құл емес» қағидасын ұстанған 
басшы, ұйымдастырушы болды.
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Қобыз – Қорқыт 
бабамыздың ұрпақтан-

ұрпаққа аманаттап 
қалдырған қастерлі мұрасы. Ел 
аузында Сыр бойында ізі қалған 

абыздың өзі осы қобыз үнінің  
құдіретін пайдаланғаны жайында аңыз 

әңгімелер аз емес. 

ҚОРҚЫТ КЕШЕНІ ҚАСТЕРЛІ 
ОРЫНҒА АЙНАЛДЫ

Ежелден  халқымыз қобызды қастер-
леп, киелі  санаған. Бақсы-балгерлер бұл 
аспаптың құдіреті арқылы талай жанды 
ауру-сырқаудан айықтырғаны айтылады. 
Тіпті, бір кездері қобызды той-томалақта 
пайдалануға тыйым салған к�рінеді. 
Содан да болар, түркі әлемінің рухани 
тәлімгері Қорқыт бабаның мұрасы Сыр 
�ңірінде ерекше құрметке ие. 

Негізі, ел аузында Қорқыт  жайында 
аңыз әңгіме к�п. Соның ішінде түгел 
түркінің киесі, қобыздың иесі атанған  
Қорқыт атаның Қызылорда облысына 
қарасты Қармақшы ауданы аумағында 
жерленгені айтылады. 1980 жылы сол 
маңнан Қорқыт ата мемориалды кешені 
бой түзеп, ел мінәжат ететін қастерлі 
орынға айналды. 

Қазір осы орынға елімізбен қатар, 
алыс-жақын шетелдерден арнайы к�руге 
келетін қонақтар қарасы сиреген емес. 
'сіресе, кешенге келетін туристер сол 
аумақта қобыз бейнесіндегі ескерткішке 
ерекше қызығушылықпен қарайды. 
(йткені ерекше ескерткіштен жел 
ескенде қобыз үніне ұқсас тылсым әуен 
ойналғандай әсер қалдырады.  Ал кешен 
маңындағы мұражайдан ажалдан қашқан 
абыз жайында к�птеген мағлұмат алуға 
болады.

Қазір Сыр �ңірінде осы кезге дейін 
сақталып келген бақсы-балгерлер 
пайдаланған ежелгі қобыз түрлері аз 
емес. Осындай бабадан қалған асыл 
қазынаның әрбірінің �зіндік тарихы да 
бар. 

«Қорқыт мұрасы ЮНЕСКО-ның 
мәдени мұралар тізіміне енген құнды 
қазынамыз саналады. Осыған орай 
жуырда Қызылорда облыстық тарихи-
�лкетану музейі «Қорқыт мұрасы және 
Сыр �ңіріндег і  бақсылық �нер» 
жобасымен танымдық экспедиция 
ұйымдастырды. Соның негізінде ХІХ-ХХ 
ғасырларда �мір сүрген бақсы баба лары-
мыздың �мір жолынан құнды мәліметтер 
жинақтадық. Олардың тұтынған қобыз-
дары туралы тың деректерге қанықтық. 
К�неден жеткен құнды мұраны к�здің 
қарашығындай сақтаған ұрпақтары 

бабалары т�ңірегінде сыр ақтарды. Осы 
экспедиция барысында бабалар пай-
далан ған ежелгі аспаптың қадір-қасиеті-
не терең бойладық», – деп облыстық 
музейдің ғалым-хатшысы Асхат Сайлау 
ойын б�лісті.

Жалпы, ертеде  Сыр бойын мекен-
деген абыздар мен бақсы-балгерлердің 
ұстанған қобыздарының тарихы тереңге 
бойлайды. Бұл жайында артында қалған 
ұрпақтары аңыз қылып айтып беруден 
жалықпайды.

СЫРҒА ТОЛЫ 
СОҚЫР НЫШАН

Қызылорда облысының іргесіне 
қоныстан Сырдария ауданында Қоғалы-
к�л атты ауыл бар. Ырзық-несібесі 
тасыған берекелі мекенде ертеректе �мір 
сүрген к�птеген бақсы-балгердің, абыз-
ақсақалдарымыздың ізі жатыр. Соның 
бірі де бірегейі – кезінде ел аузында 
Соқыр Нышан аталып кеткен Ысмайыл 
Шәменұлы.

1892-1979 жылдары �мір сүрген 
бақсының �мір жолы тылсым табиғатқа 
толы. Бақсы жайындағы аңыздың біріне 
сүйенсек, ол қобызбен күй ойнатқан 
сәтте к�к жүзінде қалықтап ұшып жүрген 
аққудың �зі құлдилап келіп жерге 
қонады-мыс. Ауыл тұрғыны, бақсының 
аталас туысы Сәрсенкүл Ембергенқызы 
осы секілді �зі куә болған оқиғаларды 

баяндап бергенде еріксіз бас шайқайсыз.
Аталмыш елді мекенде бақсының 

бұрынғы үйінің ауласында жалғыз 
ағаш �сіп тұр. Бұл киелі ағаштың 
да �зіндік тарихы бар.

«Нышан бақсы осы ағаштың 
к�леңкесін жиі саялайтын бол-
ған. Ағаш к�леңкесіне жай-
ғасып, қобызымен күңіренте 
күй тартқанын талай мәрте �з 
к�зіммен к�рдім. Атамыз күй 
тартқан сәтте табиғат �згеше 
күйге б�ленгендей әсер қал-

дыратын. Қобыздың күңірен-
ген үні табиғатпен үндесіп, 

тау, тас пен ағаш аспаптың 
сырлы үніне елтіп тұрған-

дай к�рінетін. (мірдің 
барлық мұң-зары мен 

шаттық, қуанышын 

қобыздың ішегіне таңып қойғандай 
тылсым құдірет байқалады. Атамыздың 
�мір жолының талай куәсі болған бұл 
киелі ағаштың біз үшін  орны б�лек», – 
дейді бақсының ұрпағы.

Қазір ғалымдар Соқыр Нышан 
қобызшыны Қорқыт атаның тоғыз күйін 
жеткізген насихатшысы деген тұжырымға 
келіп отыр. Атап айтқанда, «Ұшардың 
ұлуы», «Тарғыл тана», «'уіп-пай», «Қор-
қыт», «Башпай», «Желмая», «Сарын», 
«Қоңыр», «Байлаулы киіктің зары» 
күйлерін тартып, елге таратқаны айты-
лады. Ал «Елім-ай, халқым-ай» күйін 
қобызшының �зінің т�л туындысы деп 
таныған.

БЕКБЕРГЕН МЕН 
НҰРҒАЛИ БАҚСЫ 

Қоғалык�л ауылында �мір жолы �р-
нек телген тағы бір абыз – Бекберген 
бақ сы 'убәкірұлы. Бұл бақсы жайында 
да ел арасында к�птеген аңыз-әпсана 
ай тылып жүр.

Бақсының �мір жолына к�з жүгірт-
сек, Бекбергенге бойындағы қасиеті 
әкесі 'убәкірден дарыса керек. Алғаш 
рет ол он тоғыз жасында бақсылық сына-
ғынан �тіп, емдеу, болжау, болашақты 
к�ру, ойды оқу қасиеттерімен халыққа 
кең танылыпты. 

Бозбала шағынан қылқобыз аспабы-
ның сүйемелімен сарындар айтып, бақ-
сы лық ойында жындарын шақырған 
де ген тәмсіл айтылады. Бекберген бақ-
сы ның «Айдаһар жыландардың арбауы», 
«Дүрсілдеген шұбар ат» атты күйлерін 
�ткен ғасырдың 70-жылдары М.'уезов 
атындағы әдебиет және �нер инсти туты-
ның қызметкерлері үнтаспаға жазып 
алған. 

Сол кездері бақсының қолданған 
қобызы әлі күнге дейін сақтаулы. Бүгінде 
бір ғасырдан астам уақыт бұрын жасалған 
қобыз әбден ескірген. 

Қобыздың қазіргі иесі Ишанбек 
Есмақұлының айтуынша, Бекберген 
бақсы қобызды емшілік мақсатта 
Есмаққа сыйға берген екен. Содан бері 
Е с м а қ  ә у л е т і  қ о б ы з д ы  к � з і н і ң 
қарашығындай сақтап келе жатқа нын 
алға тартты. 

Сонымен бірге Сыр �ңірінде осы 
кезге дейін зерттелмеген бақсылардың 
бірі  – Нұрғали Смайылұлы. Бұл бақсы 
да Сырдария ауданы Шіркейлі ауылында 
�мір сүрген. 

Оның к�зін к�рген ақсақалдардың 
айтуынша, бақсылық қасиет аталарынан 
берілген екен. (зінің екі к�зі мүлде 
к�рмеген. Зағиптың зардабын тартса да 
тылсым құдіретке ие болғанын ұрпақтары 
аңыз қылып айтады.

Аңыз әңгімеге сүйенсек, 
оған аталары түсінде жерге 
к�мілген қобызды қайта 
қолға алып,  бақсылық 
қасиетті қабылда деп үш 

рет аян береді. Бұған к�нбеген Нұрғали 
бақсының к�зі к�рмей қалады. Осыдан 
кейін қорқып, бақсылықты қабылдап, �мір-
ден �ткенше емшілікпен айналысыпты. 

Бүгінде қара шаңырақта сақталған 
киелі қобыздың үнін әр жұмада естіген 
адамдар бар екенін тікелей ұрпақтары 
айтып отыр. 

ТҮМЕН �УЛИЕНІҢ 
ТЫЛСЫМЫ

Сыр топырағында ХІХ ғасырдың 
бірінші жартысында 1821-1875 жылдар 
шамасында Түмен есімді әулие кісі �мір 
сүрген. Оның қазіргі Жалағаш ауданына 
қарасты Қаракеткен, Амангелді ауылдық 
кеңестері қамтуындағы елді мекенде 
кіндік қаны тамған деген дерек бар. Осы 
жерде бас-аяғы 54 жас �мір сүрген. 

Түменді кішкентайынан аруақтар 
қамқорлыққа ала бастағаны айтылады. 
Баланың 5-6 жасар кезі екен. Ауыл 
арасындағы шаңдақта ойнап жүргенінде 
ойда-жоқта қатты жел тұрып, бір топ 

баланың ішінен айрық ша 
Түменді құйын жоға ры 

к�теріп әкетеді. 'ке сі 
Қаражігіт  ғайыптан 
болған тылсым күштің 
құ діретін естіп, бірнеше 
күнді ұйқысыз бастан 

кеше ді. 
Бір жеті  �ткеннен 

кейін бас қа бір ауылдан 
бала Түменнің хабары жетеді. 

Баланың есі кіріп, қалыпқа 
келгеннен кейін сұрастырғанда, 

құйын арасынан бірнеше адамның 
қақпақылдап қолдан-қолға тигізбей 
ұшырып алып жүргенін айтыпты. Сол 
кезде құйын арасындағы әлгі адамдардың 
бірі «бізге жолдас болу қиын екен, жерде 
де кем болмас», – депті де қайта тастап 
кеткен к�рінеді. С�йтсе, олар Ғайыперен 
қырық шілтеннің бірі кем отыз тоғыз 
екен.

Бала бақсы алғашында хал сұраған 
ауылдастарының  к�п сұрағына ж�нді 
жауап бере алмай қиналыпты. 

Одан кейін Түменге аруақ он екі 
жасында біржола қонса керек. Елдің 
айтуынша, үйіне отындық сексеуіл шауып 
әкеле жатқан оған күтпеген жерден бір ақ 
киімді ақсақал шал пайда болып: «Ей, 
балам, үйіңе барған соң малыңның 
ішіндегі қарабас қойды сойдырып, ауыл-
аймағыңды шақыр, батамды беремін» 
депті. «Сізбен қалай кездесемін» деген 
балаға, «құдайы жасағанда бірге болар-
мын» депті де к�зден ғайып болыпты. 
Бей таныс адамның тапсырмасын бұлжыт-
пай әкесіне айтып, қорасындағы ақ 
қарабас қойын сойып, ауыл-аймағына 
құдайысын таратыпты.

Бір күні Түмен таң алдындағы тәтті 
ұйқыда жатқанда әлгі ақсақалды шалды 
тағы к�реді. Ол: «Балам, менің беретін 
мына үш нәрсеме ие бол: біріншісі – ақ 
түсті кітабымды ал, асқан емші боларсың. 
Алдыңа келген сырқат айықпай кетпес. 
Екіншісі – мына бір кесе суды ішіп 
жібер, атағың аяқ жетер жерге тарайтын 
к�ріпкел әулие боларсың. Үшіншісі – 
мына қобызымды иелен. Бір демеушің 
осы болар, қажетті жеріңде, күңірене 
тартылған қыл қобыздың үні шыққанда 
қасыңнан табылармын» деп батасын 
беріпті.

Қазір бұл қобыз Жалағаш ауданы 
Шә ме нов ауылында тұратын Түмен әу-
лие нің тікелей ұрпағы Нысанбай ағамыз-
дың қолында сақтаулы. Түмен әулиеден 
кейін қобызды баласы Мұса бақсы пай-
да ланып, емшілікпен айналысқан екен. 
Ел аузында Түмен әулие бір заманда осы 
қобызбен дарияның суын теріс ағызған 
деген де әңгіме айтылады. 

Кезінде ұрпақтары қобызды  Орталық 
мемлекеттік музейге �ткізген. Бірақ 
кейін ұрпақтарының түсіне түрлі тылсым 
күштер еніп, қобызды қайтадан қайтаруға 
мәжбүр еткен к�рінеді. Қобыз қайта 
реставрациядан �ткізіліпті. 

Жалпы, Сыр топырағында қастерлі 
саналатын Қорқыт мұрасы т�ңірегінде 
аңыз әңгіме жетерлік. Талай бақсы-
балгердің серігіне айналған қасиетті 
аспаптың құдіреті әлі талай ғасырлар бойы 
ұрпақтар жадында жаңғыратыны с�зсіз.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

�ОР�ЫТ М�РАСЫ – �ОР�ЫТ М�РАСЫ – 
ҚҰНДЫ ҚАЗЫНАҚҰНДЫ ҚАЗЫНА
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Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого 
тендера по закупке услуг «Языковые переводы»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке услуг «Языковые 
переводы» несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого 
тендера по закупке услуг «Языковые переводы». (Количество лотов – 5, на общую сумму 36 611 044,40 тенге 
без учета НДС).

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией документа, 
удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов 25 сентября 
2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:30 часов 25 сентября 2023 года по 
следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50. 

Қайта ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «Тілдік 
аудармалар» қызметтерін сатып алуды %ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Тілдік аудармалар» қызметтерін сатып алудың қайта ашық тендер 
Eткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Тілдік аудармалар» қызметтерін 
қайта сатып алу бойынша ашық тендер Eткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны - 5, жалпы сомасы 36 
611 044,40 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
кEрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кEшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. Мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың кEшірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің Eкілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім кEшірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың кEшірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған Eтінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған Eтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы 25 қыркүйекте, сағ. 10:00-
ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған Eтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 25 қыркүйекте, сағ. 11:30-де 
мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В»,  конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о проведении повторного открытого тендера по закупке товаров «Тормозные, 
охлаждающие и технологические жидкости»

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке 
товаров «Тормозные, охлаждающие и технологические жидкости». (Количество лотов – 17, на общую 
сумму 52 494 639,57 тенге без учета НДС).

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. 

Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя 

потенциального поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для 
руководителей с копией документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:30 часов «25» 
сентября 2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 12:30 часов «25» сентября 2023 года 
по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.
    

«Тежеуіш, салқындатқыш және технологиялық сұйықтықтар» тауарларын сатып алу 
бойынша қайта ашық тендерді %ткізу туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Тежеуіш, салқындатқыш және технологиялық сұйықтықтар» 
тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендер Eткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны - 17, 
жалпы сомасы 52 494 639,57 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын тауарлары мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
кEрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кEшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. Мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін 
алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың кEшірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің Eкілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім кEшірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың 
кEшірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған Eтінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер 
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В»,  604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған Eтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы «25» қыркүйек, сағ. 
10:30-ға дейін.

Тендерге қатысуға арналған Eтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы «25» қыркүйек, сағ. 12:30-
де мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В»,  конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о проведении повторного открытого тендера по закупке товаров 
«Запасные части для ГПА GE»

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке 
товаров «Запасные части для ГПА GE». (Количество лотов – 7, на общую сумму 267 344 989,60 тенге 
без учета НДС).

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. 

Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя 

потенциального поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для 
руководителей с копией документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов «25» 
сентября 2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 12:00 часов «25» сентября 2023 года 
по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.

    
«ГАА GE арналған қосалқы б%лшектер» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық 

тендерді %ткізу туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГАА GE арналған қосалқы бEлшектер» тауарларын сатып алу 
бойынша қайта ашық тендер Eткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны - 7, жалпы сомасы 267 344 
989,60 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын тауарлары мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
кEрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кEшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. Мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін 
алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың кEшірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің Eкілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім кEшірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың 
кEшірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған Eтінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер 
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В»,  604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған Eтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы «25» қыркүйекте, 
сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған Eтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы «25» қыркүйекте, сағ. 
12:00-де мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В»,  конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке услуг «Техническое 
сопровождение системы ЕАМ»

    ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по закупке услуг «Техническое сопровождение 
системы ЕАМ» тендерную заявку ТОО «Aristone Technologies Co. (Аристон Технолоджис Ко)», 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр.Назарбаева 103, БИН 130140005109.

    Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.
 

«ЕАМ жүйесін техникалық сүйемелдеу» қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық 
тендердің қорытындылары туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ЕАМ жүйесін техникалық сүйемелдеу» қызметтерін тендерлік Eтінімі 
«Aristone Technologies Co. (Аристон Технолоджис Ко)» ЖШС: Алматы қаласы, Назарбаев даңғылы, 
103, БСН 130140005109 жеңімпаз болып танылсын. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады:  + 7 (727) 393-01-50.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке работ «Ремонтные работы 
преобразователя энергии CCVT»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный открытый тендер по закупке работ «Ремонтные 
работы преобразователя энергии CCVT» - несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.

«CCVT энергия түрлендіргішін ж%ндеу жұмыстары» жұмыстарын қайта сатып алу бойынша ашық 
тендердің нәтижелері туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «CCVT энергия түрлендіргішін жEндеу жұмыстары» жұмыстарын 
қайта сатып алу бойынша ашық тендер Eткізілмеді деп таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефоны арқылы алуға болады. 
  

Саятхан САТЫЛҒАН

Мұндай жеңілдікке ие болған 
жастың бірі – Тараз қаласының 
тұр ғыны Сергей Симонов. Ол әс-
кери борышын Eтегеннен кейін 
Ш.Мұртаза атындағы Халық ара-
лық Тараз инновациялық инсти-
тутына оқуға түсіп отыр.   

– Тараз қаласындағы №29 мек-
тепті жоғары нәтижемен бітірген-
нен кейін Жамбыл жоғары поли-
тех никалық колледжіне оқуға 
түс тім. Арнаулы оқу орнын аяқта-
ған нан кейін әскерге шақыру 
қағазын алдым. Бастапқыда 
жүрексінгеніммен Отан алдындағы 
борышымды Eтеп келейін деген 
о й м е н  ә с к е р г е  а т т а н д ы м . 
Қызылорда қаласындағы «Ұлттық 
ұлан» сапындағы әскери Eмірім 
тыныш Eтті. КEптеген жаңа достар 
таптым. Егер әскери борышымды 
жоғары деңгейде Eткерсем, жоғары 
оқу орнына тегін түсуге мүмкін-
дігім бар екенін естігенде тіпті 
құлшынысым арта түсті. Командир 
берген бұйрықтарды бұлжытпай 
орындап, Eзімді физикалық тұрғы-
дан да шыңдай түстім. Психоло-
гиялық сынақтардан да сүрінбей 
Eттім. Нәтижесінде, жоғарғы кEр-
сеткішке қол жеткізіп, Халық ара-
лық Тараз инновациялық инсти-
тутына оқуға түстім. Оқуға қабыл-
дау еш қиындықсыз Eтті. [скери 
билетім мен борышымды Eтеу 
кезінде жеткен жетістіктерімді 
комиссияға ұсынып, грантқа 
түстім. Қазір «Компьютерлік 
инженерия» мамандығында оқып 
жатырмын, – дейді Сергей. 

Жас сарбаз кейінгі жылдары 
әлем елдері ІТ саласында қарышты 
дамып жатқандықтан «Компью-
терлік инженерия» мамандығын 
таңдаған екен. Ал оның жоғары 
оқу орнына ҰБТ қорытындысыз 

тегін оқуға түскенін естіген ата-
анасының қуанышында шек 
болмапты. 

– Оқу мәселесі мені де, от-
басым ды да қатты ойландыратын. 
Ата-анам ақылы бEлім болса да 
оқытатындықтарын айтқан. Алай-
да мен жақындарыма ауыртпалық 
салмайыншы деп әрдайым ойла-
нып жүретінмін. Міне, осы арма-
ным орындалып, тегін оқуға мүм-
кіндік алдым. Мұндай ақжолтай 

ха барды ата-анам естігенде қатты 
қуанды. Тіпті, кEз жастарына ерік 
берді. 

Мен сияқты жастарға осындай 
мүмкіндік тудырған Мемлекет 
бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаев-
қа және Eзге де жанашыр азамат-
тарға алғыс білдіремін. Маған бе-
рілген бұл мүмкіндікті пайда-
ланып, барлық ынта-жігерімді 
білім алуға жұмсаймын. Білікті 
маман атанып, Отаным үшін 
қалтқысыз қызмет ететін боламын, 
– дейді Сергей.

Мемлекет жасаған мүмкіндікті 
игілігіне пайдаланған тағы бір жас 
– Ернұр Жарылқасын. Ол да 
Ш.Мұртаза атындағы Халық-
аралық Тараз инновациялық ин-
сти тутына тегін оқуға түскен. Бо-
ла шақ мал дәрігері. 

– [скерге 2022 жылдың мамыр 
айында аттандым. Ол кезде мемле-
кет тарапынан жасалып жатқан 
жеңілдік туралы мүлде білмедім. 
Алайда Алматы қаласындағы 
әскери бEлімде жүріп оқуға тегін 
түсу туралы жаңалықты естігенде, 
бұл мүмкіндікті мүлт жібермеуге 
тырыстым. Берілген тапсырмалар 
мен бұйрықтарды бұлжытпай 
орындауымның арқасында жоғары 
кEрсеткішке қол жеткізіп, бүгін 
міне оқу грантын жеңіп алып 
отырмын. Отбасымда екінші бала 
болсам, артымда еріп келе жатқан 
қарындастарым бар. Міне, солар-
дың еркін білім алып, ата-анамның 
қиналмауы үшін бұл гранттың мен 
үшін орны ерек. Бұйыртса, бес 
жылда білікті маман атанып, мем-
ле кетіміздің дамуына Eзіндік 
үлесімді қосқым келеді, – дейді 
Ернұр. 

Ернұр – Жамбыл ауданы Ерна-
зар ауылының тумасы. Аталған 
елді мекендегі №11 арнаулы орта 
оқу орнын «тракторис-жүргізуші» 
мамандығы бойынша бітіріп шық-
қан. Енді «мал дәрігері» маманды-
ғын игерсе, ауыл шаруашылығы 
саласына таптырмайтын маман 
атанғалы тұр. 

Айтпақшы, Ш.Мұртаза атын-
дағы Халықаралық Тараз инно-
вациялық институтының басшы-
лығы оқу грантынан бEлек, әскери 
борышын Eтеп келген жастарды 
шәкіртақымен қамтамасыз ету 
жағын да қарастыратындықтарын 
айтыпты. Бұл әрине қуанатын 
жаңалық. Десе де, Ернұр бес жыл 
тегін біліммен сусындататын білім 
ордасының оқу грантының Eзіне 
дән риза. Енді жас сарбаз офицер 
шенін алу үшін әскери кафедраға 
да оқуға түсу жағын қарастырмақ. 
Міне, осылайша Отан алдындағы 
борышын Eтеуге аттанған жастың 
алға қойған мақсаттары орында-
лып, білімді де, білікті ұрпақтың 
бірі атанғалы отыр. 

СEз жоқ, бұл – егеменді еліміз-
дің жасаған ең ұтымды шешімдері-
нің бірі. Бір жағынан жастарды 
әскери борышын Eтеуге ынталан-
дырса, екінші жағынан білікті 
кадрлар даярлауға жол салып отыр. 
Сондықтан жоба Eміршең болып, 
әлі талай жас оқу гранттарының 
иегері атанады деп сенеміз. 

Жамбыл облысы  

САПТАН ГРАНТҚА СЕКІРГЕНСАПТАН ГРАНТҚА СЕКІРГЕН

2023 жылдан бастап Отан алдындаы әскери борышын �теп келген жастара жоары о�у 
орындарында тегін о�уа м�мкіндік берілді. �аза�стан Республикасы �ораныс министрлігі 
мен 50-ден аса білім ордалары арасында жасалан мәміле аясында жас сарбаздарды! 
офицер шенін алу �шін әскери кафедраларда а�ысыз білім алу ж�йесі де жасалды. М&ндай 
м�мкіндікті пайдалану �шін жастара әскери борышын абыройлы �теу міндеті �ойылды. 
Сондай-а� физикалы� және психиологиялы� т&рыда шыны��ан болуы �ажет. Міне, осы 
талаптар �десінен шы��ан жамбылды� жастарды! алаш�ы легі о�у орындарыны! грантына 
ие бола бастады. 
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Ұлытау облысының әкімді-
гінің «Отбасы банк» АҚ-мен бір-
 лесіп қабылдаған бағдар ла масы 
2023-2026 жылдар аралы ғын 
қамтымақ. �ңірде аталған жо баға 
деген қызығушылық жо ғары. 

Қатысушылар үшін жылдық 
несие м"лшерлемесі – 5%. Қа-
рыз дың ең жоғары сомасы – 20 
млн теңге. Бастапқы жарна үй 
ба ғасының кем дегенде 10%-ы 
болуы керек. 

Алғашында негізінен білім 
беру, денсаулық сақтау сала лары-
ның "кілдері ғана жобаға қатыса 
ала тын болса, тамыз айынан 
бас тап қатысушылардың аясы 
кеңи түсті. Облыс басшысы ай-
мақ қа қажетті мамандықтарды 
ескере отырып, коммуналдық 
кәсіпорындар жұмыскерлері мен  
ауыл шаруашылығы және мем-
лекеттік қызмет салаларының 
"кіл дерінің арасындағы жас ма-
ман дарға да аталған бағдарла ма-
ға қатысу мүмкіндігін берді. 

– Мен осы бағдарламаның 
ал  ғаш қы кезеңіне қатысып, жеңіл-
детілген ипотекаға үй алған жас-
тардың бірімін, – дейді Мар жан 
Қожан. 

Мектепте мұғалім болып іс-
тей  тін ол бірнеше жыл пәтер 
жал дап тұрғанын айтады. 

– )рине, жалдамалы пәтерде 
тұру оңай емес. Мұны басымыз-
дан "ткердік. Бірнеше рет пәтер 
ауыс тыруға тура келді. �мірге 
сә би леріміз келіп жатты. Ulytau-
Zhastary туралы естіген соң, бағ-
дар лама талаптарымен танысып, 
тиісті құжаттарымды жинап, 
"ті    нішімді қалдырған болатын-
мын. Содан маусымның бас ке-
зін де облыстық әкімдікке ша-

қыр ды. Облыс әкімі Берік )бді-
ға лиұлының қолынан сер ти фи-
кат алдым. Қазір "зіміз дің 3 
б"л  мелі пәтерімізде тұрып жа-
тыр  мыз, – дейді  Маржан.

Ulytau zhastary бағ дар ла ма-
сына қатысушыларға қойылатын 
талаптар да күрделі емес. Бірін-
ші ден, қатысушының жасы "ті-
ніш берген кезде 35 жастан (қоса 
алғанда) аспауға тиіс. Екіншіден, 
бағ д арламаға қатысушының жә-
не оның отбасы мүшелерінің ҚР 
аумағы бойынша соңғы 5 жылда 
меншік құқығындағы тұрғын 
үйдің болмауы керек. Үшіншіден, 
таңдалған саладағы ресми жұмыс 
"тілінің болуы және кемінде үз-
дік сіз соңғы 1 жыл бойы зейне-
та қы жарналарының міндетті 
түр де т"ленгендігін растау мін-
дет ті. Т"ртіншіден, бағдарламаға 
қатысушы Ұлытау облысында 
кемінде соңғы 1  жыл үздіксіз 
тұ рақ ты тіркелген болуы тиіс. 
Бесіншіден, бағдарламаға ерлі-
зайып тылардың біреуі ғана қа-
тыса алады. Ең к"п балл жина-
ған дар (некеде тұрған жылдар 
са ны, балаларының болуы, жұ-
мыс "тілі және т.б.) қатысушының 
несие т"леу қабілеттілігін айқын-
дау үшін  «Отбасы банк» АҚ-ға 
жіберіледі.

Жаңадан құрылған облыста 
ха лық санын тұрақтандыру тұр-
ғы сынан келгенде де бұл бағ дар-
ла   маның берері мол болмақ. 
Жеңіл дікпен баспаналы болып 
жат қан жастар облыстың дамуы 
жо лында еселі еңбектерін аянып 
қал масы және белгілі.

Майлыбай КЕТЕ,
Ұлытау облысы

Т
о�ыз жолды	 торабында�ы Сары�зек ауылында ха лы� �а 
т�рлі �ызмет т�рлерін �сынатын �лкенді-кішілі кәсіп орын-
дар �атары артып келеді. Кейінгі жылдары т�р�ындарыны	 
да са ны к�бейіп, �анатын ке	ге жая т�скен аудан орта лы �ын-

да �о лынан іс келетін жан�а ж�мыс табылады және мем ле кет 
тарапынан тиіс ті �олдаулар да жасалады. Соны	 нә ти  жесі болар, 
ша�ын және ор та кәсіпкерлік �ркен жайып отыр. 

ҰЛЫТАУ ЖАСТАРЫ 
ҮЙЛІ БОЛУДА

$лытау облысында жастар�а арнал�ан UlytauZhastary 
т�р�ын �й ба�дарламасы оларды	 баспана мәселесін ше-
шу де зор жәрдемін тигізе бастады. Б�л ба�дарлама 35 
жас �а дейінгі облыс т�р�ындарына не��рлым тиімді шарт-
тармен т�р�ын �й сатып алу�а м�мкіндік береді.

Кезекшi редакторлар –
Айдана НҰРМҰХАН,

Кәмила ЕРКІН

КӘСІБІНЕН НӘСІБІН

Айжан

Жиында спикерлер әртүрлі са-
лалардағы "зекті тақырыптарды 
талқылайды. Мысалы, экономика 
бойынша Нобель сыйлығының 
лау реаты, әлемнің үздік 3 эконо-
ми сінің бірі Джеймс Хекман «Даму 
үстін дегі елде орта тапты қалай 
құру ға болады?» деген тақырыпта 
с"з с"йлейді, сонымен қатар әлем-
ді жаулап алған жасанды интеллект 
та қырыбындағы пікірталасқа қа-
ты сады. Дәл сол дискурсқа Нобель 
Бей бітшілік сыйлығының лауреа-
ты, климат және тұрақты даму 
бойынша №1 сарапшы Рае Квон 
Чунг та атсалысады. Сонымен қатар 
фестивальде ол «+1,5 градус. )лем-

нің құлдырауын тоқтатуға үлгереміз 
бе?» деген сауалға жауап береді.

Силикон алқабының гуруы, 
жо ғары технологиялар сала сын-
дағы ең ықпалды қырық ғалымның 
бірі Вивек Вадхва үнемі "згеретін 
ор тада классикалық бизнесті не 
кү тіп тұрғаны туралы пікірталасқа 
қатысады.

Ал әлемдегі ең ықпалды авто-
к" лік дизайнері, Mini Cooper, 
BMW X5, Ferrari F430, Maserati 
ди зайн концепцияларын жасаушы, 
Франк Стивенсон дизайнының 
не гізін қалаушы Фрэнк Стивенсон 
ав томобиль "неркәсібі мен оның 
бо лашағы туралы әңгімелейді.

ЕЛОРДАДА NOBEL FEST ӨТЕДІ
5-6 �азан к�ндері Астанада Nobel Fest жиыны �теді. Б�л 

бас �осу�а әлемні	 т�кпір-т�кпірінен �ылымны	 к�рнекті 
т�л  �алары – Нобель сыйлы�ыны	, �ылыми «Оскар» сый лы-
�ы ны	 лауреаттары, зерттеушілер, әзірлеушілер, футу ро-
логтар және бас�а да �нертап�ыштар келеді.

тапқан
Сары"зектік Айжан Артықбаева 

да кәсіпкерлікті таңдаған бір 
жыл дан астам уақытта "мірден "зінің 
орнын тапқанын іс жүзінде дәлелдеді. 
Был тырғы қыркүйекте «Кәрібаева» жеке 
кә сіпорнын құрып, бірнеше жанды жұ-
мысқа алып, ет, сүт, нан-тоқаш "німдерін 
шы ғара бастаған. Жыл ішінде "зінің 
тұ рақты тұтынушыларын қалыптас тыр-
ды. Қазіргі кезде ауданды айтпағанда, 
Тал дықорған мен Алматы қалаларынан 
да тапсырыстар қабылдап, табиғи тұр-

к"ңілінен шығатындай болуы үшін, "н-
діріс үрдісіне жауапты мамандар "з ісінің 
ше бері болуы керек. Кәсібіңді жақсы 
к"ру мен бірге шыдамдылық пен кәсіп-
қой лықтың алар орны үлкен, – дейді 
Айжан. 

«Кәрібаева» кәсіпорны «Дастархан» 
тауарлық брендімен азық-түлік "нім де-
рін "ндіреді. Тағамдарды дайындауға 
ар   налған шикізат «Нұрдәулет» шаруа 
қо жалығынан жеткізіледі. Бұл шаруа-
шы лықта 100 бас мүйізді ірі қара, 500-
600 бас ұсақ жандық және 300 тауық 
ба ғып-қағылады. Ұнды да алыстан арба-
ла майды. 

ғы да таза, сапалы әрі дәмді азық-түлік 
"нім дерін күнделікті ж"нелтіп жатады. 

Танымалдық пен жетістік қарадан 
қарап келмесі анық. Дәл қа зір гі-

дей бәсекелі заманда бәйгеден келмесең, 
та   быстың ауылы да алыстап кетеді. 
Осын   дай сынағы мол шақта ерінбей ең-
бек еткен, үнемі ізденісте болып, тұтыну-
шы  лардың талабынан шыққандардың 
ға на айы оңынан туады. Айжан соны 
жақ  сы түйсініп, қай салада жүрсе де, тек 
ал дан к"рінуді мақсат тұтқан және уақыт 
к" шінен қалмауды жадына мықтап түй-

ген жан. Мектепті де «Алтын белгіге» 
бі   тірді. Жүрегі қалаған оқуға да қиналмай 
түс ті. Алматыдағы Қазақ Ұлттық уни-
вер   ситетінің физика-математика фа-
куль тетін ойдағыдай аяқтады. Кейіннен 
бухгалтер мамандығын да меңгеріп ал-
ды. Екі бірдей жоғары білімі бар. Со ны-
мен бірге азды-к"пті тәжірибе де жи нақ-
тап үлгерді. 

– Менің түйгенім, адам "зінің сүйікті 
ісімен айналысқанда ғана жетістікке 
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о�ыз жолды	 торабында
т�рлі �ызмет т�рлерін �с
дар �атары артып келеді
да са ны к�бейіп, �анатын 

да �о лынан іс келетін жан�а ж
тарапынан тиіс ті �олдаулар да ж
ша�ын және ор та кәсіпкерлік �рке

Қазіргі кезде ауданда болып жатқан 
той-томалақтар мен астардағы дас тар-
хан ға негізінен осы кәсіпорынның "нім-
дері қойылады. Тапсырыстан кенделік 
жоқ. Тағамдар сиыр, қой және құс етінен 
дайын далады. Кәсіпорынның мәнтілері, 
тұш паралары мен котлеттері және тағы 
басқа тағамдары үлкен сұранысқа ие. 
Сүт тен қаймақ, ірімшік, құрт дайындала-
ды. Сонымен бірге түрлі бауырсақтар, 
то   қаштар мен тағы басқа да нан "німдері 
пісіріледі. 

Кәсіпорында 6 адам жұмыс іс тей-
ді. Барлығы – жергілікті тұр-

ғын дар. Арнайы мамандықтары жоқ 
бол  ға нына қарамастан, жылдар бойы 
жи нақ тал ған бай тәжірибе мен қалып-
тас қан еп тіліктері арқасында "з істерінің 
ше бе рі атанған жандар. Біліктілігі жо-
ғары ма мандардың ақылы курстарына 
қат а сып, білгендерін жетілдіріп тұрады. 
Ет жә не ет "німдері "ндірісі бойынша 
жо ға ры білімі бар технологпен тұрақты 
бай ланыс орнатылған. Шығарылатын 
"нім дердің түрлерін арттырып, сапасын 
ба рынша жақсарту мақсатында «Бір 
ауыл – бір "нім» жобасына қатысуға 
"ті   нім тапсырыпты. Егер ол қолдау тап-
са, алдағы кезде тауарайналымын жақ-
сар тып, бәсекелестікке қабілетті ба рын-
ша арттыру қадамдары қолға алын бақ. 
Сонымен бірге жастардың ауылда тұ-
рақтап қалуына ықпал ету жолдары да 
қа растырылмақ.

Жетісу облысы 

жетеді. Кез келген кәсіптің шыңына 
шы ғу оңайға соқпайды. Бизнестің жолы 
тіп тен қиын. Тез табыс табуды мақсат 
тұ тып, асығыстыққа жол берсең ұты ла-
рың анық. �зіңнің жаның қалаған "н-
дірістің барысында пайда болатын жа-
ғым ды к"ңіл күй мен ынталылық, ай на-
лаңдағы адамдармен тіл табысып, қажет 
жерінде оларды демеп жіберу кәсіп кер-
лік тегі алдан шығар қиындықтарды 
қи нал май жеңуге к"мектеседі. Алға 
жыл жыған жылдармен бірге біліктілігің 
арта түседі. �нім сапалы әрі тұтынушы 

Кәсіпорында 6 адам жұмыс іс тей ді. 
Барлығы – жергілікті тұр ғын дар. Арнайы мамандықтары 

жоқ бол  ға нына қарамастан, жылдар бойы жи нақ тал ған бай 
тәжірибе мен қалып тас қан еп тіліктері арқасында �з 

істерінің ше бе рі атанған жандар.
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